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PROTOKÓŁ Nr 44 

obrad XLIV zwyczajnej Sesji Rady Miasta Częstochowy 
odbytej w dniu 7 września 2017 roku 

w sali sesyjnej Urzędu Miasta Częstochowy, 
przy ul. Śląskiej 11/13 

pod przewodnictwem Przewodniczącego 
Rady Miasta Częstochowy Zdzisława Wolskiego. 

 
Czas trwania obrad: od godz. 920 do godz. 1430. 
 
Przedstawiciele częstochowskiego Klubu Motocyklowego Włókniarz podziękowali Prezydentowi 
Krzysztofowi Matyjaszczykowi i Radnym za wsparcie finansowe, pochwalili się także dotychczasowymi 
osiągnięciami. Prezydent, jego zastępcy i wszyscy Radni otrzymali pamiątkowe, specjalnie oprawione 
zdjęcia z wizerunkiem drużyny. 

 
Starosta Częstochowski Krzysztof Smela oraz Przewodniczący Rady Powiatu w Częstochowie 
Andrzej Kubat opowiedzieli o współpracy z miastem Częstochową m.in. w sprawie zapewnienia 
bezpłatnego przejazdu autostradową obwodnicą Częstochowy  oraz zagwarantowania środków na budowę 
nowych połączeń z autostradą A1 czy w sprawie działalności Powiatowego Urzędu Pracy. 
 
Ad. pkt 1. 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski dokonał otwarcia XLIV zwyczajnej Sesji Rady Miasta, 
powitał przybyłych gości, na podstawie listy obecności stwierdził prawomocność obrad i przystąpił do 
realizacji porządku obrad. 
Lista obecności Radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 
Porządek obrad XLIV Sesji Rady Miasta Częstochowy stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 
 
Ad. pkt 2. 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski powołał na Sekretarzy obrad XLIV sesji Radnych: Jacka 
Krawczyka i Łukasza Wabnica. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski przeprowadził głosowanie testowe. 
 
Uwag do systemu nie zgłoszono. 
 
Ad. pkt 3. 
Zmiany w porządku obrad. 
 
Radny Ryszard Szczuka proszę Państwa proponuję zdjęcie z porządku obrad projektów uchwał 
przedstawionych na druku BR.2, BR.3 i BR.4.  - załączniki nr 3 – 5 do protokołu. To są projekty, które 
dotyczą zmian nazw ulic, już pomijając to, że są to projekty tzw. ślepe bez podania jakie te ulice miałyby być 
co w konsekwencji doprowadzi albo doprowadziłoby do wielogodzinnych przepychanek tutaj, nie jest to 
kompletnie uzgodnione, a ponadto chciałem Państwu przypomnieć, że tutaj na tej sali jesteśmy z woli 
mieszkańców, nie z woli myśliciela z IPNu. Ja rozmawiałem po pierwszym wniosku zmiany ulicy Oskara 
Lange z mieszkańcami i  nie spotkałem się z ani jednym przychylnym odzewem ze strony mieszańców 
odnośnie zmian tych ulic. Przypominam, że zmiana ulic w przypadku zamieszkałych budynków, a jeszcze 
raz się opieram na ul. Oskara Lange. Jest tam kilkanaście wieżowców czyli mieszka tam kilka tys. ludzi, to 
nie jest sprawa zmian, przemalowania na elewacji numeru czy zmiana szyldu instytucji jakiejś czy sklepu, ale 
to jest po prostu zmiana dowodów osobistych i wszystkich dokumentów przez wszystkich mieszkańców 
zamieszkanych na tej ulicy. Także proszę Państwa jeszcze raz przypominam, że jesteśmy tu dla 
mieszkańców, nie dla urzędników z IPNu i dziwię się, że przedstawiciele, którzy się nazywają Mieszkańcy 
Częstochowy tego typu projekt dają, który ma utrudnić życie mieszkańcom naszego miasta.  
 
Radny Krzysztof Świerczyński na wstępie chciałem powiedzieć, że autorem projektów uchwał nie jest Klub 
Mieszkańcy Częstochowy tylko ja jako Radny Krzysztof Świerczyński. Natomiast co do meritum, przede 
wszystkim mamy ustawę, która wymusza na nas jako Radzie Miasta zmianę nazwy ulic, bo jeżeli tego nie 
dokonamy to zrobi to Pan Wojewoda i takaż była  moja intencja, żebyśmy nie wyzbywali się wpływu na to 
jakie nazwy będą miały te ulice i celowo też nie wskazałem nazwy z intencją taką, żebyśmy być może 
wspólnie uzupełnili te puste miejsca i wybrali nazwy w atmosferze jakiejś zgody, ponieważ zawsze wiemy, że 
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kiedy próbujemy jakaś konkretną nazwę narzucić często dochodzi do dyskusji i nieporozumień. Natomiast 
jeżeli chodzi o te rożne trudności ja rozumiem i sobie zdaję sprawę, że jest problematyczne dla 
mieszkańców i z tym nie dyskutuję, bo to nie ja wymyśliłem tylko ustawodawca. Natomiast wiemy, że 
dowody osobiste nie trzeba ich wymieniać, bo adresu nie ma, natomiast ustawa daje szeroki wachlarz 
wymiany dokumentów nieodpłatnie. Natomiast intencja moja jest taka, zostawmy te punkty w porządku 
obrad, podyskutujmy, być może uda się dojść do porozumienia, a  jeżeli nie to zawsze każdy Radny ma 
prawo zagłosować przeciwko tym uchwałom.  
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie  wniosek Radnego Ryszarda 
Szczuki o zdjęcie z porządku obrad projektu uchwały na druku BR.2.XLIV.17. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 14 głosach za, 13 głosach przeciwnych i braku głosów wstrzymujących się 
odrzuciła ww. wniosek. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie  wniosek Radnego Ryszarda 
Szczuki o zdjęcie z porządku obrad projektu uchwały na druku BR.3.XLIV.17. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 14 głosach za, 13 głosach przeciwnych i braku głosów wstrzymujących się 
odrzuciła ww. wniosek. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie  wniosek Radnego Ryszarda 
Szczuki o zdjęcie z porządku obrad projektu uchwały na druku BR.4.XLIV.17. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 14 głosach za, 13 głosach przeciwnych i braku głosów wstrzymujących się 
odrzuciła ww. wniosek. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński ja proszę w związku z aferą, która się przetoczyła w ostatnich dniach 
związaną z prawdopodobnym nielegalnym wysypiskiem odpadów przy ul. Żyznej proszę o umieszczenie w 
porządku obrad punktu pn. Informacja bieżąca Prezydenta w sprawie przedłużenia Alei Bohaterów Monte 
Cassino  w kontekście dzikiego wysypiska śmieci przy ul. Żyznej. Myślę, że więcej uzasadniać nie trzeba, 
ponieważ wszyscy wiemy jakie zagrożenie ekologiczne to sprawia. Ile wątpliwości w tej sprawie jest i 
potencjalnych powiązań z prowadzoną miejską inwestycją. Myślę, że ten punkt zasługuje na omówienie 
natomiast wiem, że w ostatniej chwili, no bo sprawa wyszła niedawno  dlatego będę wnioskował, żeby 
umieścić ten punkt jako ostatni punkt roboczy tak, aby służby miejskie miały czas na odpowiednie 
przygotowanie dla nas informacji w tej sprawie. Dziękuję.  
 
Radny Zbigniew Niesmaczny ja myślę, że ta informacja jeżeli padnie z ust Prezydenta bądź któregoś z 
wyznaczonych przez niego pracowników może być zawarta w informacji bieżącej i nie musi być w osobnym 
punkcie ujęta. Także myślę, że możemy to spokojnie w informacji bieżącej zawrzeć, nie robić osobnego 
punktu. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie wniosek Radnego Krzysztofa 
Świerczyńskiego o umieszczenie w porządku obrad ww. informacji.  
 
Rada Miasta Częstochowy przy 14 głosach za, 9 głosach przeciwnych i 4 głosach wstrzymujących się 
odrzuciła ww. wniosek. 
 
Radny Piotr Strach ja również chciałbym wprowadzić nowy punkt do porządku obrad, wynika on z tego, że 
do Radnych dotarły informacje dotyczące Częstochowskiego Centrum Świadczeń, bardzo niepokojące od 
strony pracowników i związkowców i mieszkańców dotyczące sytuacji w Częstochowskim Centrum 
Świadczeń. Mieliśmy okazję wczoraj poruszyć temat na komisji, ale temat nie został wyczerpany zresztą nie 
wszyscy Radni także byli obecni, więc wnioskuję o to, aby wprowadzić punkt nowy 27 „Informacja 
Prezydenta w sprawie sytuacji w Częstochowskim Centrum Świadczeń”. Dziękuję bardzo. 
 
Radny Zbigniew Niesmaczny myślę, że jest dokładnie taka sam sytuacja, można to pytanie zadać w 
pytaniach do Pana Prezydenta  i uzyskać odpowiedź. Dziękuję bardzo. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie wniosek Radnego Piotra Stracha o 
umieszczenie w porządku obrad ww. informacji.  
 
Rada Miasta Częstochowy przy 13 głosach za, 9 głosach przeciwnych i 5 głosach wstrzymujących się 
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odrzuciła ww. wniosek. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Artur Gawroński Klub Radnych Prawa i Sprawiedliwość wnosi o 
wprowadzenie do porządku obrad informacji Prezydenta nt. podjętych kroków przez Prezydenta  Miasta w 
celu zapobiegnięciu eksmisji rodziny Państwa Bieleckich, proponujemy jako pkt. 22 porządku obrad. 
Rodzina Państwa Bieleckich jest to rodzina, która całe swoje życie poświęciła służbie miastu i ojczyźnie. 
Dziadek Pani Anny Mikołaj Rudenko oficer Wojska Polskiego w korpusie  ochrony pogranicza zginął w 
Katyniu zastrzelony przez Sowietów. Tata Jerzy Rudenko wraz z rodziną przeżyli Sybir, był instruktorem 
harcerskim w Częstochowie, pracował jako nauczyciel matematyki oraz wykładał na Politechnice, Wyższej 
Szkoły Pedagogicznej. Z kolei Jerzy Bielecki to zasłużony dla częstochowskiej nauki racjonalizator. 
Uczestniczył w  kampanii wrześniowej, był żołnierzem Armii Krajowej, był oficerem do zadań specjalnych 
przy gen. Michale Karaszewiczu-Tokarzewskim, odznaczony najwyższym medalem Rzeczpospolitej Polskiej. 
Rodzina od 37 lat jest zameldowana i zamieszkuje mieszkanie przy ul. POW, a  wcześniej zamieszkiwała w 
nim najbliższa rodzina i mimo braku zadłużenia na lokalu rodzina Państwa Bieleckich może spotkać 
eksmisja. W związku ze szczególnym problemem zwracam się do Wysokiej Rady o wprowadzenie tego 
punktu do porządku obrad. Ktokolwiek jest zainteresowany tym problemem odsyłam do Gazety 
Częstochowskiej, która jest na stoliku, tam jest artykuł „Urzędnicza bezduszność. Postawione pod groźbą 
sądu albo eksmisji”. 
 
Radny Ryszard Szczuka zanim podejmiemy decyzję, przynajmniej ja prosiłbym Pana Radnego 
Gawrońskiego o krótką informację z jakiego tytułu ta rodzina ma być eksmitowana skoro mówi, że nie ma 
zadłużeń czyli to jest widzimisię urzędnika, że ma być eksmisja? No coś tam musi być skoro jest taki wyrok, 
bo rozumiem, że jest wyrok sądowy. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Artur Gawroński chodzi tutaj w tym momencie o śmierć głównego 
lokatora z informacji, które mam tak jak powiedziałem rodzina ta zamieszkuje 37 lat w tym mieszkaniu i 
wystąpił tego typu problem. Całość artykułu, nie będę jakby teraz czytał w kwestii dotyczącej sytuacji 
rozmów z Panem Prezydentem w  tej kwestii, chciałbym tutaj ze strony Państwa Radnych jakby wysłuchać 
tej dyskusji, ponieważ według mnie ta decyzja jest w ogóle niesprawiedliwa ze względów chociażby na to, że 
ktoś kto mieszka w swoim lokalu przez tyle lat i nie ma zadłużenia na tym lokalu może być zgodnie z decyzją 
Pana Prezydenta wyrzucony w ramach eksmisji. 
 
Prezydent Miasta Częstochowy Krzysztof Matyjaszczyk Szanowni Państwo niesprawiedliwe to jest takie 
stawianie sprawy jakie miało miejsce w Gazecie Częstochowskiej i takie opisywanie jak to zostało opisane. 
Spotkałem się z rodziną, mieliśmy okazję na ten temat dyskutować, ale o szczegółach proszę, żeby 
wypowiedział się Ryszard  Stefaniak jako resortowy, który na bieżąco prowadzi tę sprawę i wie o wszystkich 
jej ustaleniach. Dziękuję. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Ryszard Stefaniak proszę Państwa ja bym proponował, żebyśmy tutaj nie 
robili jakiejś dzikiej propagandy i nieuczciwie, i w złym świetle stawiali naszych urzędników. Ja mam inną 
propozycję, bardzo proszę przekazać swoim Posłom z Prawa i Sprawiedliwości, którzy mogą w jedną noc 
prawo zmienić i zmienią je w ten sposób, że osoby, które w wyniku koligacji rodzinnych co jest opisane w 
ustawie nie mają uprawnień do tego, aby nabyć tytuł uprawiający do zamieszkania w danym lokalu mogli to 
uzyskać i wtedy prawo ureguluje jak ta rzecz będzie wyglądała. Natomiast ja z Panią Bielecką Anną, którą 
znam od 30 lat, zresztą jestem od 20 kilku Honorowym Członkiem Rodziny Katyńskiej i jej osoba jest mi 
szczególnie bliska, opracowałem i przygotowuje do druku może to nawet sam sfinansuję wspomnienia Pana 
Rudenko, więc chcę powiedzieć, że to nie jest tak, że nie wiemy o kim rozmawiamy, a  przynajmniej 
spotykamy się na każdych uroczystościach patriotycznych, gdzie akurat Państwa nie widzę, bo nie 
chodzicie, być może to nie są te uroczystości, chcę powiedzieć, że osobiście ją kilka miesięcy temu 
poinformowałem, że prawo jak gdyby nie daje wprost możliwości przepisania na nią tytułu do zajmowania 
tego lokalu, ale może rozstrzygnąć to sąd, powinna złożyć wniosek do sądu i my pomożemy, aby ta rodzina 
w tym lokalu zamieszkała. Oczywiście od decyzji sądu będzie zależało jakie będzie ostateczne 
rozstrzygnięcie, ale żaden urzędnik, nikt w tym mieście nie miał pomysłu na to, że ta rodzina zamieszkująca 
kilkadziesiąt lat w tym budynku ma go opuszczać. Taka jest rzeczywistość, a nie jakaś tam dziwna 
propaganda i próbowanie nas nie wiem stawiać pod ścianą jako bezdusznych ludzi. Zmieńcie po prostu 
prawo, bo osoby typu Państwo Bieleccy to ja co 2 tygodnie przyjmuję przynajmniej, a mam co najmniej 10 – 
12 średnio ludzi na przyjęciach interesantów mają podobne problemy i w podobny sposób musimy tu 
zastosować procedurę. Możemy oczywiście rozmawiać o tym, bo to jest ważny problem społeczny, tylko ten 
problem niech Posłowie zmienią, bo oni muszą dokonać zmian w zapisach ustawowych, a ponieważ wy 
możecie to zrobić, bo macie większość i takie zmiany przeprowadzić tak jak mówię nawet w ciągu jednej 
nocy, zróbcie to, ułatwicie życie nie tylko mieszkańcom naszego miasta, ale w ogóle mieszkańcom Polski. 
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Takie jest moje zdanie i bardzo prosiłbym, aby nie szkalować naszych urzędników, bo nasi urzędnicy po 
prostu rzetelnie wykonują swoje obowiązki, to samo mogę powiedzieć o spółce, która w naszym imieniu 
zarządza zasobem mieszkaniowym, każdorazowo idziemy ludziom na rękę, natomiast umówmy się czy 
prawo jeszcze obowiązuje w Polsce czy nie, bo jeżeli obowiązuje to jako urzędnicy  musimy postępować 
zgodnie z przepisami prawa. Chyba, że nie wiem, będzie podjęta uchwała czy ustawa sejmowa tak, że 
urzędnicy nie muszą przestrzegać prawa, nie będą z tego powodu mieć  problemów. Natomiast dzisiaj jest 
kwestia taka jaka jest, natomiast my Państwu Bieleckim pomagamy, a z Panią Anną Bielecką osobiście 
mówiłem kilka miesięcy temu jak powinna postąpić, co powinna zrobić, nie powinna się martwić o to, że 
stanie się jej krzywda, ale musimy to przeprowadzić zgodnie z przepisami prawa, bo póki co jeszcze w 
Polsce prawo obowiązuje. Dziękuję uprzejmie. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie wniosek Radnego Artura 
Gawrońskiego o umieszczenie w porządku obrad ww. informacji.  
 
Rada Miasta Częstochowy przy 16 głosach za, 9 głosach przeciwnych i 2 głosach wstrzymujących się 
przyjęła ww. wniosek. 
 
Rada Miasta przyjęła następujący porządek obrad: 
 
1.Otwarcie Sesji i stwierdzenie jej prawomocności. 

 Powołanie sekretarzy obrad. 

 Zmiany w porządku obrad. 

 Przyjęcie protokołu z obrad XLII i XLIII Sesji Rady Miasta Częstochowy. 

 Informacja bieżąca Prezydenta Miasta Częstochowy. 

 Informacja bieżąca Przewodniczącego Rady Miasta Częstochowy. 

 Pytania radnych. 

 Wystąpienia zaproszonych gości. 

 Wybór Komisji Uchwał i Wniosków. 

 Podjęcie uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Miasta Częstochowy na 
lata 2017 – 2033. (BR.5.XLIV.17) 

 Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie aneksu nr 2 do porozumienia z dnia 6 
marca 2015r. o współpracy w sprawie opracowania i realizacji Strategii RIT dla Subregionu 
Północnego w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Śląskiego na lata 
2014-2020. (BR.6.XLIV.17) 

 Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przystąpienie Gminy Miasta Częstochowy do 
realizacji projektu pn.: „Narzędzia i usługi służące do zainicjowania Planu Zrównoważonej Mobilności 
Miejskiej”- finansowanego ze środków CIVITAS 2020 Cleaner and better transport in cities 
SUMPS.(BR.7.XLIV.17) 

 Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości stanowiących własność 
Gminy Miasto Częstochowa, położonych w Częstochowie przy ul. Ekonomicznej.(BR.8.XLIV.17) 

 Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie trybu udzielania i rozliczania dotacji dla 
szkół i placówek niepublicznych oraz publicznych prowadzonych przez osoby prawne inne niż 
miasto Częstochowa lub osoby fizyczne, oraz trybu i zakresu kontroli prawidłowości ich pobrania i 
wykorzystywania.(BR.9.XLIV.17) 

 Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia programu pn. „Program Ochrony Zdrowia Psychicznego dla 
Miasta Częstochowy na lata 2017-2022”.(BR.10.XLIV.17) 

 Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie przyjęcia programu polityki zdrowotnej 
„Leczenie niepłodności metodą zapłodnienia pozaustrojowego dla mieszkańców miasta 
Częstochowy na lata 2015 – 2017”.(BR.11.XLIV.17) 

 Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia programu polityki zdrowotnej pn. „Profilaktyka 
stomatologiczna dla uczniów klas II szkół podstawowych zlokalizowanych na terenie miasta 
Częstochowy w zakresie zapobiegania próchnicy zębów na lata 2017 – 2021”.(BR.12.XLIV.17) 

 Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie przyjęcia programu polityki zdrowotnej pn. 
„Program profilaktycznych szczepień dzieci przeciwko pneumokokom zamieszkałych na terenie 
miasta Częstochowy na lata 2013-2017”.(BR.13.XLIV.17) 

 Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia programu polityki zdrowotnej pn. „Program korekcji wad 
postawy dla uczniów klas III,IV szkół podstawowych zlokalizowanych na terenie miasta Częstochowy 
na lata 2017-2021”.(BR.14.XLIV.17) 

 Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie przyjęcia programu zdrowotnego 
„Rehabilitacja i wspieranie aktywności ruchowej dla seniorów, mieszkańców miasta Częstochowy na 
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lata 2013 – 2017”.(BR.15.XLIV.17) 

 Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia programu polityki zdrowotnej pn. „Program wczesnego 
wykrywania cukrzycy typu II u mieszkańców miasta Częstochowy z zespołem metabolicznym na lata 
2017-2021”.(BR.16.XLIV.17) 

 Informacji Prezydenta nt. podjętych kroków przez Prezydenta  Miasta w celu zapobiegnięciu eksmisji 
rodziny Państwa Bieleckich. 

 Podjęcie uchwały w sprawie wydania opinii o lokalizacji kasyna gry usytuowanego w Częstochowie 
przy Alei Kościuszki 1 (DH „SCHOTT”).(BR.1.XLIV.17) 

 Podjęcie uchwały w sprawie zmiany nazwy ulicy w Częstochowie.(BR.2.XLIV.17) 

 Podjęcie uchwały w sprawie zmiany nazwy ulicy w Częstochowie.(BR.3.XLIV.17) 

 Podjęcie uchwały w sprawie zmiany nazwy ulicy w Częstochowie.(BR.4.XLIV.17) 

 Informacja Prezydenta Miasta Częstochowy na temat planowanego remontu Alei Armii Krajowej ze 
szczególnym uwzględnieniem zakresu prac dotyczącego roślinności znajdującej się na obszarze 
inwestycji. 

 Interpelacje radnych. 

 Wolne wnioski i oświadczenia radnych, Prezydenta i inne zgłoszone do porządku obrad. 

 Zamknięcie obrad XLIV Sesji Rady Miasta Częstochowy. 
 
Ad. pkt 4. 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski zwrócił się do Radnych z pytaniem, czy mają uwagi do 
protokołu z obrad XLII i XLIII sesji Rady Miasta. 

Uwag do protokołów nie zgłoszono.  
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie protokół z obrad XLII sesji Rady 
Miasta. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 23 głosach za, braku głosów przeciwnych i 4 głosach wstrzymujących się 
przyjęła protokół z obrad XLII sesji Rady Miasta Częstochowy. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie protokół z obrad XLIII sesji Rady 
Miasta. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 24 głosach za, braku głosów przeciwnych i 3 głosach wstrzymujących się 
przyjęła protokół z obrad XLIII sesji Rady Miasta Częstochowy. 
 
Ad. pkt 5 
Informacja bieżąca Prezydenta Miasta Częstochowy za okres od 19 czerwca do 7 września 2017 
 
Przedstawiono film z Kongresu Gospodarczego w Krynicy, gdzie Częstochowa otrzymała nagrodę specjalną 
za najwyższą ocenę Kapituły w Konkursie i Rankingu ,,Gospodarny Samorząd 2017.”  
 
Prezydent Miasta Częstochowy Krzysztof Matyjaszczyk Szanowni Państwo to co mówił Dyrektor 
Zarządzający było wstępem do nagrody, którą w imieniu miasta Częstochowy odebrałem wczoraj na 
Kongresie Gospodarczym w Krynicy. Odczytam: „Laureat rankingu „Gospodarczy Samorząd 2017” 
Częstochowa, nagroda specjalna za najwyższą ocenę Kapituły. Zostaliśmy uznani za najlepszy samorząd na 
Kongresie Gospodarczym w Krynicy, który jest najbardziej gospodarny, który wykorzystuje szansę, z tego 
miejsca chciałabym bardzo serdecznie podziękować wszystkim tym, którzy przyczynili się do tego, że w taki 
charakterze, w taki sposób miasto Częstochowa zostało przedstawione na prestiżowym Kongresie 
Gospodarczym, na którym cała Polska i wielu przedstawicieli biznesu z całej europy dyskutowało nad 
różnymi sprawami. Przede wszystkim wielkie podziękowania dla Pani Sekretarz Wandy Kukli, która 
dopilnowała złożenia wniosku do tego konkursu, wielkie, serdeczne podziękowania dla służb finansowych na 
czele z Panią Skarbnik, bo te wskaźniki, o których była mowa, były możliwe do spełnienia właśnie dlatego, 
że służby finansowe postępują bardzo dobrze i roztropnie, ale też wielkie serdeczne podziękowania dla 
Wydziałów, które pozyskują fundusze europejskie: Wydział Funduszy Europejskich, a także Miejski Zarząd 
Dróg, Miejskie Przedsiębiorstwo Komunikacji i wiele innych. Także wielkie serdecznie podziękowania dla 
nich wszystkich, a także wielkie serdeczne podziękowania za współpracę z różnymi organizacjami z 
sektorem usług publicznych, a więc Wydział Polityki Społecznej i to co z nim związane. Kochani wielkie 
podziękowania dla każdej i każdego z was obecnych na tej sali, bo nie byłoby to możliwe bez Radnych 
Miasta Częstochowy, bez naszej współpracy, to jest naprawdę wielki sukces, że nasze miasto zostało tak 
wysoko ocenione. Przede wszystkim były ocenione wskaźniki, w tych wskaźnikach wypadliśmy bardzo 
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dobrze, ale oprócz tego była ocena Kapituły, która mówiła o rzeczach, których się nie uda objąć 
wskaźnikami, współpraca z organizacjami pozarządowymi, z fundacjami, ze stowarzyszeniami przy realizacji 
zadań publicznych, konsultacje z mieszkańcami, budżet obywatelski i wszystko to co u nas jest już 
powszechne i do czego przyzwyczailiśmy się, a co dla wielu jeszcze samorządów jest nieosiągalną 
przyszłością do której dążą. Także bardzo serdecznie wszystkim dziękuję, gratuluję, jest to sukces tak jak 
mówię każdej i każdego z nas na tej sali i prosiłbym, żeby moje podziękowania przekazać wszystkim 
pracownikom, którzy na co dzień rzetelnie wykonują swoje obowiązki i tworzą klimat gospodarczy 
Częstochowy i tworzą klimat naszego miasta.  
 
 Szanowni Państwo! 
Na początek tradycyjnie przedstawię aktualny raport o stanie finansów miasta.  
W okresie od 1 stycznia do 1 września 2017 roku dochody miasta wyniosły 802 mln 562 tys. zł tj. 66,55% 
planowanych dochodów, z tego: 
- z tytułu subwencji miasto uzyskało 224 mln 665 tys. zł; 
- z tytułu dotacji celowych - 208 mln 934 tys. zł; 
- dochody własne zostały zrealizowane w wysokości 368 mln 963 tys. zł, w tym m.in.: 

- 145 mln 161 tys. zł; 
 nieruchomości - 89 mln 550 tys. zł; 

- 
31 mln 663 tys. zł; 

-  25 mln 62 tys. zł; 
nieruchomości, opłaty za użytkowanie wieczyste gruntów, dzierżawa 

terenu oraz zwrot odszkodowań - 13 mln 798 tys. zł. 
Ubytek dochodów z tytułu udziałów w podatku dochodowym od osób fizycznych w stosunku do wskaźnika 
upływu czasu wynosi 12 mln 711 tys. zł. 
  
Ustalony w budżecie plan wydatków miasta w kwocie 1 mld 245 mln 451 tys. zł został wykonany w 
wysokości 774 mln 562 tys. zł tj. w 62,19%. 
Najwyższe kwotowo wydatki dotyczyły:         

 utrzymania szkół i przedszkoli - 235 mln 700 tys. zł; 

 utrzymania MOPS-u i placówek opieki społecznej - 82 mln  9 tys. zł; 

 utrzymania dróg - 94 mln 532 tys. zł; 

 funkcjonowania Powiatowego Urzędu Pracy - 9 mln 190 tys. zł; 

 Komendy Miejskiej Straży Pożarnej, która otrzymała 12 mln 793 tys. zł; 

 realizacji zadań Urzędu Miasta i jego jednostek - 340 mln 338 tys. zł.  

W okresie od 1 stycznia do 1 września br. zostały spłacone zgodnie z terminami płatności kredyty i pożyczki 
w kwocie 21 mln 163 tys. zł i odsetki w kwocie 5 mln 228 tys. zł (łącznie 26 mln 391 tys. zł).  
 
Wysoka Rado! 
Według informacji Powiatowego Urzędu Pracy ogólna liczba bezrobotnych zarejestrowanych w mieście w 
końcu lipca wynosiła 5658, czyli o 115 osób mniej niż w końcu czerwca, i o 1772 osób mniej niż rok 
wcześniej, czyli 31 lipca 2016 roku. 
Ostatnia notowana stopa bezrobocia w Częstochowie z końca lipca to 5,3%, przy średniej krajowej - 7,1% i 
także wyższej niż w naszym mieście średniej wojewódzkiej - 5,6 %.  
Informacja z ewidencji ludności Wydziału Spraw Obywatelskich 
4 września liczba osób zameldowanych w Częstochowie wynosiła 218 106, w tym liczba osób 
zameldowanych na pobyt stały 214 865,  
a na pobyt czasowy 3 241. Statystyka z ewidencji ludności nie obejmuje osób przebywających stale lub 
czasowo w naszym mieście, które nie zgłosiły tego faktu poprzez zameldowanie. 
Przypomnę teraz skrótowo, w porządku chronologicznym, niektóre wybrane wydarzenia z udziałem 
moim lub moich zastępców z okresu od ostatniej sesji Rady Miasta. 

18 czerwca wziąłem udział w podsumowaniu konkursów „Historia pieniądza” i „Jak się kręci świat 
pieniądza”, w których wzięli udział uczniowie częstochowskich szkół podstawowych, gimnazjalnych i 
ponadgimnazjalnych.  

Tego samego dnia uczestniczyłem w spotkaniu zorganizowanym przez ZGM TBS "Mieszkam bezpiecznie" i 
"Rzetelny Lokator", które odbyło się w Hali Sportowej Częstochowa. 
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20 czerwca w sali sesyjnej Urzędu Miastawręczyłem certyfikaty dzielnicowym liderom IV edycji budżetu 
obywatelskiego.  

21 czerwca wraz z Jarosławem Marszałkiem uczestniczyłem w konferencji prasowej poświęconej 
rewitalizacji Parku Lisiniec i festiwalowi Frytka OFF-jazd. 

22 czerwca w Urzędzie Stanu Cywilnego złożyłem życzenia małżeństwom, które obchodziły jubileusz 
Złotych Godów. 

W tym samym dniu, uczestniczyłem w XXIV obradach Rady Powiatu Częstochowskiego, które odbyły się w 
Starostwie Powiatowym.   

Tego samego dnia, wziąłem też udział w spotkaniu Klubu Wójtów i Burmistrzów w sali sesyjnej Urzędu 
Miasta.  
 
23 czerwca odwiedziłem aktualnie rozbudowywany Oddział Ratunkowy Miejskiego Szpitala Zespolonego 
przy ulicy Mirowskiej. Na realizację rozbudowy szpital otrzymał dofinansowanie w wyniku pozytywnego 
rozpatrzenia przez Ministerstwo Zdrowia wniosku złożonego w konkursie, którego celem jest poprawa 
funkcjonowania systemu ratownictwa medycznego. Inwestycja powinna zakończyć się do połowy przyszłego 
roku. 
 
24 czerwca wziąłem udział w otwarciu zawodów Otwartych Mistrzostw Europy w Taekwondo, które odbyły 
się w Hali Sportowej Częstochowa. 
 
Tego samego dnia uczestniczyłem w koncertach Festiwalu Frytka OFF - Jazd, który w tym roku odbył się 
po raz pierwszy w Parku Lisiniec. Mimo zmiany miejsca, impreza przyciągnęła tłumy częstochowian. 
 
12 lipca brałem udział w konferencji poświęconej realizacji projektu  „Bezpiecznie we własnym domu – 
usługi teleopiekuńcze w mieście Częstochowa”. Uczestnicy, dzięki specjalnym urządzeniom, będą mogli w 
każdej chwili wezwać pomoc, a także w razie potrzeby porozmawiać z teleopiekunem. Projekt dedykowany 
seniorom będzie realizowany do 31 maja 2019 roku. Jego wartość to prawie 1,4 mln zł, w tym 
dofinansowanie ze środków Unii Europejskiej to blisko 1,3 mln zł. 
 
13 lipca odwiedziłem częstochowskich harcerzy, którzy jak co roku spędzali wakacje w szkoleniowo - 
wypoczynkowym ośrodku Hufca ZHP „Pająk”. 
 
Tego samego dnia uczestniczyłem w spotkaniu Komisji Bezpieczeństwa. 
 
14 lipca pogratulowałem zdanego egzaminu częstochowskim adwokatom podczas uroczystości 
Ślubowania, która odbyła się w Złotych Arkadach. 
 
Tego samego dnia w Alejach i na placu Biegańskiego wziąłem udział w imprezie plenerowej ,,5 Urodziny 
Zdrowej Częstochowy”. 
 
20 lipca wziąłem udział w konferencji prasowej poświęconej trwającej przebudowie Drogi Wojewódzkiej nr 
908 wraz z przedłużeniem al. Bohaterów Monte Cassino do ul. Dźbowskiej.  Realizowana od ubiegłego roku 
inwestycja obejmuje całkowitą przebudowę istniejącego odcinka DW-908 o długości ponad 4,7 km oraz 
budowę nowego przebiegu drogi o długości 1,85 km (łącznie ponad 6,6 km). Cały projekt kosztuje 43,8 mln 
zł, z czego 37,2 mln zł to kwota dofinansowania w ramach RPO Województwa Śląskiego).  
 
21 lipca wziąłem udział w obchodach Dnia Policji, które miały miejsce na placu Biegańskiego. W trakcie 
uroczystości kilkuset funkcjonariuszy z Komendy Miejskiej Policji w Częstochowie i 36 z Samodzielnego 
Pododdziału Prewencji otrzymało akty nominacyjne na wyższe stopnie służbowe. 
 
22 lipca wziąłem udział w rozpoczęciu XVII Turnieju Policji Konnej, który odbył się w Klubie Rekreacyjno - 
Sportowym Pegaz.  
  
28 lipca wziąłem udział w prezentacji dwóch nowych karetek  częstochowskiego pogotowia, nowego wozu 
pożarniczego dla OSP Gnaszyn oraz samochodu do ratownictwa wodnego pozyskanego przez OSP 
Częstochowa. To wzmocnienie sprzętowe miejskich służb ratowniczych było możliwe dzięki wsparciu miasta, 
środków unijnych oraz współpracy z Państwową Strażą Pożarną. 
 
29 lipca spotkałem się z mieszkańcami podczas happeningu „Nowa Mapa Częstochowy”, który odbył się na 
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placu Biegańskiego i promował ideę budżetu obywatelskiego.  
1 sierpnia Ryszard Stefaniak wraz z przewodniczącym Rady Miasta Zdzisławem Wolskim wzięli udział w 
uroczystościach upamiętniających 73. rocznicę wybuchu Powstania Warszawskiego.  
 
3 sierpnia uczestniczyłem w konferencji prasowej poświęconej zakończeniu budowy drogi na terenach 
 Katowickiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej - od sięgacza ul. Legionów do ul. Kusięckiej. Koszt inwestycji, 
która niweluje problemy z dojazdem do realizowanych obecnie na terenach strefowych inwestycji oraz 
działającego już od grudnia 2016 r. nowego zakładu CGR to blisko 5 mln zł.  
 
7 sierpnia wybrałem się z dzieciakami na przejażdżkę piętrowym autobusem, który od początku wakacji 
kursował bezpłatnie po mieście po najciekawszych miejscach.  
 
8 sierpnia uczestniczyłem w konferencji prasowej, podsumowującej zakończenie przebudowy odcinka ulicy 
Bohaterów Katynia - kolejnej inwestycji, zrealizowanej w ramach programu „Teraz Lepsza Komunikacja w 
Częstochowie”. Modernizacja 800-metrowego odcinka ulicy rozpoczęła się w ubiegłym roku od przebudowy 
chodników. W tym roku wymieniono konstrukcję drogi, ułożono nawierzchnię i krawężniki. Całość kosztowała 
ponad 720 tys. zł. 
 
9 sierpnia spotkałem się z częstochowskimi seniorami w Centrum Aktywności Seniorów podczas inauguracji 
akcji „Bądź, bezpieczny Seniorze”. Celem akcji informacyjnej zainicjowanej przez Zakład Gospodarki 
Mieszkaniowej TBS, we współpracy z Komendą Miejską Policji, jest zwrócenie uwagi na oszustów, 
próbujących wyłudzić pieniądze od osób starszych.  
 
10 sierpnia podpisałem w Urzędzie Miasta Kartę Różnorodności. Jest to międzynarodowa inicjatywa 
wspierana przez Komisję Europejską, której celem jest przeciwdziałanie dyskryminacji oraz promowanie 
różnorodności w miejscu pracy. Jesteśmy trzecim samorządem w Polsce, który dobrowolnie przystąpił do tej 
inicjatywy.  
 
16 sierpnia spotkałem się z dziennikarzami, przed budynkiem SP nr 33 przy ul. Goszczyńskiego w dzielnicy 
Trzech Wieszczów. Spotkanie było poświęcone realizowanemu programowi Termomodernizacji Obiektów 
Użyteczności Publicznej. SP nr 33 to jeden z 11 obiektów oświatowych wytypowanych do programu. Szkoła 
zyskała m. in. nową elewację i docieplone kolorowe ściany oraz dach, a także nową instalację c.o., 
elektryczną, energooszczędne lampy.  
 
Tego samego dnia złożyłem życzenia Pani Mariannie Błaszczyk, która obchodziła swoje setne urodziny 
. 
17 sierpnia w obecności dziennikarzy, zdeterminowany brakiem realizacji zapowiedzi przywrócenia 
województwa częstochowskiego, podpisałem list do prezesa PiS Jarosława Kaczyńskiego, jako 
gwaranta realizacji obietnic wyborczych. Jestem zaniepokojony wypowiedziami niektórych polityków partii 
rządzącej, którzy twierdzą, że prace miałyby się rozpocząć dopiero w przyszłej kadencji parlamentu. 
Tymczasem - jak Państwo Radni doskonale wiecie - Częstochowa i częstochowianie nie mają tyle czasu. 
Prace powinny być synchronizowane z kalendarzem programowania środków europejskich, tak aby nowe 
województwo mogło być brane pod uwagę przy rozdziale funduszy w nowej perspektywie unijnej po 2020 
roku. Ogromnym zagrożeniem dla naszego regionu jest też fakt, że województwo śląskie może w 
najbliższym czasie  przekroczyć 75% średniego unijnego PKB na mieszkańca, co skutkowałoby - w nowym 
okresie programowania -  pozbawieniem całego regionu środków m.in. z Programu Operacyjnego 
Infrastruktura i Środowisko. To oznacza realne straty dla Częstochowy i regionu. 
Dlatego zwróciłem się do prezesa Kaczyńskiego o interwencję w sprawie rozpoczęcia prac nad zmianami w 
obecnej, a nie przyszłej kadencji parlamentu. 
21 sierpnia wraz z Ryszardem Stefaniakiem wręczyłem powierzenia stanowisk nowym dyrektorom 
częstochowskich szkół. Uroczystość odbyła się w sali sesyjnej Urzędu Miasta.  

22 sierpnia złożyłem życzenia i pogratulowałem 10 parom, które w Urzędzie Stanu Cywilnego świętowały 
Złote Gody.  
Tego samego dnia podczas konferencji prasowej w Odwachu podpisałem umowę na zaprojektowanie i 
wykonanie obiektu sportowo-rekreacyjnego „Park Wodny” przy ul. Dekabrystów. Umowa została zawarta ze 
zwycięzcą przetargu - konsorcjum częstochowskich firm, którego liderem jest Przemysłówka. Inwestycja o 
wartości 51,5 mln zł ma zostać oddana do użytku za 32 miesiące. Podczas spotkania zainaugurowałem 
także program Kierunek Przyjazna Częstochowa. Program został podzielony na trzy obszary. Przyjazna 
Częstochowa - Aktywna to kierunek związany z rekreacją i wypoczynkiem dla mieszkańców. To m.in. 
budowa i modernizacja basenów (ostatnio przy IV LO im. Sienkiewicza), placów rekreacji, boisk, 
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kompleksowa rewitalizacja Parku Lisiniec. Tu także wpisuje się budowa Parku Wodnego. 
W ramach obszaru Przyjazna Częstochowa - Zielona chcemy m.in. poprawić wygląd i funkcjonalność 
miejskich parków, tworzyć mniejsze skwery, wspierać akcje sadzenia drzew we współpracy z mieszkańcami. 
Przyjazna Częstochowa - Kulturalna to zapewnienie bogatej oferty kulturalnej i rozrywkowej w mieście. 
Nasze miasto ma się tu już czym chwalić, wystarczy wspomnieć akcję „Aleje – tu się dzieje!”, Dni 
Częstochowy czy Noc Kulturalną. 

24 sierpnia wziąłem udział w konferencji prasowej poświęconej kampanii edukacyjno – informacyjnej 
przygotowanej przez ZGM TBS z myślą o mieszkańcach zasobów komunalnych „Czyste podwórko to czyste 
miasto”. Ma ona uczulić częstochowian na problem niesprzątania po swoich pupilach i zanieczyszczania 
miasta, w tym piaskownic, placów zabaw, trawników i chodników.  

 
24 sierpnia odwiedziłem strażaków z Jednostki Ratowniczo-Gaśniczej nr 3 przy ul. Strażackiej. Budynek 
jednostki dzięki inwestycji sfinalizowanej z budżetu obywatelskiego zyskał sześć nowych bram wjazdowych – 
ich koszt to 50 tys. zł. 
 
25 sierpnia spotkałem się z mieszkańcami podczas pikniku "Przystanek Warta", który odbył się na terenie 
parkingu Przedsiębiorstwa Wodociągów i  Kanalizacji Okręgu Częstochowskiego. Głównym zamysłem 
pikniku było nawiązanie do świetności przemysłowej miasta sprzed II wojny światowej. Motywem 
przewodnim był  klimat Częstochowy lat 30. XX wieku. 
 
Tego samego dnia uczestniczyłem w obchodach Dni Częstochowy, m.in. w koncercie Lady Pank, który 
odbył się na Północy.   
 
26 sierpnia wraz z przewodniczącym Rady Miasta Zdzisławem Wolskim, wręczyłem  w urzędzie miasta tytuł 
"Mecenasa Kultury" Światowemu Związkowi Żydów Częstochowian i Ich Potomków. Nagrodę w imieniu 
Związku odebrał jego przewodniczący - Zygmunt Rolat, honorowy obywatel naszego miasta. 
 
W tym samym dniu wziąłem udział w XVI Memoriale Artura Szymy i Artura Ociepy, który odbył się na 
Miejskim Stadionie Lekkoatletycznym.  
 
Także 26 sierpnia wziąłem udział w Widowisku  „Jasna Góra – polska Kana”, przygotowanym w ramach 
obchodów 300-lecia koronacji obrazu Matki Bożej Częstochowskiej.  
 
27 sierpnia w ramach Dni Częstochowy spotkałem się z mieszkańcami podczas konkursu elegancji, gdzie 
wybrano najładniejsze pojazdy zabytkowe i stroje załóg. Tego samego dnia, na placu Biegańskiego 
wręczyłem nagrody właścicielom najładniej ukwieconych balkonów i najpiękniejszych ogródków 
działkowych.  W tym samym dniu spotkałem się też w Parku Lisiniec – przede wszystkim z młodymi 
częstochowianami – na III edycji Festiwalu Kolorów. Barwna zabawa i dobra muzyka przyciągnęły w tym 
roku tłumy mieszkańców. 
 
Także 27 sierpnia wraz z Przewodniczącym Rady Miasta Zdzisławem Wolskim  wręczyłem nagrody Miasta 
Częstochowy w dziedzinie kultury za rok 2017. Jak co roku, święto miasta było okazją, aby nagrodzić 
osoby, których działalność w istotny sposób wzbogaca kulturalny potencjał Częstochowy i przyczynia się do 
kreowania jej pozytywnego wizerunku. W tym roku nagrody otrzymali Wioletta Grzegorzewska, Sylwia 
Oksiuta-Warmus, Tadeusz Piersiak, Janusz Sołtysik oraz Cecylia Szerszeń. Uroczystość odbyła się w 
Ratuszu Miejskim.  
 
W tym samym dniu, wziąłem udział w promocji książki ,,Henryk Talar i Teatr im. Adama Mickiewicza w 
Częstochowie lata 1994-1997", a wieczorem w Koncercie Orkiestry Symfonicznej Filharmonii i zespołu 
Vołosi, który miał miejsce na placu Biegańskiego.  
 
28 sierpnia spotkałem się z przedstawicielami nowego Zarządu Katowickiej Specjalnej Strefy 
Ekonomicznej. Spotkanie dotyczyło kluczowych dla strefy kwestii związanych z kolejnymi inwestycjami i 
możliwością dalszego rozwoju. 
 
29 sierpnia spotkałem się w sali sesyjnej Urzędu Miasta z dyrektorami częstochowskich szkół.  
 
Tego samego dnia, spotkałem się na terenach Katowickiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej z Bartkiem 
Mireckim, kierowcą wyścigowym, który promuje częstochowskie tereny inwestycyjne, ścigając się swoim 
bolidem z logotypem ,,Invest in Częstochowa” na najlepszych torach Europy. Wyścigowy bolid to kolejny 
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oryginalny pomysł na promowanie częstochowskich terenów inwestycyjnych. Wcześniej logotyp „Invest in 
Częstochowa” pojawił się m.in. na łaziku marsjańskim, skonstruowanym przez studentów Politechniki 
Częstochowskiej. 
 
Tego samego dnia, złożyłem życzenia i gratulacje parom, które obchodziły  w Urzędzie Stanu Cywilnego 50 
rocznicę zawarcia związku małżeńskiego.  
 
30 sierpnia wziąłem udział w uroczystościach związanych z Dniem Straży Gminnej, które odbyły się w 
komendzie Straży Miejskiej przy ulicy Krakowskiej. 
 
1 września uczestniczyłem w uroczystościach upamiętniających 78. rocznicę wybuchu II Wojny Światowej, 
które odbyły się na Placu Pamięci Narodowej. Wcześniej Ryszard Stefaniak złożył kwiaty na grobach 
żołnierzy 7. Dywizji Piechoty na Cmentarzu Kule. 
  
W tym samym dniu wziąłem udział w otwarciu mieszkania wspomaganego dla osób z 
niepełnosprawnością, które powstało w ramach projektu "Aktywni Niepełnosprawni w Częstochowie".  
Tego samego dnia wziąłem udział w konferencji prasowej, w której zapowiedziałem rozpoczęcie procesu 
zmiany herbu Częstochowy. To dobry moment na takie prace, bo w 2020 roku będziemy obchodzić 800-lecie 
dziejów pisanych o naszym mieście. Pierwsza wzmianka o Częstochowie pochodzi z 1220 roku. 
Przygotowując się do tak ważnych obchodów  należałoby wrócić do tradycji miasta. Dlatego poprosiłem 
dwóch znakomitych profesorów, którzy wspólnie stworzyli już kilkadziesiąt polskich herbów, o opracowanie 
naszego. Pod kątem heraldyki zrobi to prof. Marceli Antoniewicz, a plastyki – prof. Andrzej Desperak. Rzecz 
jasna, tę sprawę będziemy konsultować z Radą Miasta i Komisją Heraldyki. Do wprowadzenia zmian – a 
więc powrotu na herb Częstochowy złotego, piastowskiego orła – przekonała mnie ostatecznie informacja, 
że herb z krukiem zatwierdziły po raz pierwszy władze Generalnej Guberni. 
W konferencji uczestniczył również profesor Marceli Antoniewicz z Wydziału Filologiczno-Historycznego 
Akademii Jana Długosza, który wyjaśnił, dlaczego Częstochowa od 1992 roku ma niezgodny z jej historią i 
dziedzictwem herb. 
  
Także 1 września uczestniczyłem w XXVII Ogólnopolskiej Spartakiadzie Pracowników Wodociągów i 
Kanalizacji, która odbyła się w Częstochowie.  
  
2 września wziąłem udział w otwarciu 26. Krajowej Wystawy Rolniczej, której towarzyszyła 18. edycja Dni 
Europejskiej Kultury Ludowej. 
Tego samego dnia w parku im. Stanisława Staszica,  przeczytałem fragment "Wesela" Stanisława 
Wyspiańskiego, które było lekturą tegorocznej, szóstej edycji Narodowego Czytania.  
  
3 września spotkałem się z mieszkańcami podczas pikniku podsumowującego akcję „Nowy plecak na 
nowy rok szkolny", który odbył się w parku Lisiniec. 300 dzieci otrzymało specjalne zestawy dla ucznia; 
wartość każdego z nich to około 200 zł.  
 
4 września wziąłem udział w uroczystej inauguracji roku szkolnego w Zespole Szkół Ekonomicznych oraz 
w Szkole Podstawowej nr 24 na Wyczerpach. W obu placówkach, od tego roku szkolnego uczniowie 
korzystają z wyremontowanych sal gimnastycznych. 
Tego samego dnia, uczestniczyłem w konferencji prasowej poświęconej Festiwalowi Summer Chill 
Częstochowa. Celem imprezy, która odbędzie się w Parku Lisiniec w dniach 8-9 września jest integracja 
uczniów wszystkich częstochowskich szkół średnich. 
  
5 września wziąłem udział w konferencji prasowej poświęconej aplikacji E-bilet czyli systemowi 
umożliwiającemu zakup (doładowanie) biletów przez internet. Staramy się wprowadzać coraz więcej 
udogodnień, by częstochowianie przesiedli się ze swoich samochodów do autobusów i tramwajów, by 
wybierali komunikację publiczną. W trakcie spotkania zapowiedziałem także pilotażowy program ulg dla 
uczniów częstochowskich szkół podstawowych, którzy od 1 października 2017 do 31 grudnia 2018 roku 
będą mogli korzystać z miejskiej komunikacji za darmo. Przyniesie to nie tylko korzyści materialne dla 
domowych budżetów. Program będzie realizowany przez ponad rok, zebrane dane umożliwią nam rzetelną 
analizę efektów całego przedsięwzięcia. Naszym celem jest zmniejszenie liczby samochodów na naszych 
ulicach, zwiększenie liczby pasażerów miejskiej komunikacji, a tym samym poprawa sytuacji 
ekologicznej.      
  
6 września wziąłem udział w Ekonomicznym Forum Gospodarczym, które odbyło się w Krynicy.  
Szanowni Państwo! 
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Zakończyły się wakacje a wraz z nimi remonty w wielu częstochowskich szkołach. Po wakacjach z 
odnowionych sal gimnastycznych skorzystają uczniowie SP nr 24 przy ul. Hubermana i Zespołu Szkół 
Ekonomicznych przy ul. św. Augustyna, II LO im. R. Traugutta i Zespołu Szkół im. J. Kochanowskiego.  
Z końcem lipca zakończono  remonty dachów w SP nr 11, SP nr 21, Zespole Szkół nr 2 (obecnie SP nr 15), 
Zespole Szkół Specjalnych nr 23 oraz Miejskim Przedszkolu nr 37.  Nowe okna pojawiły się już w SP nr 2, 
SP nr 36 oraz w Miejskim Przedszkolu nr 7. 
Zakończono prace przy wymianie instalacji centralnego ogrzewania w SP nr 22 (ul. Żabia) i SP 46 (ul. 
Szamotowa) oraz Zespole Szkół im. J. Kochanowskiego. 
 
Wysoka Rado! 
Pozwolę sobie także odnotować, że zakończył się nabór wniosków do IV edycji budżetu obywatelskiego. 
W tym roku wpłynęło aż 785 propozycji zadań - czyli najwięcej z dotychczasowych edycji. Wnioski dotyczą 
m. in. zmian i ulepszeń w zakresie infrastruktury, organizacji wydarzeń kulturalnych (m.in. koncertów, 
spotkań autorskich), warsztatów, zajęć sportowych, doposażenia filii bibliotecznych, przeprowadzenia badań 
przesiewowych i kampanii społecznych. 
  
Wspomnę także, że latem brałem udział w kilku piknikach sąsiedzkich, na których bardzo chętnie pojawiali 
się częstochowianie.  
  

Szanowni Państwo! 

Z końcem wakacji, 29 sierpnia  spotkałem się z Samorządowcami subregionu północnego 
województwa śląskiego i po raz kolejny zaapelowaliśmy do rządu o bezpłatną obwodnicę 
Częstochowy oraz o uzupełnienie połączeń drogowych w związku z planowaną budową odcinka 
autostrady A1 na północ od Częstochowy. Przypomnę, że to jedyny w Polsce odcinek autostrady, który 
oprócz tego, że coś ludziom da, to może również odebrać, bo gminy na północ od Częstochowy dostaną 
płatną autostradę, a w zamian zostaną pozbawione dostępu do ogólnodostępnej drogi krajowej. Płatna 
obwodnica Częstochowy nie rozwiąże problemów komunikacyjnych miasta i okolicznych gmin. Z kolei A1 
poprowadzona śladem DK1 na północ od Częstochowy  (jedyny taki przypadek w Polsce) – bez 
uzupełnienia sieci dróg publicznych umożliwiających wjazd na autostradę oraz alternatywny dojazd do 
miasta – grozi zahamowaniem rozwoju takich gmin jak Rędziny, Mykanów, Kruszyna czy Kłomnice. Nie 
trzeba wielkiej wyobraźni, by zrozumieć, że płatność za autostradę spowoduje, że ruch w gminach i na 
wjazdach do Częstochowy drastycznie wzrośnie. 

Nasze spotkanie i apel do rządu był reakcją na ostatnią odpowiedź z Ministerstwa Infrastruktury i 
Budownictwa, do którego występowaliśmy w lipcu – solidarnie, jako cały subregion - w sprawie bezpłatnej 
obwodnicy dla Częstochowy oraz poprawy warunków komunikacyjnych dla tych gmin, które stracą na 
poprowadzeniu A1 na północ od Częstochowy śladem DK1.  

Z odpowiedzi Ministerstwa wynika, że A1 wraz z obwodnicą Częstochowy jest na liście autostrad płatnych, 
choć na razie nie zapadła decyzja o dostosowaniu tego odcinka do poboru opłat. Może to jednak nastąpić po 
wyborze wykonawcy nowego systemu poboru opłat drogowych (chyba że zapadnie decyzja o odstąpieniu 
przez Generalną Dyrekcję Dróg Krajowych i Autostrad od poboru tych opłat na poszczególnych odcinkach). 
Z kolei w odpowiedzi na postulat poprawy warunków komunikacyjnych na północ od Częstochowy, w 
związku z planowanym odcinkiem A1, ministerstwo przypomniało, że celem budowy autostrad jest 
kanalizowanie ruchu tranzytowego i dalekobieżnego, a samorządy, w razie potrzeb, mogą planować i 
finansować inwestycje drogowe na swoim terenie. 

Te odpowiedzi nie dają jasnej perspektywy w sprawie bezpłatnej obwodnicy, ani nadziei na konkretne środki i 
działania ze strony instytucji centralnych odpowiedzialnych za budowę brakującego odcinka A1 
Częstochowa-Tuszyn. 

Dlatego wspólnie z samorządowcami postanowiliśmy skierować korespondencję do Premier Rządu RP z 
wnioskiem o zmianę rozporządzenia Rady Ministrów w sprawie płatnych autostrad oraz poważną analizę 
problemu komunikacyjnego, jakim byłoby odcięcie autostradą A1 gmin subregionu na północ od 
Częstochowy. W liście proponujemy konkretne rozwiązania. Jednocześnie skierowaliśmy prośbę o wsparcie 
naszych działań do częstochowskich parlamentarzystów. 

  

Wysoka Rado! 

Miło mi jest Państwa poinformować, że mamy już decyzję Zarządu Województwa  Śląskiego i złożony przez 
Miejskie Przedsiębiorstwo Komunikacyjne wniosek otrzymał dofinansowanie. Częstochowa zdobyła prawie 
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144 mln zł dofinansowania na kompleksową modernizację linii tramwajowej oraz zakup 10 nowoczesnych 
tramwajów.   

Oprócz gruntownego remontu torowiska i trakcji na odcinku 13, 5 km inwestycja obejmie m.in. centrum 
sterowania. W Częstochowie od kilku lat staramy się modernizować infrastrukturę drogową i poprawiać 
komfort podróżowania po mieście. Jednym z naszych celów jest zachęcenie jak największej liczby 
częstochowianek i częstochowian do korzystania z publicznego transportu. Dofinansowany projekt MPK 
znakomicie wpisuje się w realizowany przez nas program „Lepsza Komunikacja w Częstochowie”.     

Szanowni Państwo! 

Wakacje już za nami, ale częstochowska młodzież postanowiła nieco przedłużyć letnią aurę i w najbliższy 
weekend zaprasza wszystkich częstochowian do Parku Lisiniec na imprezę Summer Chill. Inicjatorem 
Licealiów, w ramach których odbędą się liczne koncerty, zawody sportowe, pokazy jest Młodzieżowa Rada 
Miasta.    

Radny Jacek Krawczyk Panie Prezydencie pozwolę sobie trochę uzupełnić Pańską informację, bo 
powiedział Pan o tramwajach, oczywiście jest to wielki sukces, ja bym chciał przypomnieć, że Platforma 
Obywatelska bardzo mocno pracowała nad tym sukcesem, zaangażowanie osób związanych z Platformą 
Obywatelską i przy wniosku, i także chciałbym przypomnieć, że przekazał Pan wszystkie kompetencje do 
zespołu ds. tramwajów tak więc też to nadzorowaliśmy i pilnowaliśmy, żeby było doskonale przygotowane. 
Tak więc powiedzmy, że są już pierwsze efekty działań, oczywiście nie mówimy, że to jest nasze ostatnie 
słowo, ponieważ tramwaj na Parkitkę, przygotowania są w dalszym ciągu aktualne, czekamy w  tej chwili jak 
rozstrzygną się przetargi na przebudowę i zobaczymy wówczas jakie będą możliwości. Oczywiście z naszej 
strony będzie przygotowany program funkcjonalno – użytkowy oraz wszystkie niezbędne dokumenty o 
dofinasowanie. Tak więc właśnie o to chciałem uzupełnić informację Pana Prezydenta, żeby była jasność kto 
również nad tym pracował. 
       Również Panie Prezydencie korzystając z okazji pozwolę sobie zapytać, bo była to informacja bieżąca 
dotycząca biletów, mimo wszystko Platforma Obywatelska w Częstochowie, Klub Radnych Platformy 
Obywatelskiej w Częstochowie będzie namawiał i zachęcał Pana Prezydenta mimo wszystko do 
rozszerzenia bezpłatnych przejazdów dla młodzieży i dzieci szkół ponadpodstawowych. Uważamy, że ten 
wniosek, który Pan przyjął on jest ciekawy, natomiast on jest niekompletny niestety i w naszej ocenie on 
dzieli i różnicuje dzieci. Nie chcielibyśmy, żeby jako miasto Częstochowa, które odpowiada za szkoły 
podstawowe i szkoły ponadpodstawowe w taki sposób też doprowadziło do podziału. Apelujemy i prosimy, 
żeby Pan Prezydent od 1 października również objął dzieci szkół ponadpodstawowych także w formie  
testów, na to się zgadzamy, żeby również do końca 2018 r. zezwolić na bezpłatne przejazdy dla młodzieży. 
Bardzo wielu rodziców, również młodzieży zainteresowanej pyta nas, prosi, powiedzieliśmy, że będziemy 
podtrzymywać ten wniosek i przekonywać Pana Prezydenta, aby to zostało zrealizowane. Dlatego 
oczekujemy, że Pan Prezydent jednak tę sprawę przemyśli i pozytywnie podejdzie do tematu, aby 
częstochowska młodzież mogła również skorzystać z tych biletów. Wprowadzenie tylko i wyłącznie dla dzieci 
szkół podstawowych do 15 roku życia w związku z tym Panie Prezydencie niestety, ale na podstawie tych 
bezpłatnych przejazdów do 15 roku życia to już Panu dzisiaj odpowiem, Pan nie wysąduje i nie sprawdzi jak 
funkcjonuje komunikacja publiczna, bo jest to inne próbowanie, zbyt mały zakres, a  jednak dzieci szkół 
podstawowych mają te szkoły jednak najbliżej siebie. To są przeważnie 200 – 300 m, pół km te szkoły 
podstawowe. Natomiast faktyczny ten ruch powodują dzieci szkół ponadpodstawowych, które muszą 
dojeżdżać w różne części miasta. Dlatego  chcielibyśmy, żeby ten wniosek był bardziej pełny Panie 
Prezydencie i o to apelujemy i o to wnioskujemy i czekamy również na Pańską odpowiedź. Jeżeli by Pan 
Prezydent się nie odniósł do tego mojego tutaj wniosku, naszego klubowego wniosku to jeszcze w pytaniach 
Radnych pozwolę sobie tylko formalnie, żebyśmy ewentualnie uzyskali jeszcze też odpowiedź na piśmie. 
Dziękuję. 
 
Radna Ewelina Balt Szanowny Panie Prezydencie ja chciałabym bardzo serdecznie podziękować za 
podjęcie naszej inicjatywy dotyczącej darmowych przejazdów dla dzieci. Bardzo się cieszę, że ten pomysł 
bezbiletowego korzystania z miejskiej komunikacji uzyskał poparcie innych Klubów. Jednocześnie mam 
nadzieję, że idea bezbiletowej, bezpłatnej komunikacji dla wszystkich mieszkańców Częstochowy, która 
została zgłoszona przez Sojusz Lewicy Demokratycznej znajdzie poparcie wśród reszty Klubów, które na ten 
moment tego poparcia jeszcze nie wyraziła. Panie Prezydencie ja wiem, że ten projekt nie jest łatwy i nie jest 
prosty. Wiemy, że wymaga wielu przygotowań i wielu prób i dlatego Panie Prezydencie ja bym chciała 
zapytać w jaki sposób możemy jeszcze Panu Prezydentowi pomóc w realizacji tego projektu. Dziękuję. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Przemysław Wrona również odnosząc  się do tych kwestii, o których 
wspomniał Przewodniczący Krawczyk, Przewodnicząca Balt zadam jedno krótkie pytanie czy jest Pan 
gotowy zgodzić się i przyjąć od 1 października propozycję Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej 
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dotyczącą bezpłatnych przejazdów? Dziękuję. 
 
Radny Zbigniew Mizgalski Panie Prezydencie, ponieważ nasz wniosek o krótką jakąś informację odnośnie 
wysypiska śmieci związanego teoretycznie i chyba w praktyce z budową przedłużenia Alei Bohaterów Monte 
Cassino nasz wniosek nie przeszedł, ale idąc tokiem rozumowania Radnego Zbyszka Niesmacznego 
myślałem i prosiłbym Pan Prezydenta o jakąś krótką informację czy ten temat jest w jakiś  sposób 
prowadzony, króciutko, ale na temat tego co zaistniało w mojej dzielnicy. Dziękuję bardzo. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Artur Gawroński Panie Prezydencie ja bym Panu chciał serdecznie 
podziękować co prawda nie ma tutaj naszego Kolegi Krzysztofa Janusa, ale o to w imieniu Klubu Radnych 
Prawa i Sprawiedliwość zabiegał o darmowe  bilety dla uczniów  dojazdy co poruszał wielokrotnie na sesji 
Rady Miasta i dziękujemy za realizację wniosku projektu Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwość. 
 
Radny Piotr Strach Panie Prezydencie ja się również chciałem odnieść do wypowiedzi Kolegi 
Niesmacznego, bo on tutaj prosił chyba w imieniu Klubu, bo jest Przewodniczącym o to, aby Pan w swojej 
informacji bieżącej udzielił informacji dotyczącej sytuacji w Częstochowskim Centrum Świadczeń i w pełni 
podzielam głos Pana Przewodniczącego Niesmacznego i oczekuję, że Pan Prezydent posłucha głosu Klubu 
SLD oraz mojego. Dziękuję bardzo. 
 
Radny Andrzej Sowa ja chciałem doprecyzować te informacje dotyczące tej subwencji na komunikację 
tramwajową. Ja rozumiem, że w tych 44 mln, które otrzymaliśmy, a  wydamy łącznie 200 mln nie ma jeszcze 
sprecyzowanej kwoty na budowę linii tramwajowej na Parkitkę. Rozumiem, że to będzie z jakiejś tam 
oszczędności czyli zapewnienia finansowania jeszcze nie ma, tak to rozumiem, tak Panie Prezydencie?  
     Jeszcze jedna taka moja refleksja dotycząca tej bezpłatnej komunikacji. Ona ma pewne cele, ma 
zapewnić jak gdyby zwiększenie jakby przejazdów przez mieszkańców pojazdami komunikacji miejskiej. 
Proszę również rozważyć taką inicjatywę, aby do tej grupy dopisać studentów, którzy  mieszkają na terenie 
miasta Częstochowy, nie będą wtedy wyjeżdżali z miasta jak również tu już zgłaszali postulaty doktoranci, 
którzy  u nas te studia doktoranckie kończą czy uczęszczają na te  studia. Bardzo proszę to jest też dobra 
inicjatywa, bo tam są te największe przejazdy. To są ludzie zazwyczaj, którzy studiują na studiach dziennych, 
no niebogaci każda złotówka jest też dla nich bardzo ważna, a  będzie to też jeden z takich argumentów, 
żeby nie wyjeżdżać po prostu z tego miasta, tutaj kończyć te uczelnie, tym bardziej, że nasze uczelnie 
rozwijają się, są nowe kierunki uruchamiane także będzie to dodatkowa atrakcja, bardzo proszę. 
 
Radna Monika Pohorecka ja oczywiście również chciałam bardzo podziękować Panu Prezydentowi za tę 
inicjatywę, ale muszę tutaj przypomnieć, że my Radni Panie Prezydencie nie mamy takiej możliwości, to w 
kompetencjach Pana Prezydenta jakby w  formie zarządzenia jest możliwość stworzenia takich dogodnych 
warunków dla uczniów, bo nie ma Kolegi Piotra Wrony i dlatego czuję się tutaj w  obowiązku w  jego imieniu 
zabrać głos gdyż on jako autor projektu uchwały przecież niedawno temat podejmował i wspólnie byliśmy 
tutaj zgodni w przypadku grupy jaką są honorowi dawcy krwi. Przypominam Państwu, że my podjęliśmy 
wszyscy tutaj, wszyscy Radni chyba o ile dobrze pamiętam byliśmy bardzo zgodni i taką ulgę dla 
honorowych dawców krwi w formie projektu uchwały przyjęliśmy natomiast Pan Wojewoda nam ją odrzucił 
informując, że Rada Miasta nie ma takich kompetencji i takich uchwał nie może podejmować i to Pan 
Prezydent jako organ nadrzędny może w formie zarządzenia takie ulgi dla mieszkańców wprowadzać, więc 
bardzo, bardzo dziękujemy, ale Panie Prezydencie teraz jeszcze jedno pytanie: tak przyszłościowo, 
docelowo czy brał Pan pod uwagę rozszerzenie tej grupy o rodziny posiadające Kartę Dużej Rodziny? 
Myślę, że tutaj większość Radnych po rozmowach, to nie jest mój pomysł, tylko pomysłodawcą jest inny 
Radny natomiast  proszę o rozważenie takiej możliwości w przyszłości. Dziękuję. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński myślę, że zmierzamy jednak w kierunku tego o czym kiedyś wspomniał 
nasz Klub Radnych, żeby w ogóle wprowadzić bezpłatną komunikację miejską w Częstochowie. Natomiast w 
ramach pilotażu ja rozumiem, że pilotaż na pewno potrawa do czasu przyszłorocznych wyborów i o to 
możemy być spokojni, natomiast być może warto rozszerzyć ten zakres o osoby bezrobotne, ponieważ 
mobilność na rynku pracy jest bardzo ważna, poszukiwanie pracy i tutaj bezpłatna komunikacja bardzo 
mocno by to usprawniła. Dziękuję. 
 
Radny Piotr Strach jak już jesteśmy w takim quasi humorystycznym nastroju to ja przypomnę mój wniosek 
o pielęgniarki, które rzeczywiście udzielają zastrzyki, bo kiedyś wnioskowały o darmową możliwość 
parkowania w strefie, a  oprócz tego przypomnę Panu Prezydentowi, że wybory są w listopadzie, a  nie w 
grudniu, więc chyba ten program rozumiem do listopada trwa, nie do grudnia. Dziękuję bardzo. 
 
Prezydent Miasta Częstochowy Krzysztof Matyjaszczyk z jednej strony bardzo serdecznie dziękuję za te 
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wszystkie deklaracje gotowości do współpracy, pomocy w tym, żeby częstochowianie mogli jeździć 
niekoniecznie kasując bilety, z drugiej strony ten ostatni głos raczej sugeruje tok rozumowania 
wnioskodawcy niż stan rzeczywisty, no ale jak tak się postrzega rzeczywistość to ja już na ten temat więcej 
mówił nie będę. Szanowni Państwo jeszcze raz bardzo serdecznie dziękuję za te deklaracje pomocy, bo to 
co my mówimy, że jeżeli zrobimy takie czy inne rozwiązanie, jeżeli wprowadzimy jakieś rozwiązania i 
spodziewamy się danych efektów to właśnie chcemy zmierzyć i zważyć tym pilotażem. Czy rzeczywiście po 
jednej stronie te korzyści, o których mówimy będą osiągalne, a więc, że będziemy mieć więcej osób 
jeżdżących komunikacją publiczną, że mniej  osób będzie dowozić dzieci do szkoły, że będziemy mieć 
często bezpieczniejsze, czystsze ulice i mniej zatłoczone. Jeżeli to będzie fakt no to będziemy w stanie jakby 
zmierzyć, zważyć i powiedzieć, jeżelibyśmy poszli dalej to będziemy mieli jeszcze czystsze ulice, jeszcze 
bezpieczniejsze, jeszcze mniej samochodów bo to się po prostu sprawdziło, bo to zadziałało, bo to co 
myśleliśmy, że będzie funkcjonować rzeczywiście ma sens i rację. Z drugiej strony to się też wiąże z 
kosztami. I teraz wszystkie wyliczenia ile może kosztować wprowadzenie takiego przedsięwzięcia to nie są 
wyliczenia, tam nikt tego nie liczy, to są szacunki, bo nie jesteśmy w stanie tego precyzyjnie wyliczyć. My 
możemy tylko szacować ile osób będzie chciało korzystać z tej możliwości, o której mówimy. Jeżeli te 
szacunki się potwierdzą, że dobrze to szacujemy to będziemy w stanie później przy podejmowaniu decyzji o 
tym, że kolejne grupy osób, o które Państwo wnioskujecie będziemy obejmować ulgami, będziemy w stanie 
wtedy powiedzieć OK, to będzie kosztowało tyle i tyle, bo mamy z tego doświadczenia, stąd program 
pilotażowy, stąd ten program trwa cały rok, cały okrągły rok od stycznia aż do grudnia, aby zobaczyć w 
których miesiącach jak to wygląda, przecież mamy w różnych miesiącach, różna aktywność też tych ludzi, 
plus te miesiące, które dotyczą tego roku. Także liczę, że ten program pilotażowy przyniesie nam nawet bez 
czekania do końca przyszłego roku tyle informacji, tyle danych, że będziemy w stanie tutaj konkretnie 
podyskutować z jakimi skutkami pozytywnymi, a z jakimi ewentualnie niekoniecznie pozytywnymi, z jakimi 
trudnościami będziemy się musieli zmierzyć wtedy kiedy będziemy chcieli obejmować kolejne grupy naszych 
mieszkańców, bądź pójść za wnioskiem zgłoszonym przez Klub Radnych Sojuszu Lewicy Demokratycznej, 
żeby w ogóle zlikwidować dla mieszkańców naszego miasta, zrezygnować dla mieszkańców naszego miasta 
z biletów. Dlatego prosiłbym, żebyśmy uzbroili się w cierpliwość i zarazem bacznie zwracali uwagę jakie to 
efekty przyniesie. Jeżeli będziecie Państwo mieć dane, że są one takie jak sugerujemy to też dzielcie się 
tymi informacjami z naszymi specjalistami, bo wtedy łatwiej, szybciej i konkretnej będziemy w stanie 
zaplanować przyszłość naszej komunikacji w Częstochowie. Przypomnę, że jesteśmy w  tym temacie 
odrobinę na rozdrożu, bo tych planów, pomysłów, ułatwień jest bardzo wiele m.in. temat dotyczący e-biletu, 
m.in. temat w ogóle dotyczący zmiany podejścia do jakby spraw związanych ze sprzedażą, o którym 
mówiłam już wcześniej, że też analizujemy różne rozwiązania technologiczne, które pozwalają na ułatwienie 
tych wszystkich procedur. I teraz w którym kierunku pójdziemy na to nam ma odpowiedzieć pilotaż, który ma 
nam dostarczyć niezbędnych wiadomości.  
      Podziękowanie, które składałem dotyczy wszystkich tu obecnych i wszystkich, którzy angażowali się w 
to, że dostaliśmy pieniądze na komunikację publiczna w mieście również dotyczy nie wyszczególniałem 
żadnego z Klubów, ale również dotyczy to Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej, którzy społecznie 
nadzorowali pracę przygotowujących wniosek, który został złożony do Urzędu Marszałkowskiego i naprawdę 
tutaj nie wymieniajmy, każdy ma swoją chwałę w tym, że udało się ten wniosek przygotować w taki sposób, 
że dzisiaj mamy pieniądze. A odpowiadając na pytanie dotyczące budowy linii na Parkitkę, które zostało 
zadane, a które się z tym wiąże, trzymamy kciuki, że po pierwsze będziemy mieli z tego tytułu oszczędności, 
które będziemy mogli rozdysponować. Liczymy, że służby miejskie, które pracują i rozwiązują kolejne  
tematy i problemy związane z budową linii wypracują rozwiązanie. Liczymy też, tu się muszę po cichu 
przyznać na wsparcie i na to, że uda się do działania pt. transport miejski szynowy dołożyć jeszcze więcej 
pieniędzy niż w tym działaniu było, bo pokazaliśmy,  że tutaj te pieniądze są dobrze zainwestowane. 
Jesteśmy gotowi i będziemy w stanie kolejne środki na ten cel przeznaczyć, a  z tego co wiem jest bardzo 
wiele środków europejskich na działaniu transport szynowy, ale niekoniecznie miejski. Gdyby się udało część 
tych pieniędzy za sprawą decyzji Urzędu Marszałkowskiego przesunąć na transport miejski szynowy to 
moglibyśmy wtedy ze spokojem patrzeć również na ten trzeci wniosek, który jest również nas wszystkich 
rozumiem ideą, żeby został zrealizowany.  
       Były pytania dotyczące, Pan Zbigniew Mizgalski pytał o informacje o tym co się dzieje przy budowie 
drogi wojewódzkiej nr 908. Panie Zbyszku przecież Pan doskonale wie co się tam dzieje, miał Pan to 
wytłumaczone na wizji w telewizji przez Miejski Zarząd Dróg, przez szefa Ochrony Środowiska, no nie 
udawajmy, że Pan nie wie, bo Pan nawet dopytywał i miał te wszystkie informacje przekazane. Jeżeli 
Państwo Radni będziecie zainteresowani, żeby usłyszeć to co usłyszał Pan Radny Mizgalski na ten temat o 
tym jakie procedury trwają, że miasto jest w trakcie pewnych procedur, które są z tym związane no to 
podejmiecie decyzję o tym, żeby umieścić to na porządku sesji i dostaniecie pełną informację, pewnie 
jeszcze pogłębioną. Natomiast to te wiadomości, które są obiegowe, które zostały przekazane w telewizji są 
jak najbardziej aktualne i rozumiem, że Państwo między sobą będziecie w stanie przekazać te informacje 
szczegółowo. Tyle z tych pytań, które zostały zadane, jeżeli będą kolejne albo jeszcze ktoś z Państwa 
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będzie czegoś oczekiwał to proszę, żeby złożył w punkcie interpelacje, bo jeżeli będą jakiekolwiek kolejne 
pytania odpowiemy w na piśmie. Dziękuję. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Artur Gawroński ja się muszę odnieść do podziękowań Pana 
Prezydenta za wspólną troskę o miasto i Panie Prezydencie to nie ważne czy my w tym momencie 
podejmujemy uchwałę dotyczącą np. honorowych krwiodawców, uczniów, a później Pan to akceptuje i 
swoim zarządzeniem wprowadza, nieważne, że Mieszkańcy walczą o komunikację bezpłatną dla wszystkich 
mieszkańców, a  później Pan mówi, że to robi Sojusz Lewicy Demokratycznej to naprawdę nieważne. 
Robimy to dla mieszkańców i Pan niech się podpisuje pod każdym działaniem dobrym i korzystnym dla tego 
miasta i wtedy rzeczywiście ta zgoda będzie istnieć. Dziękujemy. 
 
 
Ad. Pkt. 6 
Informacja bieżąca Przewodniczącego Rady Miasta Częstochowy za okres od 19 czerwca 2017 roku 
do 6 września 2017 roku 

 

Przewodniczący Rady wraz z Wiceprzewodniczącymi reprezentował Radę Miasta podczas następujących 
spotkań: 
Przewodniczący Rady wraz z Wiceprzewodniczącymi reprezentował Radę Miasta podczas następujących 
spotkań: 
 
13 lipiec 
 - udział w pogrzebie Pana Jerzego Ziory 
 
14 lipiec 
- w uroczystości ślubowania absolwentów Centralnej Szkoły Państwowej Straży Pożarnej  
 
21 lipiec 
- w uroczystości obchodów Święta Policji na Placu im. Władysława Biegańskiego w Częstochowie  
 
22 lipiec 
- w XVII Międzynarodowym Turnieju Policji Konnej w Ośrodku TKKF PEGAZ w Częstochowie  
- w Pikniku Rodzinnym Pracowników Oczyszczalni Ścieków „WARTA” S.A. NA Stadionie Sportowym Warta w 
Mstowie 
- w imprezie sportowej „Exact System GRAND PRIXCZĘSTOCHOWY W KOSZYKÓWCE 3X3 w ramach 
BOSCH  
-  w oficjalnym otwarciu II-go Jurajskiego Festiwalu Sztuki i Wina z przekazaniem kluczy Bachusowi oraz 
koncercie Olka Klepacza  
 
23 lipiec 

 w zawodach wędkarskich w Poraju 
1 sierpnia  
 - w obchodach 73. rocznicy wybuchu Powstania Warszawskiego 
2 sierpnia  
 - udział we wspólnym ognisku Klubu Rotary i dzieci ze świetlicy „Skrawek Nieba” 
6-10 sierpnia 
 - udział w wizycie członków Stowarzyszenia „Błękitna Gwiazda” w Częstochowie (Radna Barbara Gieroń,     
) 
14 – 15 sierpnia 

 w obchodach Święta Wojska Polskiego oraz XXVI Pieszej Pielgrzymki Wojskowej na Jasną Górę 
19 sierpnia 

 w spotkaniu integracyjnym Towarzystwa Przyjaciół Częstochowy 

 w XXIII Regatach o Puchar Prezydenta Miasta Częstochowy 
20 sierpnia  
 - w dożynkach gminnych w Poczesnej 
26 sierpnia  

 w jubileuszu 120 – lecia ogrodów działkowych w Polsce oraz w Krajowych Dniach Działkowca 2017 
(Bytom) 

 
27 sierpnia 
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 w uroczystości wręczenia Nagród Miasta Częstochowy w dziedzinie kultury oraz wyróżnienia 
mecenas Kultury 

 
30 sierpnia 

 w obchodach Dnia Straży Miejskiej 

 w promocji książki Zuzanny Talar 
1 września  

 w obchodach 78. rocznicy wybuchu II wojny światowej 

 w XXVII Sprtakiadzie Pracowników Wodociągów i Kanalizacji 

  
2 września 

 w otwarciu XXVI Krajowej Wystawy Rolniczej 

 w 25 – leciu Międzynarodowego Stowarzyszenia Policjantów 
3 września 

 w festynie na Bałtyku – Akcja „Plecak” 
4 września 

 w inauguracji roku szkolnego 2017/2018 Zespołu Szkół Ekonomicznych w Częstochowie 
 

Radny Łukasz Kot ja mam pytanie do Pana Przewodniczącego, w sierpniu i we wrześniu grupa naszych 
Kolegów Radnych podnosiła takie stanowisko, że sesja sierpniowa była nielegalna, bo była źle zgłoszona. 
Chciałbym się dowiedzieć czy ci sami Radni odstąpili od przyjęcia diety za tę sesję? 

Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski nie. Zdarzają się pojedyncze nieobecności, w większości 
usprawiedliwione, w tym wypadku dzisiaj bardzo, bo jest w Krynicy nasz Kolega Piotr Wrona, trudno o jakieś 
lepsze uzasadnienie, że sprawuje inne czynności Radnego. Natomiast Koledzy, o których Pan pyta dietę 
zgodne z prawem otrzymali. 

Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski przekazał prowadzenie obrad Wiceprzewodniczącemu 
Rady Miasta Przemysławowi Wronie. 

Ad pkt.7. 
Pytania radnych. 
 
Radny Tomasz Tyl Szanowni Państwo, Szanowny Panie Prezydencie ma pytanie kiedy się rozpocznie 
planowany remont ul. Bór w dzielnicy Ostatni Grosz? Dziękuję. 
 
Radny Piotr Strach pierwsze to pytanie o rower miejski. Panie Prezydencie no w zeszłym roku podjęliśmy 
uchwałę o przeznaczeniu dużych pieniędzy na rower miejski. Mamy już jesień, za chwilę pierwsze 
przymrozki, potem spadnie śnieg czy w tym roku zamierza Pan rzeczywiście doprowadzić temat roweru 
miejskiego do końca? 
       Drugie moje pytanie o prowizorkę śmieciową  w tym momencie, która funkcjonuje w mieście. Co dalej z 
przetargiem na wywóz odpadów i kiedy w  końcu mieszkańcy będą niezaskakiwani ciągłymi nowościami w 
mediach tylko będą wiedzieli, że sytuacja jest pod kontrolą miasta.  
     Kolejne moje pytanie dotyczy już Częstochowskiego Centrum Świadczeń. Pierwsze pytanie. Premie 
kwartalne. Pracownicy od kwietnia do lipca nie mają wypłacanych. Kiedy i według jakiego systemu zostaną 
one przyznane? Drugie moje pytanie jeśli chodzi o Częstochowskie Centrum Świadczeń. Różnice w 
pensjach. Jakie rozbieżności są? Czy to prawda, że nawet 30% pracownicy na tym samym stanowisku i o 
tych samych obowiązkach różnią się ich wynagrodzenia, a jeśli tak to dlaczego? Kolejne moje pytanie. Czy 
inspektorzy oraz starsi inspektorzy zarabiają tak samo czy też może zdarzają się sytuacje, że nawet wyżsi w 
tej strukturze organizacyjnej starsi inspektorzy zarabiają więcej niż inspektorzy w Częstochowskim Centrum 
Świadczeń. Kolejne pytanie. Czy zatrudnia Pan w Częstochowskim Centrum Świadczeń pracowników na 
najniższą krajową? Czy urzędnicy są zatrudniani na najniższą krajową? Czy jest w Częstochowskim 
Centrum Świadczeń przepełnienie? Nie ma miejsca dla pracowników w pokojach? Czy to co dostaliśmy jako 
Radni oraz Pan Prezydent także do wiadomości, zdjęcia z toalet dla niepełnosprawnych, dla pracowników, 
dla petentów czy rzeczywiście te składziki firm sprzątających to są toalety dla petentów, którzy tam 
przychodzą załatwić ciężkie czasami swoje sprawy? Czy długo będą trwać te kolejki, które w tym momencie 
są dużą uciążliwością dla tych ludzi, którzy przychodzą po pomoc do magistratu? Czy  są jakieś pomysły, 
żeby to rozwiązać? I moje ostatnie pytanie dotyczące Częstochowskiego Centrum Świadczeń  chyba 
najważniejsze, bo w zasadzie dotyczy wszystkich tutaj Radnych. Pamiętam kiedy tworzyliśmy Centrum 
Świadczeń, miały być 4 punkty, w których mieszkańcy w różnych częściach miasta, w różnych dzielnicach 
mieli możliwość składania wniosków i załatwiania swoich spraw. W tym momencie punkt są 2 i to te, które w 
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zasadzie funkcjonowały rok temu, bo to są te mopsowskie punkty, dopiero niedawno można rzeczywiście 
załatwić wszystkie sprawy, a tak były wcześniej sytuacje odsyłania, tutaj Kolega Wrona na jednej z 
poprzedniej sesji to wspomniał, że sam został odesłany z jednego punktu pod inny adres, ponieważ nie był w 
stanie załatwić swojej sprawy w każdym z tych punktów. Mowa tu punkcie przy Niepodległości i przy 
Nowowiejskiego. W tym momencie trochę się czujemy oszukani jako Radni Panie Prezydencie. Mowa była o 
4 puntach, po to powstał CzCŚ, żeby ułatwić dostęp mieszkańcom tymczasem okazuje się, że nie tylko nie 
wiadomo, bo na komisji się dowiedzieliśmy, że nie wiadomo kiedy i czy  w ogóle powstaną te 3 punkty, co 
więcej dowiedzieliśmy się, że prawdopodobnie z Niepodległości CzCŚ zostanie  wyprowadzone i też nie 
wiadomo kiedy i gdzie, bo budynek przy Racławickiej, który rzekomo miał być  docelowy są problemy, nie ma 
tam przyłączy, ogrzewania, prądu itd. cały chaos z tego wynikający i uciążliwości dla mieszkańców trwają. 
Mam pytanie: kiedy to się zmieni? Dziękuję bardzo. 
 
Radna Jolanta Urbańska ja mam pytanie do Pana Prezydenta dlaczego Częstochowa jest miastem 
nieprzyjaznym dla zwierząt? I nie bez kozery pytam o to, bo asumptem do zadania tego pytania jest wyrok 
NSA i przypominam Panu Prezydentowi, że ja składałam osobiście interpelację w kwestii możliwości 
wchodzenia na teren Urzędu Miasta z czworonogami przy czym właściciele biorą całkowitą 
odpowiedzialność. To funkcjonuje w innych miastach, dostałam odpowiedź negatywną. Inicjatywa o ile 
chodzi o utworzenie Dogo Parku jest inicjatywą mojego Klubu czyli Platformy Obywatelskiej.  
       Kolejna sprawa, prosiłam też w interpelacji o możliwość  wchodzenia na teren parku Staszica z psami. 
Dostałam pozytywną odpowiedź przy czym absolutnie nie zostały usunięte tabliczki z zakazem wstępu z 
czworonogami na teren parku. Czyli właściwie dalej obowiązuje ten zakaz.  
      Kolejna sprawa prosiłam też o zakaz petard w sylwestra, dostałam odpowiedź odmowną czyli wszelkie 
moje działania na temat, które służą  temu, żeby było to miasto przyjazne psom zostały storpedowane, 
odrzucone i przepraszam bardzo, ale tutaj będę się upominała, ponieważ funkcję pełnomocnika ds. zwierząt 
poza Częstochową mają 2 miasta, sprawdziłam Przemyśl i Łódź i tamci pełnomocnicy rzeczywiście, ja nie 
krytykuję działań Koleżanki, tylko chodzi mi o to, że może nie może sobie poradzić, może byśmy rozszerzyli 
tę jej działalność, bo to musi być jednak prawdziwe zrozumienie problematyki zwierząt.  
     Podobnie to ja pisałam interpelacje odnośnie nie wpuszczania na teren Częstochowy cyrków z żywymi 
zwierzakami. Teraz  dalej, jest ostatnio akcja modna nagłośniona bardzo PR-owsko brzmi to są  plakaty, 
spoty radiowe, gazety o konieczności uprzątania nieczystości po swoich psach. Ja chciałam zapytać jaki był 
koszt tej całej akcji PR-owej, bo poza tym nie ma niestety dla właścicieli czworonogów  żadnej możliwości 
wyrzucenia odchodów po psach, natomiast przepisy mówią jasno, że nie wolno wyrzucić do normalnego 
kosza na śmieci nieczystości po psie, więc poza PR może rzeczywiście zaczniemy się zastanawiać nad tym 
jak sprzyjać właścicielom psów, których jest bardzo dużo na terenie Częstochowy. Jeszcze jedno Kraków 
może zamiast takiej PR-owej akacji, poszlibyśmy przykładem jako Częstochowa Krakowa, gdzie Urząd 
Miasta wprowadził program popierający właścicieli  lokali gastronomicznych  czy miejsc użyteczności  
publicznej, którzy wpuszczają na teren swoich  lokali właścicieli psów, generalnie czworonogów, bo kotki też. 
Oczywiście  właściciel bierze całkowitą odpowiedzialność, podkreślam to, natomiast w tym momencie od 
Urzędu Miasta dostaje taką nalepkę na lokal pt. miejsce przyjazne psom. Zwiększyły się obroty, bo to nawet 
w kategoriach ekonomicznych zwiększyły się obroty w lokalach, natomiast przed Urzędem Miasta nawet nie 
ma pomijając już kwestię tego, że nie można wejść to nawet nie ma wystawionych misek dla psów, a są np. 
przed supermarketami, więc bardzo mi przykro i jedno pytanie końcowe – dlaczego nie jesteśmy miastem 
przyjaznym zwierzętom? Dziękuję. 
 
Prezydent Miasta Częstochowy Krzysztof Matyjaszczyk mogę tylko powiedzieć, że jesteśmy miastem 
przyjazny zwierzętom. Są miski przed Urzędem i to już od wielu tygodni. Jeżeli dziś nie ma, tylko dziś nie ma 
takiego upału jak wtedy kiedy te miski były wystawione, ale odpowiemy na to pytanie pisemnie. Dziękuję. 
 
Radna Jolanta Urbańska przepraszam Panie Prezydencie dwie skrajne sprawy, bo jedna to jest kwestia 
właścicieli psów, a druga moja walka o godne upamiętnienie ofiar getta, pomnika ofiar getta. Ja dostałam 
odpowiedź na interpelację dlatego, że skandaliczny jest ten baner, który jest obok getta. Ja tam wczoraj 
byłam obfotografowałam to, dostałam odpowiedź, że do końca czerwca będzie to zreperowane, pojechałam 
tam wczoraj  czyli jest wrzesień i dalej wygląda to w sposób uwłaczający godności częstochowian, którzy 
zostali zabici przez..... Teren prywatny, ale z tego co wiem to tę instalację montuje miasto. 
 
Prezydent Miasta Częstochowy Krzysztof Matyjaszczyk to jest na prywatnym terenie, instalacja z tego co 
wiem uczniowie szkół plastycznych Malczewskiego zamontowali przy okazji jakiś uroczystości związanych z 
obchodami kolejnej rocznicy. Natomiast to  tak jak mówimy to nie jest teren nasz tylko teren prywatny. 
 
Radna Jolanta Urbańska to dlaczego w takim razie na poprzednią interpelację dostałam odwiedź, że 
będzie to zrobione skoro nie jest na terenie miasta. 
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Prezydent Miasta Częstochowy Krzysztof Matyjaszczyk była interwencja w tej sprawie. 
 
Radna Jolanta Urbańska a czy dałoby się coś zrobić, żeby to odgrodzić jakoś. Czy jest możliwość, żeby 
była tam jakaś instalacja zamontowana na terenie miasta. 
 
Radna Krystyna Stefańska moje pierwsze pytanie dotyczy firmy mieszczącej się przy ul. Bór, konkretnie 
interesuje mnie  gdzie się ta firma się przeprowadza i co jest powodem tej przeprowadzki? Druga część 
pytania, na jakie inwestycje  przeznaczone są działki 28 i 29 obręb 302 przy ul. Korfantego. Jest to 
bezpośrednie sąsiedztwo huty szkła Guardian. Domyślam się, że dotyczy to tej firmy właśnie z ul. Bór, że 
ona przeprowadza się w te okolice. I Panie Prezydencie czy to nie zablokuje dalszych inwestycji na tym 
terenie skoro ta firma się tam przeprowadzi, bo przypomnę, że firma zajmuje się produkcją masy 
bitumicznej. Jest to temat bardzo trudny i wiadomo, że sąsiedztwo w otoczeniu takiego producenta na 
pewno będzie uciążliwe. Chcę znać powód dlaczego z jednego miejsca przeprowadza się w drugie.  
       Drugie pytanie dotyczy firm mieszczących się na ul. Tenisowej 18/20. 11 sierpnia złożyłam do Pan 
Prezydenta pismo z prośbą o cofnięcie decyzji wodnoprawnej dla ww. firm. Pismo skierowane jest do Pan 
Prezydenta, ponieważ Pan Prezydent jest władnym wydania takiej decyzji i cofnięcia takich decyzji. 
Argumentem tej prośby jest to, iż firma na tym terenie od wielu lat bezkarnie truje środowisko metalami 
ciężkimi, co wykazały kolejne kontrole studni. Właściciel firmy Master lekceważąc wszystkie polecenia 
WIOŚu i obawy mieszkańców w dalszym ciągu zatruwa środowisko. Nadmieniam, iż wszystkie ostatnie 
kontrole wykazują bezkarne zatruwanie środowiska gdyż Prezes spółki kolejny raz nie usunął naruszeń 
stwierdzonych wcześniej. Mam pisma z WIOSiu, które potwierdzają jednoznacznie, że dochodzi do 
zatruwania środowiska cynkiem i innymi metalami ciężkimi. Po żadnej kontroli właściciel nie przykłada się do 
tego, żeby to zlikwidować i tutaj mieszkańcy liczą na decyzję Pan Prezydenta taką, która ich uspokoi 
odnośnie tego trucia i myślę, że rozkapryszony Pan właściciel nie jest gospodarzem naszego  miasta dlatego 
tutaj Panie Prezydencie taka ważna decyzja.  
       Następne pytanie dotyczy hałdy poprzemysłowej na ul Pankiewicza. To już jest 3 lata czy 4 lata jak 
walczę o to  by tą hałdę przynajmniej zabezpieczyć. Nie wiem na co liczymy, hałda jest bardzo 
niebezpieczna, ostatnio doszło do pożaru tej hałdy, przychodzi zima dzieci będą zjeżdżały z tej hałdy na 
sankach, będą tam różne wyścigi, nie wiem co tam jeszcze się może wydarzyć. W każdym razie kolejny raz 
apeluję, nie jest to droga inwestycja, a  na pewno bardzo pomoże mieszkańcom.  
     Kolejna moja taka prośba to jest o Wyrównie ulic Kucelin Łąki, Kucelińska, Drozdowa na odcinku od ul. 
Gilowej do nasypu kolejowego oraz ul. Rzemieślnicza. Nie wiem czy ul. Solna została wyrówna. Dziękuję 
bardzo. 
 
Radny Albert Kula pierwsze pytanie dotyczy sprawy, którą poruszyłem w moich kilku interpelacjach 
dotyczących utrzymania porządku na działkach nr 49/1, 49/2 obręb 309 położnych przy ul. Prusa na 
Rakowie. Największy problem stanowi ubytek w betonowym płocie. W odpowiedzi na moją ostatnią 
interpelację w marcu poinformowano mnie oraz mieszkańców bloków Prusa 8, 9 oraz 10/12, iż ZGM TBS 
zobowiązał w terminie do 31 lipca do ponownego zabezpieczenia przedmiotowej nieruchomości przez 
uzupełnienie brakujących betonowych płyt w ogrodzeniu. No niestety jak widać na zdjęciach płot nadal jest 
zdewastowany, furtka ona pomimo tego że została zainstalowana natomiast cały czas jest otwarta, ludzie 
chodzą, zostawiają tam własne śmieci, mieszkańcy bloków, które są stoją obok tam tego przejścia są po 
prostu już zniesmaczeni, chodzą do administracji, administracja odsyła dalej. Troszeczkę jest to niepoważne, 
ludzie są zniesmaczeni i już boją się w pewnym momencie o swoje zdrowie, dzieci, z  którymi wychodzą na 
spacer. No naprawdę jest tam bardzo zanieczyszczony teren. Mamy dzisiaj 7 dzień września, sprawa miała 
być załatwiona do 31 lipca. Kiedy ten problem zostanie definitywnie rozwiązany? 
       Drugie pytanie dotyczy mojej interpelacji z dnia 18 lipca w sprawie wyznaczenia miejsca parkingowego 
dla osób niepełnosprawnych przy stadionie Rakowa na istniejącym już parkingu wzdłuż ul. Limanowskiego. 
W odpowiedzi zostałem poinformowany, iż cyt. zostanie wykonany projekt stałej organizacji ruchu 
drogowego, którego ewentualne zatwierdzenie nastąpi po  uzyskaniu niezbędnych uzgodnień. ul. 
Limanowskiego na odcinku ul. Okrzei do Al. Wojska Polskiego jest drogą kat. powiatowej w związku z czym 
wymagane jest zaopiniowanie projektu przez Komendanta Miejskiego Policji w Częstochowie. Pytanie na 
jakim etapie jest sprawa wyznaczenia wnioskowanego miejsca parkingowego dla osób niepełnosprawnych. 
Czy znana jest już opinia Komendanta Miejskiego Policji? W odpowiedzi na interpelację poinformowano 
mnie, że obecnie nie ma pieniędzy na farby, ja z własnej diety mogę przeznaczyć pieniądze na tą farbę i nie 
ma problemu tylko, żeby te miejsce parkingowe dla tych osób niepełnosprawnych, którzy chcieliby również 
uczestniczyć w meczach Rakowa czy też w innych uroczystościach kościelnych z tego względu, że 
niedaleko też jest kościół parafia św. Floriana chcieliby normalnie stawać w wyznaczonym dla nich miejscu i 
żeby ten dostęp do tych dwóch palcówek był dość wygodny  dla nich. 
      Trzecie pytanie czuję się zobowiązany zapytać Pana Prezydenta, bo jest już sprawa bardzo głośna, 
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pochodzi prosto od kibiców polskich i już węgierskich stadionów piłkarskich, a mianowicie czy nie wstyd 
Panu za stadion Rakowa? Dziękuję. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Przemysław Wrona przekazał prowadzenie obrad 
Wiceprzewodniczącemu Marcinowi Marandzie. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Przemysław Wrona muszę powtórzyć to pytanie, ponieważ w 
informacji bieżącej Pana Prezydenta nie otrzymałem odwiedzi stąd chciałbym, aby Pan Prezydent jeżeli nie 
teraz to odpowiedział na piśmie. Panie Prezydencie zwracam się z pytaniem czy jest Pan gotowy przyjąć  
propozycję Platformy Obywatelskiej dotyczącą bezpłatnej komunikacji miejskiej poszerzonej o dzieci szkół 
ponadgimnazjalnych? Bardzo trefnie podsumowała wcześniej Radna Urbańska jedną z inicjatyw te PR-
owskie zagrywki odnośnie zwierząt Panie Prezydencie i tu całkowicie się zgadzam stąd troszeczkę tą Pana 
inicjatywę odbieramy jako takie działanie. Sami dobrze wiemy i to było wspomniane i to wiele osób powtarza, 
że dzieci szkół podstawowych  przeważnie chodzą w tzw. rejonie. Jeżeli są dowożone przez rodziców jest to 
jakiś procent i wszyscy dobrze o tym wiemy są dowożone samochodami. Żadne dziecko szkoły podstawowej 
nie wybiera się z punktu A  do punktu B oddalonego o ileś kilometrów czy to samo  autobusem czy 
tramwajem, jeżeli tak, to są to naprawdę ułamkowe kwestie i tutaj nie ma czego Panie Prezydencie pod tym 
kątem szacować, oceniać i czekać do 2018 r., bo to wystarczy wyjść rano i sprawdzić przez tydzień jak to 
wygląda i wszyscy dobrze o tym wiemy, więc jeżeli nie chce Pan rozmawiać  z pozostałymi Klubami, bo to 
nie tylko Klub Platformy Obywatelskiej, ale pozostałe Kluby i Radni niezależni zgłaszali, ja to odbieram jako 
zagrywkę strcite wyborczą  ewentualnie PR-ową tak jak to było w kontekście zwierząt, którą właśnie tak jak 
powiedziałem celnie podsumowała Pani Jola Urbańska. Takie zagranie jest bardziej różnicowaniem dzieci 
Panie Prezydencie, o czym wszyscy wiemy, że to wszystko się skupia wokół młodzieży licealnej. Według 
mnie Pan Prezydent te szacunki, jeżeli ich nie ma to byłoby niedobrze skoro przyjął w ciemno taką, a nie 
inną inicjatywę zgłoszoną przez Klub Radnych. Ja nie kwestionuję inicjatywy Klubu Radnych, ale jeżeli Pan 
Prezydent jest nieprzygotowany i w ciemno przyjmuje takie inicjatywy, żeby sprawdzić przez rok jak to się 
sprawdzi to proszę pamiętać, że za parę miesięcy przed nami jest budżet na 2018 i myślę, że 
odpowiedzialnie będziemy chcieli przyjrzeć się te wszystkie inicjatywy, które były zgłoszone przez Pana 
Prezydenta czy one faktycznie są dobre  dla mieszkańców i tak jak tutaj było wspomniane czy te koszty 
poniesione przez miasto są adekwatne do tego jaki mieliśmy zysk. Myślę, że jest wiele takich inicjatyw, które 
trzeba będzie bardzo precyzyjnie Panie Prezydencie przed podjęciem odpowiedzialnie przez każdego z nas 
Radnych głosu. Chciałbym, żeby Pan przy okazji tego tematu, bo poruszył Pan że jeżeli chcemy się do 
kogoś zwrócić to do tego kto to szacował, więc ja mam prośbę, żeby Pan bardzo precyzyjnie wskazał  do 
kogo ja mam się zwrócić, kto te szacunki przygotowywał, bardzo chętnie myślę jako Klub jeżeli inni chcą się  
dołączyć to bardzo chętnie spotkamy się z tymi osobami, które nad tym pracowały. Chciałbym te wszystkie 
dane szacunkowe otrzymać, bo myślę, że mamy jeszcze miesiąc czasu, żeby Pana Prezydenta przekonać 
do inicjatywy, która by naprawdę była dobra dla mieszkańców, a nie tylko reklamą, więc myślę, że Pan 
Prezydent nam umożliwi i tej odpowiedzi nie dostanę za miesiąc, a  dostanę myślę ją w przyszłym tygodniu, 
bo jeżeli te dane są to nic nie stoi na przeszkodzie, żebyśmy jak najszybciej taką odpowiedź dostali, 
żebyśmy mogli jeszcze w miesiącu wrześniu usiąść do takiej poważnej rozmowy nad komunikacją, bo 
komunikacja leży nam również bardzo mocno na sercu jak wiele innych tematów, więc bardzo Pana 
Prezydenta proszę o to, żeby nie zwlekać i żebym taką odpowiedź otrzymał. Dziękuję bardzo. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Marcin Maranda przekazał prowadzenie obrad 
Wiceprzewodniczącemu Rady Miasta Przemysławowi Wronie. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Artur Gawroński Panie Prezydencie zanim zacznę od pytania, które 
wcześniej sobie przygotowałem to mam pytanie do tego co powiedziała Pani Radna Jolanta Urbańska, 
kwestia dotyczy parków podjasnogórskich, bo rozumiem, że Pan jej odpowiedział w  interpelacji wyrażając 
zgodę  na to, żeby pieski mogły wchodzić na teren parku podjasnogórskiego. Ja tego w ogóle nie 
kwestionuję czy tak powinno być czy nie, ale o ile się nie mylę to Rada Miasta  uchwala regulamin i wydaje i 
się, że albo zaszły jakieś zmiany w przepisach, że Pan może w tym momencie dobrowolnie ten regulamin  
korygować albo to Rada Miasta powinna go skorygować i zmienić, bo nie do końca  rozumiem dlaczego Pan 
wyraził zgodę na coś, teraz tutaj słyszymy dalsze żądania, że należałoby znaki jakieś zmienić, które się tam  
znajdują, a  z tego co pamiętam to to było uchwalone w regulaminie jako uchwałą Rady Miasta i być może 
rzeczywiście powinniśmy do tego regulaminu dojść. Ja wtedy też miałem sporo uwag do tego regulaminu 
m.in. na godziny dotyczące zamykania tego parku. Po to jest park, po to zrobiliśmy oświetlenie za duże 
środki finansowe, żeby w tym momencie ograniczyć mieszkańcom korzystanie z tego parku w godzinach 
m.in. wieczornych w lato co jest dla mnie trochę absurdalne, ale moje pytanie jest dodatkowo inne, a chodzi 
mi o Panie Prezydencie plac, który znajduje się przedłużenie ul. Racławickiej do Staszica. Tam w tej chwili 
tworzył się taki parking. Ja znowu nie twierdzę czy to jest źle czy to jest dobrze, że mieszkańcy za damo 
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mogą zaparkować tam samochód i od tych Alei jakby je trochę uruchomić, bo wiemy, że Aleje troszeczkę ze 
względu na przebudowę, że względu na inne działania czy chociażby to, że w centrum miasta coraz więcej 
jest banków, a coraz mniej takich lokali typowo użytkowych, z  których mieszkańcy by mogli skorzystać, no 
jednak się wyludniają i o tym możemy mówić, ale chodzi o to czy Pan planuje jakoś tutaj w swojej jakby 
polityce przestrzennej uregulować ten stan, a jak uregulować to w jaki sposób? 
 
Radna Monika Pohorecka ja mam pytanie do Pana Prezydenta Soboraka jeżeli mogłabym prosić 
oczywiście o odpowiedź dzisiaj jeżeli jest taka możliwość, a  jeżeli nie to w formie pisemnej. Panie 
Prezydencie z informacji jakie otrzymałam od mieszkańców ul. Jesiennej wynika, że bodajże w zeszłym 
tygodniu odbyło się spotkanie, Pan bardzo dobrze z tego co wiem zna sprawę chodzi o  likwidację szamb i 
podłączenie do kanalizacji miejskiej. Z tego co wiem oczywiście wiem, że jest to bardzo droga inwestycja 
itd., natomiast podobno na tym spotkaniu padła deklaracja o pozytywnym załatwieniu tej sprawy i docelowo 
rzeczywiście podłączenie tej kanalizacji miejskiej. Chciałabym zapytać o etap na którym sprawa się znajduje, 
czy jakieś działania są czynione w kierunku pozytywnego rozstrzygnięcia. Jak to wygląda, ponieważ tak jak 
mówię informacja od mieszańców do mnie dotarła, oni twierdzą, że nie mają dalszych informacji, dalszej 
wiedzy co do etapu następnych działań, więc prosiłabym o precyzyjne informacje na ten temat. Dziękuję. 
 
Radny Andrzej Sowa Panie Prezydencie ja mam pytanie dotyczące działalności firmy SalGroup, która się 
znajduje pryz ul. Wczasowej, przy ul. Bór. Na podstawie otrzymanych informacji od mieszkańców Błeszna, to 
jest jak gdyby informacja, którą mieliśmy do Pana złożyć, które te informacje zostały ustalone na spotkaniu, 
gdzie byliśmy u Pana Prezydenta. Mieszkańcy informują mnie, a ja chciałem Pana poinformować, że ta 
forma mimo decyzji o zakazie prowadzenia  tej działalności dalej kontynuuje to sortowanie i tą sprzedaż tego 
węgla i mieszkańcy są zdesperowani, nie wiedzą co dalej robić, mimo decyzji  zakazującej de facto i 
nakazującej przywrócenie poprzedniego zagospodarowania. Ta decyzja nie jest przestrzegana, mieszkańcy 
dalej maja kłopoty z tymi wszystkimi uciążliwościami, które ta produkcja powoduje i de facto pytają mnie co 
dalej Panie Prezydencie z tym? Jak wyegzekwujemy te zapisy tej decyzji i utniemy ten proceder.  
     Drugie pytanie dotyczy chodników budowanych w ramach inwestycji modernizacji 908. To jest chodnik na 
ul. Dźbowskiej i w środku tego chodnika mamy słupy. Bardzo bym się chciał zapytać co dalej z tą inwestycją, 
czy to tak zostanie czy będzie zmienione, bo z informacji, bo z odpowiedzi, którą otrzymałem na interpelację  
nie wynika to jasno. Jest słup pośrodku, jest chodnik no i taka jest inwestycja. Także  jest to trochę 
kuriozalne.  
     Trzecia sprawa dotyczy ul. Busolowej no i postulatów od wielu miesięcy, które składane są przez 
mieszańców i moje pytanie jest takie czy będzie w przyszłości przewidziany remont tej ulicy, remont na 
odcinku od ul. Lakowej do ul. Kolorowej, czy  będzie tam wymieniona nawierzchnia bitumiczna. Powiem tak, 
ta droga jest w  stanie katastrofalnym, złym, jest nierówna, te  nierówności w głównej mierze powstały po 
wybudowaniu kanalizacji sanitarnej no i wiadomo, że dzisiaj ta droga jest drogą główną dojazdową do 
Częstochowy wskutek przebudowy drogi 908. No i mieszkańcy mają poważne problemy dotyczące 
konstrukcji budynków. Budynki, które są blisko pobudowane tej  drogi ulegają destrukcji, pękają, ja już nie 
mówię co tam się w środku dzieje jak to wszystko kolokwialnie rzecz ujmując podskakuje. Bardzo bym prosił 
o przyjrzenie się tej sprawie no i jednak znalezienie tego 1 mln zł i sprawy potraktowanie poważnie, tym 
bardziej, że za chwilę budować drogę DK46, która  również jest w pobliżu tej drogi i ta droga będzie ulicą 
alternatywną do dojazdu do centrum Częstochowy. Bardzo proszę. 
 
Radna Anna Majer ja mam trzy pytania. Pierwsze pytanie. Chciałabym zapytać o renowację ławek przy ul. 
Starzyńskiego i Sosabowskiego na Północy. Przed wakacjami zgłaszałam ten problem, do tej pory nie 
uzyskałam żadnej informacji, a  mieszkańcy mnie pytają, złapali mnie wczoraj, że tak powiem na ulicy i pytali 
co z tym malowaniem.  
    Druga sprawa czy mogłabym prosić o aktualną listę najbardziej niebezpiecznych przejść dla pieszych. To 
w związku z takim projektem, który już kiedyś zgłaszałam, będę o nim mówiła bardziej kompleksowo przy 
innej okazji. Natomiast ta lista jest mi teraz niezbędna do tego, żeby móc ten projekt zakończyć. 
   I trzecie pytanie, dzisiaj mamy wiele uchwał dotyczących programów zdrowotnych, w związku z tym moje 
pytanie dotyczące programu zdrowotnego albo społecznego. To też było w moich wnioskach budżetowych w 
zeszłym roku i również chyba w 2 interpelacjach, program zdrowotny albo społeczny przeciwko wykluczeniu 
osób niedowidzących i niewidomych. Jest to w porozumieniu z tymi osobami, te moje zapytanie jest w 
porozumieniu z tymi osobami. Ja wcześniej już mówiłam o i to wpisałam do budżetu chyba, żeby materiały, 
które tworzymy  tutaj w Urzędzie Miasta, materiały informacyjne mam na myśli, żeby te oraz formularze i 
wszystkie druki, który każdy petent musi wypełnić, żeby również były tworzone w języku Braille, więc przy tej 
wspaniałej okazji dzisiaj, wspaniałe programy zdrowotne mam  nadzieję zostaną tutaj uchwalone, więc przy 
tej okazji pytam o ten program dla osób niedowidzących i niewidomych. Dzięuję bardzo. 
 
Radny Jacek Krawczyk Panie Prezydencie będę miał 4 pytania. Pierwsze to jest to pytanie, które 
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zapowiadałem czyli oczywiście dotyczące biletów, a właściwie bezpłatnych przejazdów także dla dzieci i 
młodzieży szkół ponadpodstawowych. Bardzo byśmy prosili, żeby Pan Prezydent włączył to również do tzw. 
testów  do końca 2018 r. i składamy też taki wniosek i prośbę, i pytanie czy Pan Prezydent do tego 1 
października będzie mógł po prostu ten program uruchomić. Chcielibyśmy też tą odpowiedź na piśmie, bo 
bardzo wiele zapytań jest mieszkańców w tym temacie, chciałbym również tą odpowiedź poznać, bo nie 
każdy ogląda sesję i ma możliwość tutaj zapoznać z różnymi wypowiedziami. Tak więc to jest moje pierwsze 
pytanie.  
     Moje drugie pytanie, Panie Prezydencie  zgłosiliśmy taką inicjatywę jak Częstochowski Bon Zakupowy. W 
zeszłym roku była  propozycja, żeby przekazać 1 tys. zł, żeby odrzucić pewne tutaj poprawki, które na sesji 
się pojawiły, było to w porozumieniu z Klubem Radnych SLD, również miałem informacje, że Pan Prezydent 
się pozytywnie do tego programu odnosi, chciałbym wiedzieć na jakim etapie przygotowań jest wdrażanie 
Częstochowskiego  Bonu Zakupowego. Oczywiście to może mieć inną nazwę jest i funkcjonuje 
Częstochowska Karta Miejska, my tam rozmawialiśmy również, że to może być w ramach tej 
Częstochowskiej Karty Miejskiej, ponieważ są tam powiązani z tym nasi częstochowscy przedsiębiorcy i 
słyszałem, że są możliwości techniczne, żeby ten system poszerzyć po prostu o odpowiednią tzw. 
kieszonkę, żeby po prostu można było to obsługiwać przez firmę, która to robi. Chciałbym wiedzieć na jakim 
etapie jest wdrażanie tego programu i to była w sumie inicjatywa Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej, 
również była wypowiedź Klubu SLD, że włącza się w to.  
     Kolejne moje pytanie dotyczy kwestii gdzie zwrócili się do mnie mieszkańcy w sprawie udostępnienia 
basenu miejskiego dla osób niepełnosprawnych. Ja, że tak powiem rozpoznawałem tą sprawę, wiem, że były 
wykupione 1 godz. w tygodniu przez stowarzyszenie, fundację, nie pamiętam w  tej chwili nazwy i oni 
udostępniali basen na Sienkiewiczu dla osób niepełnosprawnych i te osoby niepełnosprawne chętnie bardzo 
korzystały, tam było trochę tych osób wraz z opiekunami, ale no wiadomo ten program się skończył, 
natomiast te osoby niepełnosprawne się przyzwyczaiły i poczuły się po prostu bardzo pozytywnie, że ktoś o 
nich pomyślał. Pytanie czy miasto jest w stanie wygospodarować 1 godz. w tygodniu  dla osób 
niepełnosprawnych? Tutaj mógłby być dowolny dzień tygodnia, to może być sobota, to może być niedziela, 
tą 1 godz. Dla osób niepełnosprawnych czy to na basenie na Sienkiewiczu, czy ewentualnie jakaś 
deklaracja, żeby te osoby mogły nie wiem na Niepodległości po remoncie w tym basenie korzystać, chociaż 
Sienkiewicz jest przystosowany dla niepełnosprawnych, bardzo bym prosił Panie Prezydencie, żeby 
przeanalizować tutaj możliwości udostępnienia jednej godziny dla niepełnosprawnych z częstochowskich 
basenów.  
   Kolejne moje pytanie dotyczy kanalizacji sanitarnej w ul. Festynowej. Tutaj mieszkańcy od lat walczą o tą 
kanalizację, była informacja, żeby spróbowali z programu lokalnych inicjatyw mieszkańców, była tu ich 
zgoda, chcieli nawet bardzo wysoko partycypować nie wiem 20 – 25 tys. zł ze swoich środków wyłożyć na 
realizację tego zadania, zadanie miało kosztować 60 tys. zł, okazało się, że dwukrotnie były podejścia, 
przetarg pokazał, że jest to kwota 160 – 170 tys. mieszkańcy nie są w  stanie już więcej pieniędzy wyłożyć, a  
widać po zaangażowaniu finansowym, że są wręcz zdesperowani i chcą w tym partycypować i chcą tej 
kanalizacji, więc tu odpada kwestia tego czy jak wybudujemy kanalizację czy ktoś się podepnie. Oni się po 
prostu podepną do tej kanalizacji i stąd pytanie czy Pan Prezydent widzi możliwość wprowadzenia do 
budżetu kanalizacji w ul. Festynowej, jeżeli nie w tym roku to przynajmniej w przyszłym roku, a w tym 
spełnienie wszystkich kwestii proceduralnych. Tak więc prosiłbym Panie Prezydencie o odpowiedź w tej 
kwestii, mieszkańcy są bardzo zainteresowani, bo to dziennica też Gnaszyn Kawodrza. Dziękuję nie mam 
więcej pytań. 
 
Radna Justyna Kielesińska Panie Prezydencie ja mam takie trzy pytania. Czy istnieje możliwość 
zwiększenia ilości ekip sprzątających ulice. Chodzi konkretnie o przystanki autobusowe dlatego, że tam po 
prostu śmieci, papiery wręcz wypływają z tych koszy istniejących. To jest w Alejach, na ul. Nowowiejskiego 
bliżej Placu Biegańskiego i bodajże jeszcze w jednym miejscu, ale w tej chwili nie pamiętam, dopowiem to 
później.  
   Następne pytanie, jakie kroki zamierza Pan podjąć, by wyeliminować kolizje na skrzyżowaniu ulic 
Kopernika i Śląska, Nowowiejskiego, Śląska. Życie ludzkie jest bowiem bezcenne. Tam są ciągle wypadki, 
kolizje bardzo, bardzo niebezpieczne jest to skrzyżowanie.  
   I następne pytanie czy Pan Prezydent jako włodarz ma takie możliwości wpłynięcia  na wykonanie remontu 
przychodni przy ul. Wolności 14 i otoczenia. Budynek znajduje się w centrum miasta i starszy wyglądem. 
Jest to po prostu bardzo, bardzo negatywnie odbierane przez mieszkańców. Dziękuję uprzejmie. 
 
Radna Ewelina Balt nawiązując do pytania Radnego Kuli chciałabym zapytać Panie Prezydencie czy Pan 
się nie wstydzi zachowania kibiców Rakowa podczas ostatnich meczów? Dziękuję. 
 
Radny Jerzy Nowakowski pierwsze pytanie. Panie Prezydencie Aleja Pokoju to jedna z głównych dróg 
dojazdowych do terenów inwestycyjnych na terenach byłej Huty Częstochowa. Czy przewiduje Pan remont 
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ronda Ronalda Reagana, ponieważ jest to największe rondo w Częstochowie to jest bezsporny fakt, 
natomiast tworzą się małe zapadliska, jest kostka, która szkodzi głównie Guardianowi, który przewożąc szkło 
skarży się na drgania, ale tam w  ogóle nie ma linii wyznaczających pasy i kierowcy niektórzy skosem po 
prostu biorą to rondo, są używane klaksony, także warto by jakoś przynajmniej kosmetyczno, już nie mówiąc 
o podbudowie porządnej ze względu właśnie na tonaż i na dywanik asfaltowy. Czy Pan przewiduje w 
przyszłorocznym budżecie właśnie remont tego ronda? 
    Drugie pytanie. Co z dalsza przebudową ul. Wręczyckiej, od Kaszubskiej do granic miasta?  
     Trzecie pytanie. Kończy się sezon na kortach przy ul 3 – go Maja, pytam jaki jest wynik finansowy kortów 
pod zarządem MOSiRu i czy istnieje jeszcze jakakolwiek forma współpracy z byłym użytkownikiem czyli ze 
Stowarzyszeniem Victoria?  
       Pytanie o firmę czyli kolejne pytanie Panie Prezydencie, jaki jest procent firm powstających w stosunku 
do zamykających się? Czy więcej firm i podmiotów gospodarczych przybywa w Częstochowie czy więcej się 
zamyka?  
        I chciałem zapytać również o modernizację parkingu w ścisłym centrum miasta na wysokości II Alei 
pomiędzy kamienicami, tym parkingiem za Desą, jubilerem, z tego co wiem i mieszkańcy na dyżurze się 
skarżyli tam jest więcej tam samochodów z rejestracjami SKL niż częstochowskich czyli jest to tali darmowy, 
wieki, potężny, lekko zaniedbany parking dla mieszkańców Kłobucka. Co z tym parkingiem dalej? Czy 
przewiduje Pan coś z nim zrobić dalej? Dziękuję bardzo. 
 
Radny Piotr Strach Szanowni Państwo mamy tutaj dosyć dużą dyskusję na temat tego pilotażowego 
programu dotyczącego zwolnienia z opłat za transport, ja w takim razie w imieniu Klubu Radnych 
Mieszkańcy Częstochowy chciałbym zaprosić wszystkie Kluby oraz Radnych niezależnych do stworzenia 
wspólnego apelu do Prezydenta Miasta Częstochowy Krzysztofa Matyjaszczyka o to, aby włączył do 
pilotażowego programu również młodzież uczącą się ponadgimnazjalną. Apeluję w imieniu Klubu 
Mieszkańcy Częstochowy, podoba nam się działalność wszystkich Klubów w tej materii powinniśmy wszyscy 
w tym dniu zaapelować do Prezydenta o włączenie młodzieży ponadgimnazjalnej do tymczasowego 
pilotażowego programu bezpłatnych przewozów uczniów z częstochowskich szkół w tym 
ponadgimnazjalnych. Dziękuję i zapraszam wszystkich do przyłączenia się do tego apelu. Dziękuję. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Artur Gawroński Panie Prezydencie ja mam takie pytanie z troską o 
Częstochowę i z troską o nasze miasto. Kwestia dotyczy firmy częstochowskiej, a dokładnie w tym 
momencie Presmebel, jest to firma, która jest z ul. Legionów z tradycjami częstochowskimi i firma ta Panie 
Prezydencie w tym momencie zatrudnia ok. 450 osób. Z informacji w tej chwili, które można odczytać, Pan 
Prezydent też może to sobie spokojnie przeczytać, Prezydent  Skarżyska Kamiennej szczyci się, że firma 
częstochowska otwiera tam działalność na początku będzie zatrudniać 100 osób, a do celowo nawet pół tys. 
Zastanawiam się jak to wszystko u nas funkcjonuje jeżeli chodzi o kwestię dotyczącą tych programów 
pomocowych, tego wsparcia strefy skoro firma częstochowska jakby wyprowadza się w inne miejsce i czy 
my jako tutaj władze miasta nie powinniśmy może wyprzedzać pewne działania, bo jeżeli mamy taką 
sytuację, że Prezydent Skarżyska jest oczywiście w pełni zadowolony no to nam wystarczy tylko nie wiem 
usiąść i płakać w takiej sytuacji. Czy te wszystkie programy w ogóle funkcjonują w naszym mieście, czy w 
ogóle jeśli chodzi o kwestię strefy to trzeba nie wiem na siłę wywalczyć sobie miejsce w tej strefie? Panie 
Prezydencie albo ta informacja chyba nie dociera albo szukamy trochę w innych kierunkach, powinniśmy 
tego typu fakty wyprzedzać, bo wygląda na to, że straciliśmy 500 miejsc pracy. Dziękuję. 
 
Radny Andrzej Sowa Panie Prezydencie swego czasu pisałem interpelacje dotyczące poprawy nawierzchni 
ulic takich jak: Łosiowa, Zagłoby, Skrzypowa i Tymiankowa. Bardzo bym prosił o informacje czy te 
nawierzchnie na tych ulicach zostały już poprawione, jeżeli nie to kiedy będą. Dziękuję bardzo. 
 
Prezydent Miasta Częstochowy Krzysztof Matyjaszczyk Szanowni Państwo bardzo wiele pytań było 
bardzo szczegółowych i raczej kwalifikują się na interpelacje dlatego na wszystkie te pytania, żeby już nie 
wyróżniać żadnych Radnych udzielimy w  formie pisemnej. Dziękuję. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Przemysław Wrona przekazał prowadzenie obrad Przewodniczącemu 
Zdzisławowi Wolskiemu. 
 
Ad pkt.8 
Wystąpienia zaproszonych  gości. 
 
Żaden z zaproszonych gości nie zabrał głosu w tym punkcie. 
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Ad pkt.9. 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o zgłaszanie kandydatur do Komisji Uchwał 
i Wniosków. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński w imieniu Klubu Radnych Mieszkańcy Częstochowy zgłosił kandydaturę 
Radnego Zbigniewa Mizgalskiego. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Artur Gawroński w imieniu Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwość 
zgłosił kandydaturę Radnego Jerzego Nowakowskiego. 
 
Radny Jacek Krawczyk w imieniu Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej zgłosił kandydaturę Radnej 
Barbary Gieroń. 
 
Radni wyrazili zgodę na udział w Komisji Uchwał i Wniosków. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod głosowanie następujący skład Komisji Uchwał i 
Wniosków: Radna Barbara Gieroń, Radny Zbigniew Mizgalski,  Radny Jerzy Nowakowski. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 23 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów wstrzymujących 
się przyjęła ww. skład Komisji Uchwał i Wniosków. 
 
Ad. Pkt. 10 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie: 

 zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Miasta Częstochowy na lata 2017 – 2033. 
(BR.5.XLIV.17) - załącznik nr 6 do protokołu. 

Opinia Komisji Infrastruktury i Ochrony Środowiska -  załącznik nr 7 do protokołu. 
Opinia Komisji Skarbu -  załącznik nr 8 do protokołu. 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.5.XLIV.17  
 
Rada Miasta Częstochowy przy 15 głosach za, braku głosów przeciwnych i 7 głosach wstrzymujących się 
podjęła uchwałę w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Miasta Częstochowy na lata 2017 – 
2033. 
 
Ad.pkt.11 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
wyrażenia zgody na zawarcie aneksu nr 2 do porozumienia z dnia 6 marca 2015r. o współpracy w sprawie 
opracowania i realizacji Strategii RIT dla Subregionu Północnego w ramach Regionalnego Programu 
Operacyjnego Województwa Śląskiego na lata 2014-2020. (BR.6.XLIV.17)  - załącznik nr 9 do protokołu  
Opinia Komisji Rozwoju Regionalnego i Gospodarki -  załącznik nr 10 do protokołu. 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.6.XLIV.17 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 25 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów wstrzymujących 
się podjęła uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie aneksu nr 2 do porozumienia z dnia 6 marca 
2015r. o współpracy w sprawie opracowania i realizacji Strategii RIT dla Subregionu Północnego w ramach 
Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Śląskiego na lata 2014-2020. 
 
Ad.pkt.12 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
wyrażenia zgody na przystąpienie Gminy Miasta Częstochowy do realizacji projektu pn.: „Narzędzia i usługi 
służące do zainicjowania Planu Zrównoważonej Mobilności Miejskiej”- finansowanego ze środków CIVITAS 
2020 Cleaner and better transport in cities SUMPS (BR.7.XLIV.17) -  załącznik nr 11 do protokołu. 
Opinia Komisji Infrastruktury i Ochrony Środowiska -  załącznik nr 7 do protokołu. 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.7.XLIV.17 
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Rada Miasta Częstochowy przy 26 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów wstrzymujących 
się podjęła uchwałę w sprawie  wyrażenia zgody na przystąpienie Gminy Miasta Częstochowy do realizacji 
projektu pn.: „Narzędzia i usługi służące do zainicjowania Planu Zrównoważonej Mobilności Miejskiej”- 
finansowanego ze środków CIVITAS 2020 Cleaner and better transport in cities SUMPS 
 
Ad.pkt.13 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości stanowiących własność Gminy Miasto Częstochowa, położonych 
w Częstochowie przy ul. Ekonomicznej.(BR.8.XLIV.17)  - załącznik nr 12 do protokołu. 
Opinia Komisji Infrastruktury i Ochrony Środowiska -  załącznik nr 7 do protokołu. 
Opinia Komisji Rozwoju Regionalnego i Gospodarki -  załącznik nr 10 do protokołu. 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.8.XLIV.17 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 24 głosach za, braku głosów przeciwnych i 2 głosach wstrzymujących się 
podjęła uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości stanowiących własność Gminy Miasto 
Częstochowa, położonych w Częstochowie przy ul. Ekonomicznej 
 
Ad. Pkt. 14 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
zmiany uchwały w sprawie trybu udzielania i rozliczania dotacji dla szkół i placówek niepublicznych oraz 
publicznych prowadzonych przez osoby prawne inne niż miasto Częstochowa lub osoby fizyczne, oraz trybu 
i zakresu kontroli prawidłowości ich pobrania i wykorzystywania. (BR.9.XLIV.17) -  załącznik nr 13 do 
protokołu. 
Opinia Komisji Edukacji -  załącznik nr 14 do protokołu. 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.9.XLIV.17 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 24 głosach za, braku głosów przeciwnych i 1 głosie wstrzymujących się 
podjęła uchwałę w sprawie zmiany uchwały w sprawie trybu udzielania i rozliczania dotacji dla szkół i 
placówek niepublicznych oraz publicznych prowadzonych przez osoby prawne inne niż miasto Częstochowa 
lub osoby fizyczne, oraz trybu i zakresu kontroli prawidłowości ich pobrania i wykorzystywania. 
 
Ad. Pkt. 15 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
przyjęcia programu pn. „Program Ochrony Zdrowia Psychicznego dla Miasta Częstochowy na lata 2017-
2022”. (BR.10.XLIV.17)  -  załącznik nr 15 do protokołu. 
Opinia Komisji Zdrowia i Pomocy Społecznej -  załącznik nr 16 do protokołu. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Andrzej Szewiński Wysoka Rado ja chciałbym tytułem wstępu powiedzieć 
dlaczego nie tylko chodzi mi o zdrowie psychiczne nasze, naszych mieszkańców, ale dlaczego taki blok 
programów jest akurat dzisiaj przedmiotem dzisiejszej sesji. To wynika z faktu, iż my jako samorząd też te 
programy składamy w konkursie przygotowany przez NFZ i tutaj muszę powiedzieć, że Częstochowa była w 
ubiegłym roku największym beneficjentem jeżeli chodzi o absorpcję środków zewnętrznych z NFZ 24% całej 
sumy na wszystkie programy w naszym województwie zostało przekazanych do Częstochowy. Jeżeli dobrze 
przygotujemy te programy i Wysoka Rada pochyli się i w pozytywny sposób oceni poprzez głosowanie to jest 
szansa, że będziemy dalej mieć środki zewnętrzne i nie będziemy musieli wydawać z naszego budżetu. 
Dziękuję bardzo. 
 
Radny Jacek Krawczyk chciałbym podziękować Panu Prezydentowi Szewińskiemu za pracę, za 
zaangażowanie nad projektami, które również przedkładał Klub Radnych Platformy Obywatelskiej to przede 
wszystkim program dotyczący profilaktyki stomatologicznej, program korekcji wad postawy dla uczniów klas 
II i IV szkół podstawowych i program wczesnego wykrywania cukrzycy typu II. To są projekty, które 
przedłożyliśmy i liczyliśmy na ich realizację i one są po prostu wdrażane z korzyścią dla mieszkańców. Mnie 
osobiście cieszy program dotyczący profilaktyki stomatologicznej, ponieważ wiemy, że nie ma już w tej chwili 
dentystów w szkołach, a my jednak potrafiliśmy do tego powrócić. Naszym pomysłem był mobilny punkt 
stomatologiczny chociaż w tym zadaniu trochę się wstrzymaliśmy z zakupem pojazdów mobilnych, ponieważ 
myślimy o pozyskaniu środków europejskich i zrealizowaniu tego z partnerem europejskim tego zadania, 
natomiast udało się jednak wprowadzić program stomatologiczny, żeby tego czasu nie tracić i  w tej chwili on 
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już funkcjonuje z korzyścią dla wielu, wielu dzieci w szkołach podstawowych. Mamy nadzieję, ze te programy 
będą kontynuowane również w przyszłym roku, ocenimy również ich efekty, ale jestem przekonany, że 
skorzysta bardzo wiele osób i cieszymy się, że mogliśmy je nadzorować i byliśmy pewni, że jeżeli zabierze 
się za to Pan Prezydent Szewiński one będą realizowane w dodatku z dużą korzyścią finansową jak 
wspomniał Pan Prezydent, największe środki z NFZu na to pozyskaliśmy dotychczasowo. Tak więc dbamy o 
zdrowie naszych mieszkańców i zachęcam oczywiście do pełnego poparcia tych projektów uchwał. Dziękuję. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński taka krótka uwaga, bo rzeczywiście można byłoby tu pogłębiać, ale może to 
nie jest miejsce, żeby na sesji  to robić jakie te środki zostały pozyskane i na co, natomiast ten miejski 
program zdrowia psychicznego jest pewnym odzwierciedleniem narodowego programu ochrony zdrowia 
psychicznego, który zakłada uchwalanie takich miejskich programów. Dla mnie w tej ostatniej części czyli 
priorytety, cele i kierunki programu trochę za mało poszerzenie jest o inne instytucje czyli trochę tak jakby 
skupiamy się cały czas na tej stronie medycznej, na szpitalach, przychodniach, na tej opiece 
psychiatrycznej, natomiast trochę przynajmniej według mnie za mało jest instytucji innego rodzaju, bo jeżeli 
mówimy o ochronie zdrowia psychicznego no to musimy też myśleć o profilaktyce, bo to jest bardzo ważne i 
dlatego ja bym prosił w przyszłości gdybyśmy aktualizowali żeby trochę tutaj rolę placówek oświatowych 
chociaż jest mowa o poradniach psychologiczno – pedagogicznych, ale też szkół trochę tą rolę podnieść. 
Tak samo w obszarze pomocy społecznej. Natomiast rozumiem, że ta dyskusja dotyczy tylko tego programu, 
a za chwilę będziemy rozmawiać o kolejnych Panie Przewodniczący tak. Na ten moment to wszystko. 
Dziękuję. 
 
W związku z brakiem innych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.10.XLIV.17 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 26 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów wstrzymujących 
się podjęła uchwałę w sprawie przyjęcia programu pn. „Program Ochrony Zdrowia Psychicznego dla Miasta 
Częstochowy na lata 2017-2022”. 
 
Ad. Pkt. 16 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały  w sprawie 
zmiany uchwały w sprawie przyjęcia programu polityki zdrowotnej „Leczenie niepłodności metodą 
zapłodnienia pozaustrojowego dla mieszkańców miasta Częstochowy na lata 2015 – 2017”. (BR.11.XLIV.17) 
-  załącznik nr 17 do protokołu. 
Opinia Komisji Zdrowia i Pomocy Społecznej -  załącznik nr 16 do protokołu. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Artur Gawroński Panie Przewodniczący, Panie Prezydencie, Wysoka 
Rado Klub Radnych Prawa i Sprawiedliwość w Częstochowie stoi na stanowisku, że Rada Miasta jako 
strażnik dobra wspólnego widząc kontrowersje wśród części mieszkańców dotyczących finansowania z 
pieniędzy publicznych zabiegów in vitro nie powinien zmuszać mieszkańców do pośredniego finansowania 
nieakceptowanych przez nich wydatków. Mamy nadzieję, że większość Rady przychyli się do tego naszego 
stanowiska i zagłosuje przeciwko tej uchwale. Dziękuję bardzo. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński ja jeszcze raz chciałem przypomnieć, że zgodnie z naszą doktryną Klub 
Radnych Mieszkańcy Częstochowy nie ma dyscypliny w głosowaniu, ponieważ szanujemy swoje poglądy 
nawzajem, każdy z nas ma w tej sprawie własne, więc nasi Radni będą głosować zgodnie z własnym 
uznaniem, sumieniem i poglądem. Dziękuję. 
 
Radny Zbigniew Mizgalski ja chciałem się odnieść do tego co powiedział Pan Przewodniczący Gawroński. 
Uważam, że takie podejście to jeżeli ja nie jeżdżę od wielu lat środkami masowego przekazu autobusami to 
powinien być przeciwny temu. Ja chciałbym zwróci uwagę na to, ponieważ jestem rodzicem i wychowałem 
troje dzieci, nie wiem jakbym postąpił gdyby zaistniała taka konieczność, że musiałbym się zastanowić nad 
tym w chwili obecnej. Ja wiem, że to nie zaistnieje ze względu na moje siwe włosy, ale musiałbym się 
zastanowić, miałbym duże dylematy, szanuję rodzinę, uważam, że to jest największe szczęście mieć w pełni 
rodzinę, a pełna rodzina to dzieci. I dlatego ja podtrzymując to, nie wnikając w żadne polityczne historie będę 
głosował za. Dziękuję bardzo. 
 
W związku z brakiem innych głosów Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.11.XLIV.17 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 17 głosach za, 9 głosach przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym się podjęła 
uchwałę w sprawie zmiany uchwały w sprawie przyjęcia programu polityki zdrowotnej „Leczenie niepłodności 
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metodą zapłodnienia pozaustrojowego dla mieszkańców miasta Częstochowy na lata 2015 – 2017”. 
 
Ad. Pkt. 17 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
przyjęcia programu polityki zdrowotnej pn. „Profilaktyka stomatologiczna dla uczniów klas II szkół 
podstawowych zlokalizowanych na terenie miasta Częstochowy w zakresie zapobiegania próchnicy zębów 
na lata 2017 – 2021”.(BR.12.XLIV.17) -  załącznik nr 18 do protokołu. 
Opinia Komisji Zdrowia i Pomocy Społecznej -  załącznik nr 16 do protokołu. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński pytanie wstępne czy możemy tę dyskusję połączyć, bo programy 
zdrowotne dotyczą podobnej materii, ale nie upieram się. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski ja myślę, że wprawdzie to są różne, ale część uwag, 
głosów w dyskusji może dotyczyć idei programów zdrowotnych, więc myślę, że jak najbardziej, tylko z tym, 
że wchodząc w szczegóły branżowe to zostawmy na ten punkt. Jeżeli są to ogólne mechanizmy bardzo 
proszę. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński więc ja o główne mechanizmy i stronę techniczną. Prosiłbym Pana 
Prezydenta o ile to możliwe, jeżeli służby finansowe mają teraz takie dane, ponieważ wiemy i moje pytanie 
kieruję względem realizacji programów zdrowotnych w  roku ubiegłym czyli w roku 2016 pełnym budżetowy, 
ponieważ każdy z programów realizowanych zdrowotnych w mieście zakładał przeznaczenie pewnej części 
środków finansowych przeznaczanych na ten program na cele promocyjne czyli na powiadomienie 
mieszkańców o tym, że takie programy są, za pośrednictwem różnych mediów, ogłoszeń prasowych, spotów 
radiowych. W związku z tym moje pytanie: ile środków finansowych w poszczególnych programach zostało 
wydatkowanych na cele promocyjne i jaki to był odsetek, jaka to była część wydatków względem całego 
programu, jaki poziom? Dziękuję. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Andrzej Szewiński Szanowny Panie Radny nie odpowiem Panu teraz na to 
pytanie, ponieważ nie posiadam takiej wiedzy, mam pakietowe informacje ile osób było objętych tym 
programem, jakie środki były zabezpieczone na każdy program, jakie środki zewnętrzne zostały też tutaj 
przekazane z uwagi na konkursy, w których braliśmy udział, ale mogę powiedzieć, że to nie były jakieś 
bardzo dużo procentowe środki czy nie było kosztów nazwijmy to ukrytych, które gdzieś tam można było 
wykorzystać, bo myślę, że jakby o to chodziło Panu Radnemu. 
 
Naczelnik Wydziału Zd Grażyna Stramska-Świerczyńska odpowiadając Panu Radnemu na to pytanie to 
wszystko zależy od programu zdrowotnego jaki promujemy, ale to jest tak do 1% wartości programu, 
natomiast są programy, gdzie 0,2%, 0,3% to jest 2 tys., 3; 5; 6 także to jest taka skala środków finansowych.  
 
W związku z brakiem innych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.12.XLIV.17 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 27 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów wstrzymujących 
się podjęła uchwałę w sprawie przyjęcia programu polityki zdrowotnej pn. „Profilaktyka stomatologiczna dla 
uczniów klas II szkół podstawowych zlokalizowanych na terenie miasta Częstochowy w zakresie 
zapobiegania próchnicy zębów na lata 2017 – 2021”. 
 
Ad. Pkt. 18 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
zmiany uchwały w sprawie przyjęcia programu polityki zdrowotnej pn. „Program profilaktycznych szczepień 
dzieci przeciwko pneumokokom zamieszkałych na terenie miasta Częstochowy na lata 2013-2017”. 
(BR.13.XLIV.17)  -  załącznik nr 19 do protokołu. 
Opinia Komisji Zdrowia i Pomocy Społecznej -  załącznik nr 16 do protokołu. 

W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.13.XLIV.17  
 
Rada Miasta Częstochowy przy 24 głosach za, braku głosów przeciwnych i 3 głosach wstrzymujących się 
podjęła uchwałę w sprawie zmiany uchwały w sprawie przyjęcia programu polityki zdrowotnej pn. „Program 
profilaktycznych szczepień dzieci przeciwko pneumokokom zamieszkałych na terenie miasta Częstochowy 
na lata 2013-2017”. 
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Ad. Pkt. 19 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
przyjęcia programu polityki zdrowotnej pn. „Program korekcji wad postawy dla uczniów klas III,IV szkół 
podstawowych zlokalizowanych na terenie miasta Częstochowy na lata 2017-2021”.(BR.14.XLIV.17)  -  
załącznik nr 20 do protokołu. 
Opinia Komisji Zdrowia i Pomocy Społecznej -  załącznik nr 16 do protokołu. 

Radny Krzysztof Świerczyński ja tylko krótkie pytanie, bo nie jestem pewien, ale tego programu do tej 
pory, to jest nowy program, wcześniej nie był realizowany, na czym będą polegały działania realizowane w 
ramach tego programu. 
 
Naczelnik Wydziału Zd Grażyna Stramska-Świerczyńska jeśli chodzi o zakres merytoryczny tego 
programu to po wyrażeniu zgody rodziców wszystkie dzieci będą miały przeprowadzone badania 
przesiewowe czyli prawidłowa postawa jeśli chodzi o kręgosłup, prawidłowość kolan, stóp, bioder czyli taka 
cała sylwetka będzie dokładnie przeanalizowane. Będą również takie działania edukacyjne czyli spotkania z 
właśnie z tymi dziećmi z tego rocznika, z informacją jak prawidłowo siedzieć, jak prawidłowo nosić tornister. 
Ponadto informacja będzie i też takie spotkania dla rodziców, higienistek szkolnych plus nauczycieli głównie 
tutaj wychowawców, aby też tutaj przekazać tą odpowiednią i niezbędną wiedzę do tej prawidłowej postawy 
jak przede wszystkim działania profilaktyczne kierować i dla dzieci, które będą faktycznie po tych badaniach i 
dla których będzie no to wskazanie, że jednak jest działania są w kierunku skoliozy czy już jest zagrożenie 
będą wydane takie materiały informacyjne dla rodziców jak z tym dzieckiem należy ćwiczyć w domu, aby 
jednak tą sylwetkę korygować i ewentualnie będzie kierowanie już do specjalistów na leczenie czyli to będzie 
taki krótki zarys tego programu. 
 
W związku z brakiem innych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.14.XLIV.17 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 26 głosach za, braku głosów przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym się 
podjęła uchwałę w sprawie przyjęcia programu polityki zdrowotnej pn. „Program korekcji wad postawy dla 
uczniów klas III,IV szkół podstawowych zlokalizowanych na terenie miasta Częstochowy na lata 2017-2021”. 
 
Ad. Pkt. 20 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
zmiany uchwały w sprawie przyjęcia programu zdrowotnego „Rehabilitacja i wspieranie aktywności ruchowej 
dla seniorów, mieszkańców miasta Częstochowy na lata 2013 – 2017”. (BR.15.XLIV.17)   -  załącznik nr 21 
do protokołu. 
Opinia Komisji Zdrowia i Pomocy Społecznej -  załącznik nr 16 do protokołu. 

W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.15.XLIV.17 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 26 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów wstrzymujących 
się podjęła uchwałę w sprawie zmiany uchwały w sprawie przyjęcia programu zdrowotnego „Rehabilitacja i 
wspieranie aktywności ruchowej dla seniorów, mieszkańców miasta Częstochowy na lata 2013 – 2017”. 
 
Ad. Pkt. 21 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie 
przyjęcia programu polityki zdrowotnej pn. „Program wczesnego wykrywania cukrzycy typu II u mieszkańców 
miasta Częstochowy z zespołem metabolicznym na lata 2017-2021”.(BR.16.XLIV.17)   -  załącznik nr 22 do 
protokołu. 
Opinia Komisji Zdrowia i Pomocy Społecznej -  załącznik nr 16 do protokołu. 

W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.16.XLII.17 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 26 głosach za, braku głosów przeciwnych i braku głosów wstrzymujących 
się podjęła uchwałę w sprawie przyjęcia programu polityki zdrowotnej pn. „Program wczesnego wykrywania 
cukrzycy typu II u mieszkańców miasta Częstochowy z zespołem metabolicznym na lata 2017-2021”. 
 
Ad. Pkt. 22 
Informacja Prezydenta nt. podjętych kroków przez Prezydenta  Miasta w celu zapobiegnięciu eksmisji 
rodziny Państwa Bieleckich. 
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Wiceprzewodniczący Rady Miasta Artur Gawroński Panie Przewodniczący, Panie Prezydencie, Wysoka 
Rado podjęliśmy ten temat ze względu n to, ze są takie sprawy , że są takie sprawy w naszym mieście, w 
Częstochowie, gdzie kiedy ktoś ponosi  tak wielką krzywdę to serce łapie, to automatycznie człowiek się nie 
zastanawia tylko myśli jak tu takim osobom pomóc. Takich spraw będąc Radnym w swojej kadencji miałem 
kilka, ja tylko wspomnę o osobie tu obecnej, bo nie chcę poruszać innych nazwisk. Pani Mieczysława Kula, 
która przeżyła tragedię swojego życia do dzisiaj tej krzywdy, która jej się stała nie  została ona naprawiona. I 
mamy sytuację następną, gdzie być może następna rodzina częstochowska może zostać skrzywdzona. 
Każdy z nas jako Radny Miasta Częstochowy czasami kiedy ktoś się u niego pojawia, czuje tą potrzebę i nie 
patrząc na kwestie polityczne czuje, że należy im pomóc. Dzięki Państwu, dzięki Panu Prezydentowi udało 
się pomóc, bo my na swoim spotkaniu z mieszkańcami, przyjechali do mnie osoby, rodzice właściwie z 
osobami na wózkach inwalidzkich, obniżyliśmy kwestię dotyczącą obniżki opłaty za busa. To są takie rzeczy, 
które chwytają za serce, które mówią należy pomóc, trzeba zrobić wszystko, żeby pomóc.  Wywołaliśmy 
Panie Prezydencie ten temat nie po to, żeby próbować jakoś walczyć z Panem w tej kwestii, skoro w 
pierwszej wypowiedzi Pan powiedział, że też jest skłonny zrobić wszystko, żeby tej rodzinie pomóc to 
właśnie po to tutaj jesteśmy, żeby zrobić wszystko, żeby tej rodzinie pomóc. Dlatego liczymy na Pana 
Prezydenta, mamy Panią tutaj Panią Beatę Bielecką, liczymy że Pan znajdzie rozwiązanie takie, żeby ta 
rodzina mogłam spokojnie funkcjonować w naszym mieście i o to nam chodzi. 
      Nie  chodzi  nam o gierki polityczne, o czym Pan już tu jakoś próbował to jakoś nam tutaj wrabiać. Są 
takie krzywdy, które powinniśmy automatycznie naprawiać, bo później tak jak z Panią Mieczysławą mija ileś 
tam lat 15 i tych krzywd nie jesteśmy już w stanie naprawić, szczególnie jeżeli mówimy o tragedii ludzkiej 
czyli o synu Pani Mieczysławy. Tylko dlatego to mówię,  że Pani Mieczysława jest na sali sesyjnej to 
pozwoliłem sobie jakby przytoczyć ten przykład, ale Panie Prezydencie pomóżmy tej rodzinie, bo ta rodzina 
na to zasługuje, pomóżmy być może rzeczywiście ten problem jest szerszy, o czym wspomniał Pan 
Prezydent, pomóżmy innym rodzinom i my jesteśmy skłonni w tej kwestii jako Klub Radnych Prawa i 
Sprawiedliwość jeżeli chodzi o prawo lokalne zmienić, a jeżeli nie, to potrzebujemy, bo pan Prezydent ma 
pełnię władzy, żeby do naszych parlamentarzystów wysłać wnioski o taką zmianę, a my będziemy u nich 
zabiegać, żeby takie zmiany wprowadzić w Sejmie. I po to jest ta dyskusja. Bardzo dziękuję Panu 
Prezydentowi, za ten wstęp dotyczący, że chce pomóc, chce uczynić i to właściwie rozpoczął kolega. Tylko 
ja widziałem się z Państwem Bieleckim w momencie kiedy właściwie wyszła od Pana Prezydenta z rozmowy 
i rozmawiały z Panem Panie Prezydencie Stefaniak i myślałem, że już wszystko załatwione, myślałem, że 
jest już wszystko na dobrej drodze. Minęły bodajże 3 – 4 miesiące i nagle się okazuje, że  wracamy do 
punktu wyjścia, chociaż wierzyłem znając w tym momencie, że Pana postępowanie na pewno było słuszne i 
działania podjęte korzystne dla tej rodziny, ze już mamy problem, który został załatwiony. Dlatego jeszcze 
raz chciałbym Pana prosić i pewnie w imieniu Radnych Miasta Częstochowy zróbmy, pomóżmy Państwu 
Bieleckim, bo na to zasługuje ta rodzina. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Ryszard Stefaniak ja przede wszystkim chciałabym bardzo Pana prosić i 
wszystkich pozostałych Radnych, którzy angażują się w tą jednostkową sprawę, że nie możemy w tym 
przypadku mówić po pierwsze o wyrównywaniu jakiś krzywd w odniesieniu do Państwa Bieleckich, bo to jest 
nadużycie. Tego tytułu w prasie to nie będę komentował, bo to jest po prostu skrajna głupota, nieuczciwość i 
zwykłe chamstwo, ale to już jest inna sprawa. Natomiast jeszcze raz proszę Państwa chcę wyjaśnić, my tak 
jak Paniom Bieleckim, tak każdemu obywatelowi tego miasta będziemy pomagać, pomagamy i każdy ten 
obywatel jest dla nas bardzo ważny. (…) Tak jak na wstępie powiedziałem pracujemy na podstawie ustawy i 
ustawa nie daje wprost możliwości nabycia tytułu prawnego do lokalu wnuczce. Jest rozprawa sądowa, bo 
sąd jest jedyny władny tę sprawę rozstrzygnąć, z czego co zdołałem się zorientować sąd nie wydał 
rozstrzygnięcia, Panie Bieleckie miały swojego adwokata, adwokat żądał wprost by sąd zasądził to prawo, 
którego w myśl przepisów nie może dać, bo przecież administracja musi się w oparciu o przepisy prawa 
postępować i nie może jak gdyby tego zrobić. Nie wydano rozstrzygnięcia, sprawę odroczono, nie zamknięto 
i będzie dalej przez sąd badana w oparciu o kwestie związane z dotychczasowym prawem tej rodziny do 
tego lokalu.  
      Natomiast chce powiedzieć to nie jest kwestia mojej dobrej woli i kogokolwiek z nas i tutaj łącznie z 
Panem Gawrońskim tylko to będzie decyzja sądu. Ja mogę tyle powiedzieć, że nie mieliśmy na żadnym 
etapie najmniejszej intencji, żeby stanowić tu jakiekolwiek trudności. Natomiast to co tyczy Pań Bieleckich 
tyczy wielu obywateli naszego miasta i to jest procedura standardowa i będziemy się troszczyć, będziemy 
pomagać, natomiast jest jedna rzecz, którą Państwo możecie zrobić, a zwłaszcza Państwo z Prawa i 
Sprawiedliwości, bo jesteście władni bez jakiś tam targów czy czegoś przeprowadzić zmiany ustawowe i z 
tego trzeba ewentualnie korzystać. Należałoby tak zmienić ustawę o gospodarce nieruchomościami jeśli 
chodzi tu o gospodarkę mieszkaniową, żeby one te przepisy był jasne, klarowne i dawały możliwość, bo 
Państwo może o tym nie wiecie, ale zmiany idą w tym kierunku, że lokale komunale jeżeli będą przyznawane 
to na 5 lat, a po 5 latach będzie znowuż badanie czy rodzina jest już tak bogata i ma sobie teraz wynająć 
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prywatnie mieszkanie czy dalej gmina ma ten głód mieszkaniowy zaspakajać. Myśmy parlamentarzystom 
przekazywali te problemy, zresztą sygnalizowaliśmy Prezydentowi, z  tego co ja się orientuję konkretnie 
żeśmy opisali, każdy dostał do reki, tylko lepiej walczyć z opcją niemiecką niż zajmować się obywatelami 
miasta Częstochowy i warto by może również tym kierunku pomyśleć, żeby iść w stronę legislacji, bo Panie 
Radny chyba nie chce Pan czy ktokolwiek tutaj z  siedzących przymuszać  urzędnika samorządowego czy 
państwowego do łamania prawa. Jeżeli ten urzędnik będzie do tego przymuszany to będzie zawiadamiał 
stosowne organy, że po prostu jest zmuszany do poświadczania nieprawdy. Państwo Bieleccy są w naszej 
trosce, będą w naszej trosce  i będziemy starali się im pomóc, ale musimy to zrobić zgodnie z przepisami 
prawa. Natomiast bardzo bym prosił Pana Mecenasa Kawę o dwa zdania uzupełnienia tej sprawy. Dziękuję. 
 
Radca prawny Sławomir Kawa Szanowni Państwo sprawa znajduje się w sądzie, musimy poczekać na 
rozstrzygnięcie sądu w tym temacie. Rozwiązanie tej sprawy nie jest jednostkowe, taka sprawa nie jest 
jednostkowa, ona dotyczy kilkunastu osób w ciągu roku, które są w podobnej sytuacji, przepisy nie 
przewidują możliwości wstąpienia w stosunek najmu wnuków stąd jest ten problemem, który jest już 
wielokrotnie sygnalizowany. Rozwiązaniem kompleksowym tej sytuacji byłaby zmiana kodeksu cywilnego, 
przepisu, który by rozszerzał krąg osób, które automatycznie wstępują w stosunek najmu również na 
zstępnych dalszych  czyli w tym przypadku na wnuków. Dziękuję bardzo. 
 
Radna Monika Pohorecka ja oczywiście nie mogę nie zgodzić się z Panem Mecenasem, bo słucham 
uważnie i wiem, że to co tutaj zostało powiedziane jest prawdą i taki mamy stan faktyczny, stan prawny. 
Natomiast ja mam pytanie następujące, dzisiaj sprawa jest w sądzie, więc tam będzie rozstrzygnięta, 
wyrażam wielką nadzieję, że pozytywnie dla Pań Bieleckich, natomiast Panie Mecenasie i tutaj pytanie do 
służb Pana Prezydenta, do Państwa urzędników czy stało  cokolwiek na przeszkodzie, czy była jakaś 
przeszkoda prawna, która  wskazywałabym możliwość poinformowania Pań, pouczenia Pań podczas 
rozmów z Panem Prezydentem Matyjaszczykiem o możliwości złożenia wniosku w celu zawarcia zupełnie 
nowej umowy najmu, nie w oparciu o te przepisy, bo rzeczywiście one ograniczają tutaj jakby grupy, z 
którymi może być ta stara – nowa umowa zawarta, bo oczywiście to jedna możliwość, o którą pytam, a druga 
możliwość, o którą chcę zapytać prawna wybrnięcia z tej sytuacji, rozszerzenie czyli zmiana obowiązującej 
obecnie w czerwcu ubiegłego roku zawartej uchwały dotyczącej właśnie tych przepisów o grup zstępnych 
czy innych. Czy cokolwiek stało na przeszkodzie, proszę, bo dzisiaj sprawy nie rozstrzygniemy, będzie 
rozstrzygał sąd tylko proszę o udzielenie odpowiedzi na oba te pytania. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Ryszard Stefaniak z tego co ja mam wiedzę pozyskaną o Pani Kierownik 
Panie zostały poinformowane o możliwości korzystania z bezpłatnej pomocy prawnej, więc byłyby  
poinformowane, że złożenie winsoku byłoby działaniem bezprzedmiotowym. Jedyną rzeczą, którą by Panie 
uzyskały na złożony wniosek to to, że ten wniosek ze względów formalnych nie będzie rozpatrywany. 
Natomiast ja osobiście Pani Bieleckiej, nie Pani Beacie tylko jej mamie, mówiłem, że sytuacja jest trudna, 
jakie są uwarunkowania, co możemy zrobić, czego nie możemy zrobić, natomiast prosiłem ją, żeby wystąpiła 
do sądu, bo to na drodze sądowej będziemy rozstrzygać i w zależności od tego jakie będzie rozstrzygniecie 
sądu I czy II instancji, bo z tym się powinniśmy liczyć, będziemy mieli wtedy rzeczywistość prawną, gdzie 
będziemy mogli podjąć konkretne działania, które będą działaniami zapewniającymi bezpieczeństwo 
fizyczne i psychiczne tym ludziom.  
 
Radna Monika Pohorecka chciałam dopytać, bo Panie Prezydencie, bo nie mam pewności czy my się 
dobrze rozumiemy tzn. przedmiotowy w oparciu o przepisy, o których mówiliśmy wcześniej, Pan Mecenas o 
nich wspomniał, w oparciu o art. 691 bodajże kodeksu cywilnego i uchwałę naszą. Natomiast tutaj  się 
zgadzam i bezprzedmiotowy ten wniosek byłby na pewno, bo rzeczywiście Państwo macie rację. Natomiast 
ja pytam Panie jako obywatelki miasta gdyby nawet przyszły z ulicy bez tej historii, która oczywiście 
zasługuje na wzięcie pod uwagę, bo przypomnijmy, Pani Bielecka dzisiaj kobieta trzydziestosześcioletnia, 
która za chwilę przed nami wystąpi, całe swoje życie mieszkała tam, mieszka do dzisiaj, jest tam 
zameldowana od urodzenia i po 36 latach okazuje się, że może z przyczyn właśnie zawiłości prawnych czy 
luk prawnych, bo pamiętajcie Państwo, że to życie i praktyka obnaża  i historie ludzkie obnażają luki prawne 
tak, czy brak tych przepisów konkretnych. To taka dygresja na boku. Natomiast czy gdyby one  jako właśnie 
obywatelki z ulicy przeszły i złożyły wniosek zupełnie nowy bez tej historii o  zawarciu w oparciu o przepisy 
ogólne umowy najmu, czy taka umowa o nowej treści mogłaby by być zawarta, nie kontynuowana w oparciu 
o śmierć dziadka czy teścia. Czy tutaj przy pełnej współpracy Komisji oczywiście procedowana normalnym 
trybem? 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak są dwie kwestie, które należy tutaj omówić, żeby nie było 
wątpliwości. Jeden podstawowy powód dla którego jakikolwiek wniosek złożony teraz o co Pani Radna pyta 
czyli ja przychodzę, składam wniosek nowy o przyznanie lokalu komunalnego. Taki wniosek i tak nie mógłby 



___________________________________________________________________________________ 
Protokół obrad XLIV zwyczajnej Sesji Rady Miasta Częstochowy odbytej w dniu 7 września 2017 roku. 

Strona 30 z  39 
 

 

być rozpatrywany do momentu, dopóki nie rozstrzygnięta zostanie sprawa w sądzie. I to jest sprawa 
formalna. Jedna.  
       Druga kwestia zakładając, że jest jakieś rozstrzygniecie i jest ono negatywne, sąd mówi nie to czy 
Państwu przysługuje prawo do złożenia winsoku o przyznanie lokalu komunalnego? Tak, oczywiście służy. 
Pytanie jest czy będzie spełniać kryteria wynikające z uchwały z przepisów ogólnych. Jeśli tak to oczywiście 
jest kolejka, parę innych rzeczy, ale to jest kwestia już do rozstrzygnięcia. Natomiast na tę chwilę nie ma 
takiej możliwości. Na ten teraz. 
 
Zastępca  Prezydenta Miasta Ryszard Stefaniak proszę Państwa mnie się wydaje, że trochę 
bezprzedmiotowo dzisiaj rozmawiamy. Ja chcę powiedzieć odpowiadając wprost Pani Radnej, każdy 
obywatel, ja, tu ktokolwiek inny ma prawo korzystać ze swoich praw, złożyć ten wniosek i tak jeżeli przyjdzie 
z ulicy złoży to służby będą go badać. Będą przede wszystkim badać czy ma zaspokojone potrzeby 
mieszkaniowe czy nie, bo to przepisy określają. Zanim otrzyma odpowiedź to jest to po prostu sprawdzane, 
natomiast dzisiaj mamy bardzo jednostkową sytuację natomiast chcę powiedzieć, że ta sytuacja jak 
wspomniał Pan Mecenas Kawa dotyczy rocznie kilkunastu osób i nawet takich co 50 i więcej lat mieszkają. 
Dlatego ja bardzo apeluję do wszystkich, którzy mają na to wpływ, a Państwo akurat w swoim Klubie 
możecie mieć na to wpływ, aby te sprawy ustawowo uregulować, bo nasza uchwała musi być zgodna z 
przepisami prawnymi wyższego rzędu, a na pewno nie może być innego.  
 
Radna Monika Pohorecka nikomu nie życzymy takiej sytuacji, to jest naprawdę sprawa bardzo ważna, 
postawmy się na chwilę w sytuacji tych kobiet. Ostanie pytanie, bo na to pytanie, ono padło wcześniej nie 
otrzymałam odpowiedzi to jeszcze raz Szanowni Państwo pytam prawników i urzędników. Czy zanim sprawa 
znalazła się w sądzie mogliśmy zmienić naszą uchwałę rozszerzając zapis o zstępnych i innych osób. 
Mogliśmy? Mogliśmy dzisiaj nie być w sądzie i mogły te Panie mieć umowę najmu? Pytam o to czy 
mogliśmy? Wystarczyło zmieć projekt uchwały..... 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski Pani Radna przypominam, że mógł to zrobić Prezydent 
mógł nawet jeden Radny. 
 
Radny Albert Kula ja ma tylko pytanie do Pana Prezydenta dotyczące przedostatniej wypowiedzi Pani 
Radnej Pohoreckiej, chciałem się dowiedzieć co dokładnie miasto, jakie miasto podjęło kroki, ażeby pomóc 
w tej sytuacji rodzinie Bieleckich? Jakie? Co dokładnie było zrobione, bo Pan Prezydent mówi, że miasto w 
tym momencie tak jakby opiekuje się Paniami Bieleckimi, chciałem się dowiedzieć co dokładnie w tym 
momencie zostało już zrobione przez miasto w tej sprawie? 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Artur Gawroński Pani Przewodnicząca Monika Pohorecka zadała 
proste i jasne pytanie, na co nie uzyskała odpowiedzi po raz kolejny i pytanie było proste dla wszystkich. I 
odpowiedź padała jasna i każdy z  nas doskonale wie, wcale nie musiała sprawa Państwa Bieleckich, nie 
musiała być rozpatrywana i to, że Pan Prezydent stwierdził to idźmy do sądu, niech sąd to rozstrzygnie to 
wcale od tego sądu nie musiało trafić, żebyśmy tą sprawę załatwili.  
     Druga sprawa, którą powiedział Pan Soborak. Szanowni Państwo oczywiście mogło być tak, że na 
normalnej liście został złożony wniosek, nikt by Państwa Bieleckich nie usunął z tego lokalu, bo żeby ich 
usunąć to musiałby dać im inny lokal czyli to jest takie masło maślane polegające na tym no to dajmy inny 
lokal, ale już do tego lokalu nie wrócicie. Do czasu rozstrzygnięcia, czekania na nowy lokal spokojnie ten 
lokal mogłyby zajmować, dostać rozstrzygnięcie i cały czas w tym lokalu mieszkać, bo nikt nie byłby w stanie 
usunąć ich z lokalu bez dania im drugiego lokalu, którego też nie mamy w mieście. Dziękuję. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Ryszard Stefaniak bardzo proszę byśmy nie tworzyli tutaj faktów 
niedokonanych, bo w tej chwili takie tworzymy natomiast bardzo proszę Pan Mecenasa by odpowiedział na 
te pytania prawne, a Panią Kierownik na kwestie  związane z tą konkretną sytuacją kiedy pojawił się problem 
prawa do zajmowania lokalu. Bardzo rzeczowo, krótko i na temat.  
 
Radca prawny Sławomir Kawa proszę Państwa uchwała obowiązująca została podjęta w czerwcu 2016 r. i 
ona rozszerza nieco krąg tych osób, które są objęte przepisami kodeksu cywilnego, natomiast nie 
przewiduje takiej sytuacji, która miała miejsce w tej sprawie, którą omawiamy. Natomiast proszę Państwa 
chciałbym zwrócić uwagę na jedną rzecz. Kwestia rozstrzygnięcia tej kwestii czy wnuczka wstąpiła w 
stosunek najmu czy nie jest kluczowa z tego punktu widzenia, iż nie można zawierać nowego stosunku jeżeli 
ten stosunek najmu powstał w latach 80 – tych, bo to jeszcze mamy taką sytuację, że jeżeli ani wstąpiła w 
stosunek najmu to stało się to w latach 80 – tych 1984 bądź 1987 w zależności od tego po kim ten stosunek 
najmu wstąpiła. Stąd ustalenie stanu faktycznego w tej sprawie jest niezbędne do podejmowania dalszych 
decyzji. I tyle w sprawie tych kwestii stricte prawnych. Dziękuję. 
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Kierownik BGLK Agnieszka Marciniak w odniesieniu do pytania Pana Radnego, czy mielibyśmy na czas 
rozstrzygnięcia tej sprawy przenieść Panie do innego lokalu. Nie, nie było absolutnie takiej sugestii i cały 
czas przy każdej rozmowie z Paniami Bieleckimi przy których brałam udział były zapewniane, że do czasu 
rozstrzygnięcia sprawy sądowej pozostają w tym lokalu, w którym mieszkają dotychczas. Natomiast w 
przypadku niepomyślnego dla nich rozstrzygnięcia sądowego nie mając tytułu prawnego do lokalu mogą go 
zajmować pod warunkiem, że będą uiszczały regularnie opłaty z  tytułu bezumownego korzystania z lokalu 
do momentu,w  którym byłby wyrok prawomocny dotyczący eksmisji ich z tego lokalu. W związku z tym w 
żadnym momencie Panie Bieleckie nie usłyszały informacji, że mają natychmiast opuścić mieszkanie, bo to 
jest naprawdę duże nadużycie w tym momencie.  
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Artur Gawroński pierwsze  Pani Mecenas nikt tego nie mówił, skoro 
już Pani zaczęła ten temat, a co jeżeli sąd przyzna w ramach eksmisji mieszkanie, które gmina będzie 
musiała dostarczyć?  Dokładnie zadzieje się to co  przed chwilą mówiłem. Pani Mecenas to poruszyła, Panie 
Prezydencie dlatego  mówię, że z chwilą kiedy okaże się, że sąd stwierdzi, że należy dokonać eksmisji i 
przyzna lokal  zastępczy od gminy, żeby lokal dostarczyła, to co zrobimy? Wyprowadzimy tych Państwa z 
tego lokalu, damy im inny lokal i lokal w tym momencie zajmie ewentualnie ktoś inny w kolejności, wcale nie 
twierdzę czy to jest dobrze czy źle na tę chwilę, ale to jest właśnie tak to wygląda, że Państwo podejmując 
pewną procedurę mogą do takiej sytuacji doprowadzić. 
 
Kierownik BGLK Agnieszka Marciniak na dzień dzisiejszy nie toczy się taka sprawa o eksmisję. W 
przypadku wyroku eksmisyjnego jest możliwość, żeby osoba dostała lokal ten sam, który zajmuje, jeżeli ma 
prawo, jako lokal socjalny. 
 
Pani Beata Bielecka Panie Prezydencie owszem rozmowy wielokrotnie były, poszłyśmy do Pana Andrzeja 
Kuśmierskiego, który jest specjalistą do spraw mieszkaniowych, przyjmuje między sądami, a siostrami na 
bazie dokładnie tej samej uchwały Rady Miasta, na którą się tutaj powołujecie i na podstawie kodeksu, na 
które były powołania w piśmie było powiedziane otwarcie, że powinniśmy się dogadać właśnie na podstawie 
tych nie z moją mamą, bo się zgodzę, że moja mama prawa do mieszkania nie będzie miała i tu się zgodzę z 
Prezydentem Ryszardem, że faktycznie jako osoba, która weszła w rodzinę do mieszkania to mogę się tutaj 
zgodzić, ale proszę mi powiedzieć dlaczego ja mając według uchwały Rady Miasta i kodeksu, na które 
powołuje się w piśmie ja to pismo mogę w każdej chwili pokazać mam odmowę mieszkania po dziadku, po 
ojcu bez względu na to w którym roku czy mówimy o 1984 czy o 1987. To jest raz.  
    Biorąc pod uwagę sytuację, Panie Prezydencie to co mam się wyprowadzić z mieszkania, w którym 
mieszkam od urodzenia? Ja tylko się powołuję na prawnika, który jest specjalistą i na bazie tych samych 
dokumentów, które widział Pan Panie Prezydencie, widział ten sam adwokat mogę pokazać tutaj 
Mecenasowi.  
 
Zastępca Prezydenta Miasta Ryszard Stefaniak Pani Beato, czy Beatko gdybym powiedział, bo znam Cię 
od takiej i to długo jest już. Nikt nie zamierza robić wam krzywdy. Będziemy Wam pomagać i co masz dzisiaj 
usłyszeć? Masz po prostu bezpiecznie mieszkać, zajmować się tym czym się dzisiaj zajmujesz i czekać na 
te rozstrzygnięcia, które są, bo to są rozstrzygnięcia natury administracyjnej, w zależności od tych 
rozstrzygnięć będziemy dalej szukać takich rozstrzygnięć, które dla Was będą rozstrzygnięciami dobrymi, 
najlepszymi. Rozumiesz? 
 
Pani Beata Bielecka rozumiem, tylko muszę wziąć wszystko pod uwagę, a  biorąc poprawkę na moje 
kłopoty nefrologiczne... 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Ryszard Stefaniak trzeba mieć czasem zaufanie do władzy, o to bym 
apelował. Dziękuję. 
 
Ad. Pkt. 23 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały  w sprawie  
wydania opinii o lokalizacji kasyna gry usytuowanego w Częstochowie przy Alei Kościuszki 1 (DH 
„SCHOTT”) (BR.1.XLIV.17) -  załącznik nr 23 do protokołu. 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.1.XLIV.17 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 18 głosach za, 8 głosach przeciwnych i braku głosów wstrzymujących się 
podjęła uchwałę w sprawie wydania opinii o lokalizacji kasyna gry usytuowanego w Częstochowie przy Alei 
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Kościuszki 1 (DH „SCHOTT”) 
 
Ad. Pkt. 24-26 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poprosił o przygotowanie projektu uchwały w sprawie: 

 zmiany nazwy ulicy w Częstochowie.(BR.2.XLIV.17) -  załącznik nr 3 d0 protokołu. 
 

 zmiany nazwy ulicy w Częstochowie.(BR.3.XLIV.17) -  załącznik nr 4 do protokołu. 

 zmiany nazwy ulicy w Częstochowie.(BR.4.XLIV.17) -  załącznik nr 5 do protokołu. 
Autopoprawka do druku BR.2.XLIV.17 - załącznik nr 24 do protokołu. 
Autopoprawka do druku BR.3.XLIV.17 - załącznik nr 25 do protokołu. 
Autopoprawka do druku BR.4.XLIV.17 - załącznik nr 26 do protokołu. 
Opinia prawna -  załącznik nr 27 do protokołu. 
 
Radny Krzysztof Świerczyński ja postaram się krótkie wprowadzenie zrobić, ponieważ wszyscy wiemy, że 
od pewnego czasu w obiegu prawnym jest tzw. ustawa dekomunizacyjna, która nakłada obowiązek na 
wszystkie miasta i gminy w Polsce w określonym terminie zmiany nazw ulic i obiektów użyteczności 
publicznej, zgodnie z wytycznymi, które nazwy należy zmienić i tak naprawdę to co mnie skłoniło do tego, 
żeby te projekty uchwał wnieść to pismo, które było skierowane do wszystkich Radnych przez 
Stowarzyszenie Koliber z przypomnieniem terminu, z przypomnieniem podstawy prawnej, żeby taki krok 
podjąć. Czyli ja jakby zrobiłem to dlatego, że rzeczywiście ten termin nam upływa i stoimy w takiej 
rzeczywistości, że mamy dwie  drogi. Pierwsza droga jest taka, że możemy  nie podjąć działania, możemy 
nie robić nic i czekać biernie, aż Pan Wojewoda zrobi to za nas czyli nada jakieś nazwy tym ulicom i wtedy 
my oczywiście jako Rada Miasta powiemy mamy czyste ręce, my tych nazw drodzy mieszkańcy wam nie 
zmieniliśmy, zrobił to ktoś inny, to nie my jesteśmy źli. Natomiast  można iść inną drogą i spojrzeć na  sprawę 
inaczej tylko samemu podjąć taką decyzję, nie wyzbywać się swoich uprawień, potem nie martwić się o to, 
że są nazwy takie jakie byśmy nie chcieli i jednak wziąć tą odpowiedzialność na siebie, ale przynajmniej 
mieć kontrolę nad tym i nie pozwolić na to, żeby ktoś w Katowicach zdecydował o tym jakie nazwy ulic będą. 
     Jeżeli chodzi o wątek związany z problemami dla mieszkańców i trudnościami. Ja się z tym jak 
najbardziej zgadzam jako mieszkaniec Alei Pokoju, nigdy w życiu bym nie chciał, żeby ktoś mi zmienił nazwę 
ulicy, żebym musiał biegać po urzędach, zmieniał dokumenty. Natomiast zwrócimy uwagę i to powiedzmy 
wprost, że akurat dowodów osobistych w chwili obecnej wymieniać nie trzeba  dlatego, że nie ma obowiązku 
umieszczenia w nim adresu, natomiast wspominana przeze mnie wcześniej ustawa gwarantuje wymianę 
większości dokumentów nieodpłatnie. I teraz jeżeli chodzi o same nazwy ulic. Mi osobiście w piśmie 
członków Częstochowskiego Oddziału Stowarzyszenia Koliber spodobało się to, że oni starali się 
zaproponować nazwy niekonwersyjne, bo my wielokrotnie tutaj na tej sali toczymy różne batalie, spory, 
dlatego, że  ktoś z nas proponuje konkretną nazwę, czasem z jakiś powodów nie do przyjęcia dla drugiej 
strony i toczymy długie batalie, przerzucamy się nazwiskami, różnymi sporami i dlatego moje projekty uchwał 
postanowiłem złożyć w formule otwartej i też liczę wciąż i liczyłem na to, że może nam się uda znaleźć 
porozumienie w tym zakresie i wspólnie te nazwy tutaj umieścić. Wczoraj była Komisja Kultury, wiem, że też 
była dyskusja, myślałem, że Komisja Kultury jakiś konkretny wniosek złoży. Natomiast myślę, że warto by 
rozważyć te propozycje Stowarzyszenia, bo ja przynajmniej z  częścią z nich się zgadzam i te nazwy mi się 
podobają. Także zachęcam do dyskusji i mam nadzieję, że pod koniec tej dyskusji dojdziemy do jakiś 
konstruktywnych wniosków. Dziękuję. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Andrzej Szewiński tutaj Pan Radny jakby przestawił nam całą podstawę 
prawną i obowiązki jakie  są nakładane poprzez ustawę, która weszła w życie 2 września i tutaj tam jest cała 
ta procedura rozpisana czy w przypadku gdy samorządy nie przyjmą zmiany tych nazw ulic to  Wojewoda z 
urzędu podejmuje pewne decyzje. Ja rozumiem argumenty jakie przytoczył Pan Radny jedna sprawa jak 
gdyby boli moje serce powiem szczerze, tutaj chodzi o takie dobre praktyki jakie występują w naszym akurat 
tutaj samorządzie podczas sesji Rady Miasta, chodzi mi o to, iż była prośba, aby przygotować pewien 
regulamin dotyczący procedowania tego typ spraw dotyczących nazewnictwa obiektów miejskich czy też ulic 
i podjęliśmy się tego zadania, przygotowaliśmy pewien regulamin, który został wprowadzony w formie 
zarządzenia Prezydenta i  w tym regulaminie  są pewne punkty, warunki, które muszą  być spełnione czyli 
podanie nazwy, propozycji zmiany nazwy czy też musi być przygotowana opinia Ośrodka Dokumentacji 
Dziejów Częstochowy czy też zespołu ds. nazewnictwa i mój taki skromny apel do Państwa Radnych jest, 
aby respektować te nasze wewnętrzne regulaminy i te zarządzenie czy podać propozycję nazwy do zmiany 
czy też ile Radnych musi się podpisać pod wnioskiem czy też musi być pozytywna opinia. To jest taka moja 
prośba, aby na przyszłość te zasady respektować, żebyśmy mieli tutaj porządek i żebyśmy mogli chwalić 
tym, że dobrze procedujemy, że nasi Radni respektują literę prawa na poziomie ogólnopaństwowym jak i na 
tym naszym poziomie wewnętrznym. Dziękuję bardzo. 
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Wiceprzewodniczący Rady Miasta Artur Gawroński Panie Prezydencie, Panie Przewodniczący, Wysoka 
Rado Klub Radnych Prawa i Sprawiedliwość będzie zgłaszał 3 poprawki do trzech uchwał proponowanych 
na tej sesji Rady Miasta. Ja może w skrócie opowiem o dwóch, chociaż mam dłuższą wypowiedź, ale być 
może godzina nie jest taka, że i tak będzie jakby wysłuchane to co chciałbym przekazać. Pierwszą poprawkę 
to już myślę, że Piotr Wrona tutaj określił, ponieważ składaliśmy ten projekt uchwały dotyczy zamiany gen. 
Zygmunta Berlinga na Hieronima Dudwała – załącznik nr 28 do protokołu. On już opisywał to poprzednio, 
kwestia dotyczy pilota polskiego, mieszkańca naszego miasta, mieszkańca Częstochowy, który zginął we 
Francji walcząc jako lotnik i został zestrzelony przez Luftwaffe i tutaj przypomnienie tego nazwiska jakby 
wchodzi w pewne działania dla dobra przyszłości historycznej naszego miasta czyli przypominamy te 
nazwiska, które wywodzą się z Częstochowy i których życiorys wskazuje na poświęcenie największego  daru 
jaki może poświęcić człowiek dla wolności, poświęcenie własnego życia. Dlatego ta propozycja wydaje mi 
się dość logiczna i dość potrzeba jeżeli chodzi o dokonanie takiej zmiany.  
    Drugą propozycją, którą ja będę chciał przedstawić też w imieniu Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwość 
chodzi o ul. Oskara Lange. I tutaj Koleżanki i Koledzy Radni mam ogromny zaszczyt, że mogę dzisiaj w 
imieniu Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwość zaproponować nazwę tej ulicy jako nazwę Żołnierzy Wyklęci 
- Autopoprawka do druku BR.3.XLIV.17 - załącznik nr 29 do protokołu. Taka nazwę dajemy ulicy w 
Częstochowie, która do tej pory nie istniała jeżeli chodzi o miejsca pamięci, do tej pory była wymazywana z 
historii. Żołnierze ci potrzebują w Częstochowie ulicy, która będzie ulicą właśnie tak jak Oskara Lange  w 
centrum praktycznie dużego osiedla, gdzie będzie znacząco miała role szczególnie, że zdajemy sobie 
sprawę jako Radni Miasta Częstochowy, że tak naprawdę w przyszłości będą do nas trafiać, ale ulice, które 
będą gdzieś na obrzeżach czyli 2 domy, 5 domów, one nie będą miały takiego kluczowego znaczenia, a 
mówimy o osobach, które poniosły najwyższe ofiary zarówno w walce z okupantem niemieckim jak i później 
stając w obronie ludności polskiej z okupantem sowieckim. Oczywiście jeżeli trzeba będzie polemiki to 
jestem przygotowany na dłuższą jakby relację historyczną w tej kwestii, ale tak w skrócie w tej chwili takie 
propozycje chciałbym w tym momencie zaproponować. Za chwilę nasz Kolega zaproponuje trzecią nazwę 
ulicy też, która tutaj padała jeżeli chodzi wcześniej, tylko my ją chcieliśmy dać na Staradomiu też ona została 
odrzucona, mimo to, że my składaliśmy według tutaj według tego co Pan Prezydent Szewiński mówił czyli 
złożyliśmy najpierw do tej komisji, komisja to rozstrzygnęła pozytywnie itd. Nazwa ta przepadała, ale o tym 
jakby tutaj nie chcę odejmować zasług mojego Kolegi, on jakby przestawi tą postać i tą propozycję. Dziękuję. 
 
Radny Ryszard Szczuka ja mam pytanie co prawda  nie za bardzo mam rozeznanie w tej materii prawnej 
czy jeżeli Rada nie podejmie dzisiaj uchwały w sprawie  zmiany nazw tych ulic, podejmie to wojewoda czy 
później po decyzji Wojewody Rada może się nie zgodzić z nazwami, które nadał Wojewoda i zaproponować 
ponownie swoje nazwy? 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski Rada się musi zgodzić z decyzją Wojewody, ale zgadzając 
się może natychmiast wszcząć procedurę jeszcze innego patrona czyli ważna będzie nowa nazwa, którą 
Pan Wojewoda korzystając ze swoich uprawnień ustawowych da, ale my jako na wniosek Prezydenta, 
któregokolwiek z Radnych, o ile Rada się z tym zgodzi dokonać zmiany nazwy ulicy. 
 
Radny Andrzej Sowa Wysoka Rado ja chciałem zaproponować w zamian aktualnie obowiązującej ulicy 
Leona Kruczkowskiego na plutonowego Romana Zycha – załącznik nr 30 do protokołu. To jest postać warta 
upamiętnienia dlatego, że w latach 1920 ten młody człowiek walczył heroicznie w wojnie polsko – 
bolszewickiej, zasłużył się tam poprzez swoją odwagę, poprzez swoje czyny kilkakrotnie wskutek tego został 
uhonorowany z rąk pułkownika wtedy Sikorskiego Virtuti Militari kl. V. Po wojnie pracował jako zwykły 
człowiek, zapomniany dopiero w w latach 90 – tych rodzina Państwa Pydzińskich, w której imieniu tutaj 
zgłaszam tę propozycję, chciałem powiedzieć, że to jest propozycja apolityczna zgłoszona przede wszystkim 
ku czci upamiętnienia tego człowieka i na życzenie rodziny i wielu związków społecznych, które zajmują się 
uhonorowaniem tych naszych bohaterów wojny polsko – bolszewickiej i człowiek zmarł w 1953 r. w wieku 55 
lat. Jest pochowany tutaj w Częstochowie na cmentarzu na Stradomiu. Myślę, że jest to osoba, która swoją 
postawą i swoją odwagą zasługuje na to, żeby ta ulica nosiła jego imię. Też chcę powiedzieć tutaj do słów 
Pana Prezydenta Szewińskiego, że zachowaliśmy w tym przypadku wszystkie tutaj normy prawe, które 
obowiązują czyli mamy pozytywną opinię komisji ds. nazewnictwa, mamy pozytywną opinię Ośrodka Dziejów 
Częstochowy także proszę Szanownych Radnych o podjęcie tej decyzji. Jeszcze raz podkreślam, ja działam 
w imieniu przede wszystkim rodziny, później Klubu Radnych PiS. Dziękuję bardzo i proszę o poparcie. 
 
Radna Justyna Kielesińska Panie Prezydencie ja tylko chciałabym wnieść taką małą uwagę. 
Proponowałabym do propozycji Pana Artura Gawrońskiego taką uwagę, żeby zamiast Żołnierzy Wyklętych 
zmienić na Żołnierzy Niezłomnych. Otóż wydaje mi się, że ta nazwa byłaby bardziej taka przyjazna ludziom, 
to jest raz, aczkolwiek jedno drugiego nie wyklucza. Natomiast chciałam Państwu również powiedzieć, że 
starania Prezydenta Pana prof. Lecha Kaczyńskiego też dotyczyły upamiętnienia Żołnierzy Niezłomnych, 
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Żołnierzy Wyklętych. Chodziło o to, żeby przywrócić historię Polsce, Polakom. Dziękuję pięknie. To jest 
prośba, żeby Pan Artur Gawroński może jeżeli to jest możliwe Żołnierzy Niezłomnych zaakceptował. 
Dziękuję. 
 
Radna Barbara Gieroń jeżeli chodzi o to nazewnictwo to Pani Radna mam tutaj od Pana Artura na 
Żołnierzy Niezłomnych, nie wyklętych. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Artur Gawroński ja dokładnie taki wniosek dałem do Komisji Pani 
Radna, niech Pani się nie martwi, ja specjalnie chciałem wywołać pewną być może dyskusję... 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski powitał  Martę Salwierak Radną Województwa Ślaskiego 
 
Pan Dominik Śpiewak (wniosek o zabranie głosu stanowi załącznik nr 31 do protokołu) Szanowny Panie 
Prezydencie, Szanowni Państwo Radni, szanowni mieszkańcy Częstochowy zgromadzeni tutaj na sali. 
Nazywam się Dominik Śpiewak jestem prezesem Zarządu Częstochowskiego Oddziału Stowarzyszenia 
Koliber, jedną z dziedzin, którą zajmuje się nasze Stowarzyszenie jest pielęgnowanie tradycji i historii. 
Zwracam się tutaj do Państwa  w sprawie tzw.  ustawy dekomunizacyjnej. Jak Państwo wiedzą zgodnie z 
obowiązującymi przepisami prawa zakazuje się propagowania komunizmu m.in. poprzez nadawanie ulicom 
nazw odwołujących się do osób symbolizujących system władzy w Polsce 1944 – 1989. Samorządy ustawą 
z dnia 1 kwietnia 2016 r. o zakazie  propagowania komunizmu lub innego ustroju totalitarnego  przez nazwy 
budowli, obiektów i urządzeń użyteczności publicznej to jest dziennik ustaw 2016 poz 744 zostały 
zobligowane do zmian wielu nazw w naszym kraju. Wśród wskazanych przez Instytut Pamięci Narodowej do 
przemianowania  znalazły się 3 ulice w naszym mieście. Są to Oskara Lange, Zygmunta Berlinga oraz 
Leona Kruczkowskiego. Każda epoka ma swoich bohaterów. Dzisiaj odwołuje komunistów w przyszłości 
władza może się zmienić i będzie trzeba odwoływać np. Żołnierzy Niezłomnych, dlatego też celowo nasze 
propozycje to ludzie kultury, którzy nie powinni wzbudzać obiekcji na tle ideologicznym. Ma to na celu 
uniknięcie potencjalnej zmiany nowych nazw  w przyszłości w przypadku zmiany władzy w naszym kraju. 
Jako Stowarzyszenie przysłaliśmy do wszystkich członków Rady Miasta oraz Pana Prezydenta propozycje 
zmian nazw ulic na: Marka Perepeczki, Zbigniewa Dobosza oraz Braci Krzemińskich. Osoby te nie wywołują 
kontrowersji, są powszechnie znane i szanowane. Jak wszyscy wiemy Marek Perepeczko był wybitnym 
aktorem związanym z Teatrem im. Adama Mickiewicza, częstochowianin z wyboru, mieszkał w 
Częstochowie nawet gdy przestał kierować częstochowskim teatrem. Zbigniew Dobosz to były trener 
Rakowa Częstochowa. Powszechnie lubiany, ceniony za wkład w Klub i doprowadzenie go do najwyższej 
ligi. Bracia Krzemińscy to krzewiciele  sztuki filmowej na ziemiach polskich. Zasłynęli  ze swej pasji do 
realizowania filmów na początku XX w. Już 1900 r. w naszym mieście otworzyli pierwszy kinoteatr, który był 
wtedy czymś wyjątkowym co zdecydowanie podnosiło rangę naszego miasta. W naszej ocenie wymienione 
osoby zasługują na uhonorowanie swoich zasług poprzez nadanie częstochowskim ulicom ich patronatu. 
   Członkowie naszego Stowarzyszenia odwiedzili domy mieszkańców, których obejmuje ustawa. 
Przeprowadziliśmy akcję konsultacyjno – informacyjną. Mieszkańcy nie byli zadowoleni zmianą, która 
została im narzucona. Obawiali się konieczności zmiany dokumentów oraz podawania nowego adresu w  
różnych instytucjach. Gdy uświadomiliśmy ich, że zmiana jest nieuchronna i że tak nastanie, większość 
mieszkańców poparł nasze propozycje, które  wspólnie z nimi wypracowaliśmy.  Dziękuję Radzie Miasta  i 
Panu Prezydentowi za podjęcie tego tematu. Rozumiem, że z różnych przyczyn sprawa nie została 
zrealizowana przez  ostatnie 12 miesięcy obowiązywania ustawy. W mediach pojawiały się pogłoski, że 
niektórym środowiskom politycznym na rękę jest by tą decyzję podjął Wojewoda. Rozumiem, łatwo nadaje 
się nazwy ulicom, które są świeżo wybudowane lub przy których nie ma żadnych budynków. Tutaj będziemy 
musieli zmienić  adresy kilkuset mieszkańcom. Nie jest to decyzja popularna, w której samorządowcy zbiorą 
poklask swoich wyborców, jednak zastanówmy się jakie konsekwencje będzie niosła za sobą to, że 
zrzekniemy się swoich kompetencji na jakiś organ zewnętrzny. Skoro już dzisiaj Państwo się zebrali by 
podjąć tą ważną dla mieszkańców decyzję apeluję, by zagłosowali Państwo zgodnie z ich wolą, dlatego 
proszę o poparcie propozycji Stowarzyszenia Koliber i przemianowanie wskazanych przeze mnie ulic na ul. 
Marka Perepeczki, Zbigniewa Dobosza oraz Braci Krzemińskich. Dziękuję za wysłuchanie, a  Panu 
Przewodniczącemu za udzielenie głosu. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski niestety nie możecie Koledzy formalnie zgłosić te 
propozycje natomiast nie wiemy co się stanie za moment, być może  będzie taka sytuacja, temat wywołała 
Pan Przewodniczący Szczuka, że jeżelibyśmy nie zmienili tych nazw ulic, jeżeli Pan Wojewoda narzuciłbym 
nam do czego ma prawo jakieś nowych patronów, którzy dla części Radnych byliby no mało mało 
akceptowani jest wtedy możliwość teoretyczna tego nie wiem, że ewentualnie wrócimy do tego i wtedy 
zapewne również analizując  Państwa propozycje przy czym oczywiście jest jeszcze czas, że ewentualnie 
jeszcze dyskusja nie została zamknięta, żeby to ktoś  ewentualnie na siebie wziął. 
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Radny Krzysztof Świerczyński ja się rozgadam, no bo pewne propozycje padły ze strony Klubu Radnych 
PiSu rozumiem, że pozostała część Rady Miasta nie ma żadnych konkretnych wizji i że tak powiem 
propozycji? Ja jestem otwarty jak najbardziej, natomiast po wyczerpaniu tej dyskusji ja w dużej mierze 
przychylam się do argumentacji członków Stowarzyszenia Koliber i w związku z  powyższym chciałbym 
zgłosić autopoprawkę do swoich projektów uchwał. I tak w przypadku projektu na druku BR.2 czyli nazwania 
drogi publicznej zmiany nazwy z gen. Zygmunta Berlinga proponuję zmienić ją na Braci Krzemińskich, tak 
jak proponuje Stowarzyszenie Koliber. W przypadku druku BR.3 czyli w momencie gdy zmieniamy nazwę 
drogi publicznej z Oskara Lange zmienić ją na ul. Marka Perepeczki. Natomiast wychodząc jakby w pewien 
sposób tylko częściowo tutaj naprzeciw oczekiwaniom Klubu Radnych PiSu z racji tego, że zaproponowany 
patron przez Stowarzyszenie czyli Zbigniew Dobosz jest już upamiętniony w postaci skweru co pewnie 
potwierdzi Pan Radny Albert Kula dlatego proponuję i przychylam się i niejako obejmuję autopoprawką w 
przypadku tego projektu uchwały propozycje zmiany nazwy drogi z   Leona Kruczkowskiego na Romana 
Zycha. I to jest moja propozycja. W  tej chwili po złożeniu przeze mnie autopoprawki w tych projektach 
uchwał nie ma już kropek tylko są konkretne nazwiska  i wtedy ewentualnie głosujemy rozbieżne propozycje. 
Moich już w ogóle nie głosujemy, moje są już w treści uchwały.  
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski jeżeli przejdą pisowskie, to kończy sprawę, bo miejmy tą 
świadomość. Jeżeliby nie przeszły to głosujemy już bez patronów tylko te projekty uzupełnione o patronów. 
Czyli będą albo 3 albo 6 głosowań.  
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod wniosek Klubu Radnych Prawo i 
Sprawiedliwość dot. projektu uchwały na druku BR.2.XLIV.17 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 6 głosach za, 15 głosach przeciwnych i 4 głosach wstrzymujących się nie 
przyjęła ww. wniosku. 
 
W związku z brakiem innych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.2.XLIV.17 wraz z autopoprawką. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 7 głosach za, 13 głosach przeciwnych i 5 głosach wstrzymujących się nie 
podjęła uchwały w sprawie zmiany nazwy ulicy w Częstochowie. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod wniosek Klubu Radnych Prawo i 
Sprawiedliwość dot. projektu uchwały na druku BR.3.XLIV.17 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 10 głosach za, 13 głosach przeciwnych i 3 głosach wstrzymujących się nie 
przyjęła ww. wniosku. 
 
W związku z brakiem innych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.3.XLIV.17 wraz z autopoprawką. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 6 głosach za, 13 głosach przeciwnych i 7 głosach wstrzymujących się nie 
podjęła uchwały w sprawie zmiany nazwy ulicy w Częstochowie. 
 
W związku z brakiem innych głosów w dyskusji Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały na druku BR.4.XLIV.17 wraz z autopoprawką. 
 
Rada Miasta Częstochowy przy 13 głosach za, 13 głosach przeciwnych i braku głosów wstrzymujących się 
nie podjęła uchwały w sprawie zmiany nazwy ulicy w Częstochowie. 
 
Ad. Pkt. 27 
Informacja Prezydenta Miasta Częstochowy na temat planowanego remontu Alei Armii Krajowej ze 
szczególnym uwzględnieniem zakresu prac dotyczącego roślinności znajdującej się na obszarze inwestycji. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Artur Gawroński ja jakby odbiegając od całości tej uchwały chciałbym 
prosić Pana Prezydenta Szewińskiego, żeby nie zapomniał, bo jeżeli chodzi o śp. Zycha  my będziemy 
wracać od tego tematu i taka prośba, żeby apolitycznie doprowadzić do końca, do 3 razy sztuka, tak więc 
mam nadzieję Panie Prezydencie, że to zrealizujemy. Dziękuję bardzo.  
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Marcin Maranda ja nie rozumiem teraz postawy Pan Prezydenta, już 
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abstrahując od tematu tej dyskusji, bo zgodnie z proceduralnymi formowalnymi możliwościami jedno ze 
środowisk zasiadających w Radzie Miasta  złożyło wniosek z prośbą o informację Pana Prezydenta. Ja 
rozumiem, że nie ma paragrafu i procedury na to, żeby Pana Prezydenta zmusić za przeproszeniem do tego, 
żeby takich informacji nam udzielił, ale z punktu widzenia ważności tematu, problemu, interesu mieszkańców 
nie tylko Armii Krajowej, ale także tych, których reprezentują Radni, bo to na prośbę Radnych był ten 
wniosek, uważam, że nie tylko kwestią grzeczności, ale przede wszystkim obowiązku Pana Prezydenta jest, 
żeby informacje na ten temat Radzie Miasta udzielić. Także jeżeli Pan Prezydent stwierdzi dalej jakby, że nie 
ma zamiaru tej informacji udzielić to ja mogę tylko powiedzieć, że to jest fatalna sytuacja w kontekście 
działania samorządu, szacunku do mieszkańców, szacunku do Rady Miasta i tyle. Jak Pan Prezydent nie 
zechce udzielić tej informacji to ja przygotowałem 4 pytania, które pozwolę sobie Panu Prezydentowi zadać.  
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak parę bieżących informacji dotyczących skoro jest w 
porządku obrad i jesteśmy do tego przygotowani, żeby udzielić. Otóż projekt przebudowy ul. Armii Krajowej 
jest na etapie wydawania decyzji zridowskich. Nie ma decyzji ostatecznych w tym zakresie co do samego 
projektu aczkolwiek rzeczywiście od strony przygotowawczej sprawy są daleko zaawansowane. Co obejmuje 
przebudowa? Przebudowa Armii Krajowej na ulicy od Kisielewskiego do Jana Pawła to jest ok. 1800 m, 
zakres wykonania jezdni o nawierzchni bitumicznej na całej długości, przygotowanie ścieżek rowerowych, 
przygotowanie i budowa kanałów zatok autobusowych na całej długości o nawierzchni betonowej, budowa 
tzw. azylów pieszo – rowerowych między jezdniami na wysokości Politechniki Częstochowskiej, przebudowy 
ciągów pieszych po obu stronach pasa drogowego, przebudowy obustronnych, dwukierunkowych dróg 
rowerowych o szerokości 2 m o nawierzchni bitumicznej, przebudowa oświetlenia ulicznego na oświetlenie 
typu LED, budowa kanału technologicznego z rur plastikowych, przebudowa sygnalizacji świetlnej na 
wszystkich skrzyżowaniach, a zarazem na wszystkich przejściach dla pieszych, wreszcie przebudowę 
kanalizacji deszczowej plus to co wywołało tak wielkie kontrowersje – wycinkę drzew i krzewów związanych 
z realizacją tej inwestycji.  
     Sprawa była już dotycząca tych wycinek szeroko dyskutowana, happeningów się narobiło, parcie na szkło 
widzę niektórzy mają bardzo duże, ale tak naprawdę jakby nie przyjmuje się do wiadomości tego co chcemy 
robić. Otóż nie ma, przynajmniej do tego momentu nie ma żadnej decyzji dotyczącej uzgodnienia z 
projektantem zakresu ingerencji w środowisko  naturalne czyli zakresu ingerencji w krzaki, i w krzewy, i 
drzewa. Nie będziemy tutaj w żaden sposób łagodni i w żaden sposób nie będziemy iść na rękę 
projektantom, bo im wygodnie z różnych powodów, będziemy raczej kategoryczni i będziemy twardo bronić 
tej zieleni, która tam jest przy założeniu, że innej możliwości od strony technicznej i damy  zgodę na te 
wycinki, na które nie będzie innego rozwiązania od strony technicznej, technologicznej. Zapominacie 
Państwo Radni, ci którzy się tak bardzo tym interesują albo nie chcecie o tym wiedzieć, że obowiązuje 
pewna procedura w Wydziale Ochrony Środowiska dotycząca ingerencji w zieleń. Ona jest niestety 
niezbędna z różnych powodów i z powodów czysto hedonistycznych, ale również z powodu tego, że drzewa 
też umierają stoją, więc tego typu rzeczy się dzieją i dziać się będą, natomiast generalnie obowiązuje 
zasada o co najmniej równoważności nasadzeń czyli ile się usunie zieleni tyle trzeba co najmniej nasadzić. 
Pan Jończyk, który jest ortodoksem w tym zakresie przekazał mi informację generalnie taką, że zasadą jest 
1:1, wymuszamy 10:1 czyli za 1 usunięte drzewo 10 kolejnych w zależności gdzie jest, jakie te drzewa są 
usuwane, jakie ona są zaawansowane wiekowo, jaki to jest rodzaj drzewa itd. Natomiast przeciętnym 
standardem dla całego miasta jeśli chodzi o sprawy związane z wydaniem tego typu pozwoleń to jest 3 
drzewa w zamian do 1. Zobaczcie czasami trzeba, ja wiem, że krzyk jest czasami warty tego, żeby do 
podnieść, natomiast ludzie generalnie boją się zmian. Pamiętacie ile było dyskusji na temat Alei i 
przebudowy Alei. Posadziliśmy tam inne drzewa, chwalić Pana Boga rosną, chyba tylko ze 2 – 3 uschły i 
musieliśmy je zamienić innymi, ale zobaczcie jak teraz wyglądają Aleje. No niestety to nie jest tak, że z 
dziecka da się zrobić mężczyznę, to musi być trochę czasu, musi trochę czasu upłynąć, żeby te drzewa 
nabrały swojego kolorytu, wigoru, żeby pokazały cała swoją krasę.  
      Jeszcze raz apeluję o spokój w tym zakresie. Tak jak mój Kolega Prezydent Stefaniak mówi „do władzy 
czasem trza mieć trochę zaufania”, ja to obrazowo powiedziałem, że nie oddamy guzika od munduru i tą 
wersję podtrzymuję, więc nie oddamy, nie będziemy pozwalać na jakiekolwiek ingerencje tylko dlatego, że 
będzie komuś  z tego powodu łatwiej. Natomiast głównie jak Państwo zapoznaliście się z zakresem 
przebudowy to widzicie, że tema zakres jest rzeczywiście bardzo duży i jakby jeszcze dwa dodatkowe 
czynniki, które oczywiście nie do końca miały wpływ na podjecie decyzji co do przebudowy Armii Krajowej, 
ale które niestety się dzieją. No niestety coraz częściej nam leje i to leje nam w taki sposób, w którym nam 
istniejąca w mieście kanalizacja deszczowa nie radzi sobie. Cytując klasyków „sorry taki mamy klimat”, 
natomiast nie będziemy się godzić z tym, żeby woda, która leci z nieba znajdowała się w piwnicach naszych 
mieszkańców. Na to zgody nie ma, bo to jest ryzyko związane nie tylko z samym posadowieniem 
technicznym budynku, ale również z komfortem funkcjonowania, z komfortem życia. To są również 
niebezpieczeństwa wynikające z funkcjonowania na tym odcinku linii tramwajowej, ona jest niestety często 
zalewana i to stwarza realne niebezpieczeństwo. Tramwaj ma uziemienie, ale ja tam wolę tramwajem w 
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kałuże nie wjeżdżać. To samo mamy na skrzyżowaniach głównie Westerplatte, Armii Krajowej, jak nam 
poleje no to kłopot jest, korki olbrzymie, nie wiem ja tam trochę zwalniam, inni zwalniają jeszcze bardziej i z  
tego po prostu robi się niedrożność. W związku z  tym uprzejmie proszę Państwa Radnych o przyjęcie do 
wiadomości, nie oczekuję zgody na to, ale przyjęcie do wiadomości moich wyjaśnień i tyle. Dziękuję bardzo. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Marcin Maranda dziękuję Panie Prezydencie za te informacje, pojawiło 
się rzeczywiście kilka konkretów jak choćby ta informacja na jakim etapie jesteśmy, bo to było jedno z moich 
pytań, w zasadzie pierwsze pytanie. Pominę oczywiście złośliwości Pana Prezydenta, bo Pan Prezydent 
zawsze twierdził, że nie jest politykiem i ja przyjmuję to jako pewnik, więc zakładam, że one nie wynikały z 
różnic natury politycznej, ale na początku pozwolę sobie zwrócić uwagę na pewną nieścisłość Pana 
Prezydenta, bo tutaj dokładnie cytuję Pan Prezydent był uprzejmy kilka minut temu powiedzieć „nie ma 
zakresu ingerencji w  zieleń”. No to w jaki sposób Panie Prezydencie jeżeli dzisiaj Pan mówi, że nie ma 
zakresu ingerencji w zieleń ten niespełna 2 miesiące temu zwołaliście Państwo konferencję prasową i 
wydaliście komunikaty do mediów, w których było wyraźnie napisane, że 146 drzew jest planowanych do 
wycinki, ale uda się uratować 80 drzew. To pierwsze pytania. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak nieprecyzyjnie, nie powtarzałem tej informacji, bo ona jest 
publiczna, ona jest powszechnie znana, natomiast proszę zrozumieć moją wypowiedź w tym sensie, że nie 
ma ingerencji w przestrzeń polegający na tym, że brak jest decyzji czyli projektant ma jakieś pomysły, ma 
jakieś zamierzenia, natomiast nie ma decyzji ani odmownej, ani akceptującej te pomysły. Jest to w trakcie. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miasta Marcin Maranda pełna zgoda, rozumiałem Panie Prezydencie. 
Dziękuję. I pytania, ponieważ zarówno dzisiaj jak i te kilka tygodni temu wspominaliście  Państwo o 
konieczności wybudowania nowego kanału deszczowego. Proszę mi powiedzieć, odpowiedzieć na pytanie 
czy zasadniczym argumentem była konieczność ze względu na ilość wody, która tam spływa, konieczność 
wybudowania większego kanału deszczowego, ale czy przeprowadziliście Państwo analizę, żeby zamiast 
tego większego kanału wybudować kanał uzupełniający do wymaganej przepustowości, a stary kanał 
wyremontować, bo takie technologie są stosowane już coraz częściej w kraju np. metodą bezwykopową. 
Ostatni taki przypadek miał miejsce w Ełku i to jest technologia CIPP chodzi o układanie wykładziny 
utwardzonej promieniami UV. To  jest jedno pytanie czy była taka Zaolzian? 
    I drugie pytanie skąd Panie  Prezydencie informacje, że piwnice pobliskich bloków są zalewane przez 
wodę z kanału deszczowego, skąd  pewność, że to jest kanał deszczowy znajdujący się pod Al. Armii 
Krajowej, a nie rury mówiąc kolokwialnie, które znajdują się wewnątrz osiedla. W  zasadzie te dwa pytania. 
Dziękuję. 
 
Zastępca Prezydenta Miasta Mirosław Soborak od  ostatniego zaczynając. No mam to szczęście raz na 
dwa tygodnie rozmawiać z mieszkańcami przychodzą i to wynika z bieżących interwencji ze spotkań z  
mieszkańcami w zakresie tych bolączek, które podległych mi czyli nadzorowanych przeze mnie pionem 
dotyczącą. To jest jedno. 
     Natomiast  nie, nie było takiej analizy, no bo trudno analizować coś co, motyw dla przebudowy tego 
kanału sanitarnego jest podstawowy … Raz, że jego średnica, dwa on jest w znacznym stopniu zniszczony 
przez ingerencję właśnie drzew, przez korzenie drzew. Każda inna metoda, która by powodowała np. to, że  
uszczelnimy, rozepchniemy toczy w inny taki sposób, ona na razie nie miałaby w tym przypadku 
zastosowania, taka jest nasza ocena.  
 
Ad. Pkt. 28 
Interpelacje Radnych 
 
Radny Tomasz Tyl 
        w sprawie drogi z pierwszeństwem 
 
Radna Barbara Gieroń 
        w sprawie udrożnienia rowów ul. Sokola 
      w sprawie planu zagospodarowania przestrzennego ul. Legnicka 
 
Radna Jolanta Urbańska 
        w sprawie dekoracji przy Pomniku Ofiar Getta 
 
Radna Małgorzata Iżyńska 
        w sprawie zmiany organizacji ruchu – ul. Komornicka i Morenowa 
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Radna Justyna Kielesińska  
      w sprawie estetyki i czystości centrum miasta. 
     
 
Ad.pkt. 29 
Wolne wnioski i oświadczenia radnych, Prezydenta i inne zgłoszone do porządku obrad. 
 
Pan Ryszard Raczek (wniosek o zabranie głosu stanowi załącznik nr 32 do protokołu)witam wszystkich 
serdecznie, ja przepraszam, że ośmielam się zabierać głos tutaj w  tak niepełnej Radzie Miasta 
Częstochowy, jestem wdzięczny tym nielicznym Radnym, którzy ledwo tutaj kworum stanowią, że dotrzymali 
do końca sesji, natomiast  po raz enty powtarzam tutaj z uporem maniaka, że Pan Przewodniczący 
prowadzący obrady nie powiedział formuły zamykającej obrady sesji Rady Miasta Częstochowy i winien  
potrącić część diety tym Radnym, którzy w sposób niegodny traktują mieszkańców Częstochowy, bo oprócz 
tego, że traktują nas godnie w dniu wyborów to wypadałoby w czasie kadencji również godnie nas traktować, 
bo my tutaj siedzimy po parę godzin tyko i wyłącznie dlatego, żeby można było kilka słów powiedzieć. 
     Mianowicie ośmieliłem się  zabrać głos, że w dniu wczorajszym sąd rejonowy w Częstochowie III Wydział 
Karny wezwał mnie albo zawiadomił o procesie karnym toczącym się 11 rok oskarżonego Sławomira 
Świerczyńskiego o wielkie przestępstwa na szkodę społeczeństwa Częstochowy. Ponieważ ja mam jedyną 
możliwość dzięki transmisji internetowej składać sprawdzanie z tej mojej społecznej działalności na 
podstawie art.90 kodeksu postępowania karnego, gdzie reprezentują społeczeństwo Częstochowy 
pokrzywdzone tym przestępstwem, bo jak Państwo wiecie jak nie to przypomnę, bo na moje zaproszenia o 
bytność na tej sali rozpraw nigdy nie zdarzyło się, no teraz jest akurat niezręcznie, bo rozprawa była wczoraj, 
sesja jest dzisiaj, więc nie powtarzam tego zaproszenia o bytności na tej  sali rozpraw, niemniej nigdy nie 
byłem skuteczny, bo nikt z Radnych na tej rozprawie się nie pokazał poza świadkami, którzy byli wzywani na 
rozprawę no to już pod obowiązkiem, że tak powiem ukaranie grzywną czy innym doprowadzeniem bywali 
różni, osoby z tej sali również. Szanowni Państwo proces ten toczy się 11 lat. Nie będę mówi szczegółów, bo 
byłbym nudy, niemniej w akcie oskarżenia prokurator okręgowy w Częstochowie postawił zarzut działania na 
szkodę spółki w kwocie 8,5 mln. 6,5 mln wziął biegły za wycenę  węzłów ciepłowniczych  w Częstochowie za 
prezesury Pana Sławomira Świerczyńskiego 1 mln zł wzięli prawnicy, 1 mln zł prawie wzięli, że tak powiem z 
tamtego okresu tzw. dziennikarze no wymienię kilka nazwisk dla, że tak powiem złagodzenia  atmosfery na 
tej sali, zeznawali ci Państwo w charakterze świadków jak Pan Senator Artur Warzocha, Pani Kluczna, Pani 
Giżyńska i szereg innych osób, które w tym są wymienieni. Dlaczego o tym mówię? Dlatego mówię i 
chciałbym się tu zwrócić do Pana Alberta, witam Pana po raz enty na tej sali, żeby zwrócił się Pan do ojca 
swojego, który jest w radzie nadzorczej Regionalnego Funduszu Gospodarczego, ponieważ przestępstwo, 
za które na ławie oskarżonych zasiada Sławomir Świerczyński stało się przestępstwem permanentnym, 
mianowicie w tamtych latach, to są lata 2002 Gazeta Częstochowska wydawała taki dodatek, który nazywał 
się gazeta ciepłownicza. I Pan Świerczyński do tej gazety ciepłowniczej, którą finansował wydawał grube 
pieniądze na wszystko, na reklamy itd. ponieważ ten sposób wyprowadzenia pieniędzy, jakby nie było 
społecznych, stosuje również Regionalny Fundusz Gospodarczy, gdzie Pana tata zasiada w radzie 
nadzorczej, a przestępstwa tego dopuszczają się Panowie prezesi no Pan Wiceprezes obecnie 
przebywający w Krynicy z Panem Radnym Wroną Pan Sokołowski, również Pan Matyszczak czyli główny 
prezes Pan Matyszczak Szanowny małżonek Pani Matyszczak dyrektorki biura Pana Posła Giżyńskiego, w 
związku z tym jest taki postulat z mojej strony, aby przestrzec tych Państwa, którzy społeczne pieniądze 
ładują do Gazety Częstochowskiej z Regionalnego Funduszu Gospodarczego za pośrednictwem usta Pan 
ojca, członka rady nadzorczej, aby tego nie robił, bo wcześniej czy później sprawiedliwość dosięgnie.  
    Natomiast wracając do tego procesu, od którego zacząłem chcę powiedzieć, że to wszystko jest już i tak 
przedawnione, ponieważ akt oskarżenia oparty na protokole Najwyższej Izby Kontroli został obalony poprzez 
tych samych osób, którzy w czasie zeznań jako świadkowie ten protokół, gdzie są zarzuty chętnie by zjedli, 
ja powiedziałem jako przedstawiciel społeczny, bo mam prawo głosu, że chyba z powodów takich, że ziemia 
częstochowska w tamtych latach i obecnie oddelegowała do Najwyższej Izby Kontroli znanych nam tutaj 
synów ziemi częstochowskiej Pana Tadeusza Wronę i w tamtym niedawnym jeszcze czasie Pana Artur 
Warzochę, którzy niewątpliwie mają wpływ na zeznających świadków. Dziękuję bardzo. 
 
Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski poinformował, że najbliższe trzy sesje są raczej pewne: 12 
października, 16 listopada i 6 grudnia.  
 
Wykaz głosowań stanowi załącznik nr 33 do protokołu.  
 
Ad. Pkt. 30 
W związku z wyczerpaniem porządku obrad Przewodniczący Rady Miasta Zdzisław Wolski zamknął obrady 
XLIV Sesji Rady Miasta.    
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